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I 

Abstract 

Risk management is relevant to all businesses. Without a focus on risk, you risk making 

decisions prematurely and the consequences may be grave. In this thesis we look not only at 

various risks the fish farming company Nordlaks is particularly exposed to, but also how they 

manage them.  

 

Our conclusions are based on the information collected through interviews we have had with 

several managers and department managers of the company. As the purpose of this paper was 

to gain a practical insight into risk management, the interviews were planned and carried out 

from that perspective. 

 

Nordlaks is largely influenced by the government regulations, where their greatest risk is the 

MTB-regulations (maximum allowed biomass). This represents a major challenge to 

Nordlaks, causing both lay-offs of manpower and an uneven production. In addition, Nordlaks 

is also over medium to highly exposed to market, credit and currency risk. With the measures 

they apply, Nordlaks manage to reduce the risks to low to medium exposed. Nordlaks also has 

other challenges as fish disease, in particular ISA (infectious salmon anemia). As a result 

Nordlaks has become self-supplied with smelt in order to have a better control of the quality 

of the smelt and to reduce the likelihood of ILA occurring. 

 

One topic which we also have investigated, is the environmental challenges the fish-farming 

companies is facing. We chose this subject because there has been a lot of criticism against 

the fish farming Industry appearing in the media lately.  

 

In addition we consider the environmental issue to be of vital importance for the future of the 

fish farming industry. 

 





 

III 

Forord 

Dette er en bacheloroppgave som er skrevet i forbindelse med vår profilering ”Regnskap og 

økonomistyring”. Oppgaven er en avsluttende del av vår bachelor i økonomi og ledelse ved 

Handelshøgskolen i Bodø. 

 

Vi vil rette en stor takk til vår kontaktperson på Nordlaks, Kjell Olav Duås, for upåklagelig 

hjelp gjennom hele prosessen. I tillegg vil vi rette en takk til informantene våre for at de satt 

av tid til oss, både ved gjennomføringen av intervjuene, men også til oppfølgingsspørsmål i 

senere tid. Og ikke minst, takk til Nordlaks AS som lot oss få et innblikk i deres hverdag. 

 

Videre vil vi takke vår veileder, Einar Torrissen, for faglig hjelp og råd knyttet til oppgaven. 

Vi vil også takke Frode Fjelldal-Soelberg og Øystein Nystad for veiledning innenfor metode 

og etikk. 

 

I tillegg vil vi takke familie for innspill og gode råd til oppgaven. 

 

Handelshøgskolen i Bodø, 20. mai 2010 

 

 

____________________                                        ____________________ 

                Linn Uppman Aasheim                                              Finn André Breivik 
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Sammendrag 

Denne oppgaven tar for seg risikoer som oppdrettsselskapet Nordlaks er særlig utsatt for, og 

hvordan de håndterer disse. I tillegg ser vi på hvilke vurderinger Nordlaks tok da de kjøpte 

opp SPoN Fish. For å få informasjon har vi hatt intervjuer med flere ledere og mellomledere i 

Nordlaks. Dette har lagt grunnlaget for våre vurderinger. Formålet med oppgaven har vært å 

få et praktisk innblikk i hvordan risikoer blir håndtert. 

 

Vi har kommet fram til at myndighetenes rammebetingelser utgjør en stor risiko for Nordlaks. 

Den største risikoen her er MTB-reguleringer (maksimalt tillatt biomasse). Denne har ført til 

store utfordringer for Nordlaks, i form av permitteringer og ujevn produksjon. Nordlaks 

engasjerer seg politisk for å prøve å få bedre betingelser for oppdrettsnæringen. I tillegg er 

Nordlaks i utgangspunktet i middelsgrad til høy grad eksponert for markeds-, kreditt- og 

valutaendringer. Med de tiltakene som Nordlaks gjør i forbindelse med dette, klarer de å 

redusere risikoene til å være i gruppen lite til middels eksponert. Nordlaks har også 

utfordringer med tanke på laksesykdom, da spesielt ILA. For å håndtere dette har Nordlaks 

gjort seg selvforsynt på smolt, for å få en bedre kontroll. I tillegg har det kommet en ny 

regulering som gir de lov til å benytte ubrukt kapasitet mellom nabofylker. Dette gjør at 

Nordlaks nå kan la ILA-utsatte områder ligge brakk en stund. 

 

Da Nordlaks kjøpte opp SPoN Fish fikk de ikke gått gjennom selskapet så grundig som det de 

ønsket. Dette på grunn av høy konkurranse, for skulle Nordlaks slå til, måtte de være raske. 

På grunn av dette var det noen risikovurderinger som ikke ble gjennomført. Grunnen til at 

Nordlaks ønsket å investere i SPoN Fish var de lokalitetene selskapet eide. Dette er lokaliteter 

som kan gi Nordlaks en fordel i forhold til bærekraftig produksjon og gode lokaliteter for 

fremtiden. 

 

Et tema vi også har lagt ganske stor vekt på er de miljøutfordringene som oppdrettsselskapene 

står ovenfor. Dette har vi valgt fordi det har vært mye kritikk mot oppdrett i media den siste 

tiden. I tillegg er dette viktige temaer i forhold til oppdrettsnæringens fremtid. I dette 

kapittelet så vi på tre ulike syn på oppdrettsnæringen: Norges Miljøvernforbund v/Kurt 



 

VI 

Oddekalv, Nordlaks og miljøstiftelsen Bellonas syn. Vi har kommet fram til at det er stor 

forskjell på Kurt Oddekalvs syn på oppdrettsnæringen i motsetning til Nordlaks’ syn. Begge 

er i midlertidig enig om at oppdrettsnæringen har visse utfordringer, men i forskjellig grad. 

Hvor miljøødeleggende næringen er, er de derimot meget uenige i. Bellona på sin side mener 

at oppdrettsnæringen absolutt har livets rett, men at de må få kontroll på enkelte 

miljøutfordringer. I tillegg har vi tatt for oss ulike etiske retningslinjer. I forhold til om det er 

etisk riktig å drive med oppdrett, har vi kommet frem til at det kommer an på hvilket etisk syn 

som blir lagt til grunn. 

 

Vi håper at denne oppgaven kan være til hjelp for andre som vil se hvordan risikovurderinger 

gjøres i praksis. I tillegg håper vi at dette kan være til hjelp for de som ønsker et innblikk i 

oppdrettsnæringens utfordringer.  

 



 

VII 

Innholdsfortegnelse 

1 Innledning 1 

1.1 Bakgrunn for oppgaven ............................................................................................................................. 1 

1.2 Formål med oppgaven................................................................................................................................ 1 

1.3 Avgrensninger............................................................................................................................................. 1 

1.4 Vår problemstilling .................................................................................................................................... 2 

1.5 Oppgavens oppbygging .............................................................................................................................. 3 

2 Metode 5 

2.1 Innledning ................................................................................................................................................... 5 

2.2 Kvalitativ metode vs. Kvantitativ metode ................................................................................................ 5 

2.3 Datainnsamling ........................................................................................................................................... 6 

2.4 Informanter................................................................................................................................................. 6 

2.5 Intervjuguiden ............................................................................................................................................ 7 

2.5.1 Valg av strukturering på intervjuet ....................................................................................................... 7 

2.5.2 Forberedelse til utforming av intervjuguide ......................................................................................... 8 

2.5.3 Utforming av intervjuguide .................................................................................................................. 9 

2.6 Intervjuet, transkribering og koding ........................................................................................................ 9 

2.7 Etter intervjuet ..........................................................................................................................................11 

2.8 Endringer og skriving av hovedkapitlene ...............................................................................................11 

3 Teori 12 

3.1 Innledning ..................................................................................................................................................12 

3.2 Helhetlig risikostyring ...............................................................................................................................12 

3.2.1 Identifisering av hendelser ..................................................................................................................15 

3.2.2 Risikovurdering ...................................................................................................................................17 

3.2.3 Risikohåndtering ..................................................................................................................................18 

3.3 Valutarisiko ...............................................................................................................................................19 



 

VIII 

3.4 Markedsrisiko ............................................................................................................................................19 

3.5 Håndtering av valuta- og markedsrisiko .................................................................................................21 

3.5.1 Opsjoner ..............................................................................................................................................22 

3.5.2 Forwards .............................................................................................................................................26 

3.5.3 Futures .................................................................................................................................................27 

3.5.4 Fish Pool .............................................................................................................................................29 

3.5.5 Swapkontrakter ....................................................................................................................................30 

3.5.6 Valutakonto..........................................................................................................................................31 

3.5.7 Valutalån .............................................................................................................................................31 

3.6 Kredittrisiko ..............................................................................................................................................32 

3.7 Håndtering av kredittrisiko ......................................................................................................................33 

4 Etikk 35 

4.1 Innledning ..................................................................................................................................................35 

4.2 Kritikken mot oppdrettsnæringen ...........................................................................................................35 

4.2.1 Hva kritikken går ut på ........................................................................................................................35 

4.2.2 Bærekraftig utvikling ...........................................................................................................................36 

4.2.3 Kurt Oddekalvs kritikk som det ene ytterpunktet .................................................................................36 

4.2.4 Nordlaks’ syn på kritikken og utfordringene .......................................................................................38 

4.2.5 Miljøorganisasjonen Bellonas syn .......................................................................................................44 

4.2.6 Medias rolle .........................................................................................................................................46 

4.3 Etikk og etiske retningslinjer ...................................................................................................................47 

4.3.2 Formålsetikk ........................................................................................................................................49 

4.3.3 Pliktetikk ..............................................................................................................................................50 

4.4 Konklusjon .................................................................................................................................................51 

5 Empiri og analyse 52 

5.1 Innledning ..................................................................................................................................................52 

5.2 Nordlaks .....................................................................................................................................................53 

5.2.1 Etablering ............................................................................................................................................53 

5.2.2 Utvidelse ..............................................................................................................................................53 



 

IX 

5.2.3 Produkter .............................................................................................................................................54 

5.2.4 Litt generelt om Nordlaks ....................................................................................................................55 

5.3 Risikostyring i Nordlaks ...........................................................................................................................56 

5.4 Identifisering av risikoer ...........................................................................................................................57 

5.5 Vurdering og håndtering av risikoer basert på våre underproblemstillinger .....................................57 

5.5.1 Myndighetenes rammebetingelser .......................................................................................................58 

5.5.2 Permitteringer .....................................................................................................................................64 

5.5.3 Marked, kreditt og valuta ....................................................................................................................66 

5.5.4 ILA/Smolt .............................................................................................................................................73 

5.5.5 SPoN Fish ............................................................................................................................................77 

5.6 Nordlaks største risikoer ...........................................................................................................................80 

5.6.1. MTB ....................................................................................................................................................80 

5.6.2 Omdømme ............................................................................................................................................80 

5.6.3 Fôr .......................................................................................................................................................81 

5.7 Vårt syn på Nordlaks største risikoer ......................................................................................................81 

6 Konklusjon 83 

6.1 Konklusjon underproblemstillinger ........................................................................................................83 

6.2 Konklusjon hovedproblemstilling ............................................................................................................86 

6.3 Videre forskning ........................................................................................................................................87 

Kildeliste 88 

Bøker ................................................................................................................................................................88 

Tidsskrifter ......................................................................................................................................................88 

Internettadresser .............................................................................................................................................88 

Vedlegg 1: Informanter 95 

Vedlegg 2: Intervjuguide 96 



 

X 

Figur- og tabelloversikt 

Figur 3-1 COSO-kuben ............................................................................................................ 14 

Figur 3-2 Svingninger i laksepris ............................................................................................. 20 

Figur 3-3 Kjøp av valutatak ..................................................................................................... 24 

Figur 3-4 Kjøp av valutagulv ................................................................................................... 25 

Figur 3-5 Eksportvirksomhet ................................................................................................... 26 

Figur 3-6 Oppgjør futureskontrakt ........................................................................................... 30 

Figur 5-1 Organisasjonskart Nordlaks ..................................................................................... 54 

Figur 5-2 Markedsfordeling Nordlaks...................................................................................... 67 

Figur 5-3 Eksportpris for fersk laks ......................................................................................... 71 

 

 

Tabell 3-1 Forskjeller forwards og futures ............................................................................... 28 

Tabell 3-2 Valutalån: påvirkning ved endring av valutakurs ................................................... 32 



Innledning 

1 

1 Innledning 

1.1 Bakgrunn for oppgaven 

Risikostyring er et tema som er relevant for alle bedrifter. Uten fokus på risiko kan man stå i 

fare for å ta avgjørelser som ikke er godt nok gjennomtenkt, og som kan få store 

konsekvenser. Vi fikk kunnskap om risikostyring gjennom vårt profileringsfag ”Regnskap og 

økonomistyring” som hører til 3. året på siviløkonomutdannelsen ved Høgskolen i Bodø, og 

synes dette var et interessant tema. Vi ønsket derfor å fordype oss i dette. Det grunnleggende 

om risikostyring har vi lært gjennom COSOs (Committee of Sponsoring Organizations of the 

Treadway Commission) rammeverk for helhetlig risikostyring, og valgte derfor dette som et 

teorigrunnlag i oppgaven vår. Siden vi allerede har lært mye teoretisk om risikostyring ønsket 

vi å få en større forståelse ved å se hvordan risikoer blir håndtert i praksis. Selv om vår 

casebedrift, Nordlaks, ikke har etablert et formelt styringsverktøy for risikostyring, møter de 

allikevel risikoer som de må håndtere. Nordlaks identifiserer, vurderer og håndterer risikoer, 

selv om de ikke tenker over stegene teorien. Derfor kunne de gi oss et verdifullt innblikk i 

hvordan risikoer de er særlig utsatt for og hva de gjør for å håndtere dem. 

 

1.2 Formål med oppgaven 

Vårt formål med oppgaven er som nevnt over å få et innblikk i hvordan risikoer vurderes og 

håndteres i praksis, men også å se hvilke risikoer en oppdrettsbedrift er særlig utsatt for. Vi 

håper at denne oppgaven kan være til hjelp for andre som også ønsker å få et mer praktisk syn 

på risikostyring, men også de som ønsker å se hvilke utfordringer næringen står ovenfor 

miljømessig. I tillegg håper vi at denne oppgaven kan være til hjelp for oppdrettsselskaper 

som ønsker å se hvordan andre i næringen håndterer for eksempel miljøutfordringer. 

 

1.3 Avgrensninger 

Vi har valgt konsernet Nordlaks AS som vår casebedrift. Dette konsernet er delt inn i flere 

datterselskaper, men ikke alle var like aktuelle for vår case. Vi har derfor avgrenset oss 

hovedsakelig til datterselskapene Nordlaks Produkter AS og Nordlaks Oppdrett AS og deres 

underavdelinger og selskaper. 
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1.4 Vår problemstilling 

Basert på vårt formål med oppgaven har vi valgt følgende problemstilling: 

”Hvilke risikoer er Nordlaks særlig utsatt for, og hvordan håndterer de disse?” 

 

For å besvare denne problemstillingen har vi valgt å dele den opp i flere 

underproblemstillinger. For å gjøre dette satte vi oss inn i sekundærdata for å få innblikk i 

hvilke utfordringer Nordlaks stod ovenfor. Ut fra dette gjorde vi oss opp antakelser om hvilke 

risikoer Nordlaks var særlig utsatt for, og lagde følgende underproblemstillinger: 

P1: ”Hvordan er risikovurderingen organisert i Nordlaks?” 

P2: ”Hvordan påvirker myndighetenes rammebetingelser Nordlaks?” 

P3: ”I hvor stor grad utgjør permitteringer en risiko for bedriften?” 

P4: ”Hvor eksponert er Nordlaks for markeds-, kreditt- og valutarisiko?” 

P5: ”Hvor stor risiko utgjør ILA for Nordlaks, og hvorfor valgte de å starte med egen 

smoltproduksjon?” 

 

Under hver av problemstillingene P2-P5 vil vi også se på hvordan risikoene håndteres. 

 

For å få et konkret eksempel på hvilke risikovurderinger Nordlaks tar i forhold til oppkjøp og 

investeringer har vi valgt å utforme følgende underproblemstilling: 

P6: ”Hvilke risikovurderinger gjorde Nordlaks i forhold til oppkjøpet av SPoN Fish, og hva 

var bakgrunnen for kjøpet?” 

 

Vi har i tillegg valgt å ha med en etisk problemstilling. Årsaken til dette er at det har vært mye 

oppslag i media den siste tiden i forhold til miljøutfordringer som oppdrettsnæringen står 

ovenfor. Underproblemstillingen er som følger: 
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P7: ”Er det etisk riktig å drive med oppdrett når næringen står ovenfor store etiske og 

miljømessige utfordringer? Hva gjør Nordlaks for å håndtere disse?” 

 

1.5 Oppgavens oppbygging 

Vår oppgave er bygd opp av 6 kapitler: 

 Innledning 

 Metode 

 Teori 

 Etikk 

 Empiri og analyse 

 Konklusjon 

 

I metodekapittelet vil vi gjøre rede for valg av forskningsdesign, informanter og utforming av 

intervjuguide. I tillegg vil vi ta for oss valg og endringer som vi har tatt underveis i arbeidet 

med oppgaven. 

 

Kapittel 3 om teori er delt inn i to deler. I første del tar vi for oss helhetlig risikostyring basert 

på COSOs rammeverk, hvor vi vil utdype de tre komponentene identifisering, vurdering og 

håndtering av risiko. I den siste delen vil vi ta for oss relevant teori om valuta- markeds- og 

kredittrisiko. Dette er risikoer som er relevante for de fleste bedrifter, særlig eksportbedrifter 

slik som Nordlaks. Siden dette er noen av risikoene vi tar opp i empiri og analysekapittelet, 

synes vi at det var på sin plass å si litt teoretisk om disse. 

 

Etikkapittelet har vi valgt å vie ekstra oppmerksomhet. Grunnen til det er at vi her tar opp et 

tema som er særlig relevant for dagens oppdrettsnæring. Det har i den siste tiden vært mange 

kritiske oppslag i media mot næringen og deres miljøutfordringer. Vi vil derfor se på hva 

kritikken og utfordringene dreier seg om, og hvordan Nordlaks møter disse. For å få ulike 
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sider av saken har vi valgt å se på tre organisasjoners syn på næringen: 1) Norges 

Miljøvernforbund v/Kurt Oddekalv, 2) Nordlaks og 3) miljøstiftelsen Bellona. Til slutt i 

kapittelet vil vi definere etikk og se på ulike etiske syn. 

 

I kapittel 5 tar vi for oss empirien og analysen av dataene vi har samlet inn. Her vil vi 

presentere Nordlaks og hvordan risikostyringen er organisert hos dem. Videre vil vi bygge 

oppgaven etter tre av COSOs komponenter: identifisering, vurdering og håndtering av risiko. 

Vi vil da ta for oss de ulike underproblemstillingene P1-P6, og se på hvordan Nordlaks 

vurderer og håndterer risikoene i forhold til disse. Helt til slutt vil vi se på hvilke risikoer 

Nordlaks selv anså som sine største risikoer, og hvordan vi traff på våre antakelser. 

 

Videre vil vi i kapittel 6 prøve å svare på vår hovedproblemstilling og ovennevnte 

underproblemstillinger. Vi vil også gjøre rede for aktuell videre forskning. 
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2 Metode 

2.1 Innledning 

I dette kapittelet vil vi ta for oss prosessen fra idémyldring til analyse og rapportering av 

datamaterialet. Vi vil fortelle om beslutninger og valg vi har tatt underveis i denne prosessen.  

 

Metode sier noe om hvordan man skal gå fram for å samle inn data, analysere og tolke den. 

Det dreier seg om hvordan man skal utføre prosessen for å nå målet sitt. (Johannessen et al., 

2004). I vårt tilfelle går det ut på hvordan vi skal få svar på problemstillingen vår. 

 

2.2 Kvalitativ metode vs. Kvantitativ metode 

”I samfunnsvitenskapelig metodelitteratur skilles det mellom kvalitative og kvantitative 

metoder. Svært forenklet kan vi si at kvalitative metoder forholder seg til data i form av 

tekster og legger vekt på fortolkning av dataene, mens kvantitative metoder forholder seg til 

data i form av kategoriserte fenomener og legger vekt på opptelling og utbredelse av 

fenomenene.” (Johannessen et al.; 2004; 101). 

 

Ved kvantitative data kan et fenomen telles opp, mens kvalitative data gjerne foreligger som 

tekst, bilde og/eller lyd. Kategoriseringen av egenskaper og graden av strukturering ved 

innsamling av data, skiller kvalitativ og kvantitativ metode fra hverandre. Som oftest er 

kategoriseringen av kvantitative data gjort på forhånd gjennom utarbeidelsen av 

spørreskjemaer, og innsamlingen er meget strukturert og lite fleksibel. Når det gjelder 

kvalitative data er det større grad av fleksibilitet og åpenhet, og kategoriseringen foregår ofte i 

ettertid. Hvilke metode man velger kommer i stor grad an på om man ønsker å kartlegge et 

fenomen, eller om man ønsker å gå i dybden på fenomenet. Det avhenger altså av 

forskningsspørsmålene (Johannesen et al., 2004). 

 

For å få best mulig svar på vår problemstilling valgte vi kvalitativ metode. Vi var inne på 

tanken om å kombinere kvalitativ og kvantitativ metode, men på grunn av tidsskjemaet valgte 
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vi kun å benytte kvalitativ metode. Grunnen til at vi valgte denne formen var fordi vi ville i 

dybden av temaet, og syntes da at kvalitativ metode var best egnet. Hadde vi valgt kvantitativ 

metode med spørreskjema ville det vært vanskeligere å kunne komme med 

oppfølgingsspørsmål hvis det dukket opp interessante opplysninger som vi ville vite mer om. 

Derfor syntes vi at kvalitativ metode med intervju var det mest egnede for vårt tilfelle. 

 

Som forskningsdesign har vi valgt casestudie. Grunnen til dette var at vi ønsket å se hvordan 

risikostyring kan fungere i praksis og ikke bare i teorien. Vi har valgt en beskrivende 

casestudie hvor vi tar for oss hvordan en bestemt bedrift, Nordlaks, håndterer risiko. Casen 

vår vil ha et enkeltcase-design med flere analyseenheter. Dette vil si at vi studerer ett konsern 

(enkeltcase), men flere bedrifter/ avdelinger innad i konsernet (flere analyseenheter) 

(Johannessen et al., 2004). 

 

2.3 Datainnsamling 

Under datainnsamlingsprosessen har vi både benyttet førstehåndsinformasjon (informasjon 

direkte fra Nordlaks), og andrehåndsinformasjon som vi har funnet i aviser, tidsskrifter på 

internett og i fagbøker. Grunnen til dette var at andrehåndsinformasjonen kunne gi oss et godt 

innblikk i hvilke risikoer Nordlaks er utsatt for, og derfor hjelpe oss å bli godt forberedt til 

intervjuene. Informasjonen alene kunne ikke gi oss et helhetlig bilde om hva Nordlaks gjør for 

å håndtere risikoene, derfor stod førstehåndsinformasjonen svært sentralt. Vi brukte mye tid 

til å sette oss godt inn i andrehåndsinformasjonen, og utvikle intervjuguider, for å få mest 

mulig førstehåndsinformasjon gjennom intervjuene vi utførte. Arbeidet med intervjuguiden 

vil vi utdype i kapittel 2.5. 

 

2.4 Informanter 

”Hvem og hvor mange informanter som velges ut, er avhengig av forskningsspørsmålene. 

Utvelging er viktig i all forskning fordi prosessen har stor innflytelse på analysen av dataene. 

Utvalget er også avhengig av hvilke konklusjoner man kan trekke og hvor stor tillit vi kan ha 

til konklusjonene.” (Johannessen et al.; 2004; 109). 

 



Metode 

7 

Utvelgingen av informanter har stor betydning for analysen av dataene og resultatene. I 

kvalitative undersøkelser ønsker man som regel å få mer informasjon og kunnskap om et 

fenomen (Johannessen et. al., 2004). Nettopp dette var vårt ønske, å få mer informasjon om 

hvordan risikoer vurderes og håndteres i praksis, ved hjelp av å studere bedriften Nordlaks. 

Derfor var det viktig for oss at informantene kunne gi oss informasjon, og visste hvordan 

dette foregikk i bedriften, hvilke risikoer de var utsatt for og hva de gjorde for å håndtere 

disse. Vår rekruttering hadde derfor et mål. Ut fra Johannessen, Kristoffersen og Tuftes 

(2004) inndeling av ulike kvalitative utvalg vil vi kategorisere vårt utvalg til å ligge i gruppen 

kriteriebasert utvalg. I kriteriebasert utvalg oppfyller informantene spesielle kriterier. Denne 

utvalgsformen passet oss siden vi trengte informanter som oppfylte følgende kriterier: 

 må jobbe i Nordlaks 

 må ha informasjon og kompetanse innenfor temaene som underproblemstillingene 

våre tar opp 

 

Hvordan vi fant våre informanter vil vi komme tilbake til i kapittel 2.5.2 

 

2.5 Intervjuguiden 

En intervjuguide kan defineres som: 

”en liste over temaer og generelle spørsmål som skal gjennomgås i løpet av et intervju. De 

ulike temaene springer ut av de forskningsspørsmålene som undersøkelsen skal belyse.” 

(Johannessen et al.; 2004; 145). 

 

2.5.1 Valg av strukturering på intervjuet 

Hvor strukturert det kvalitative intervjuet er, kan variere sterkt. På den ene siden har man 

ustrukturerte intervjuer hvor det bæres mest preg av samtale fordi spørsmålene og rekkefølgen 

ikke er fastsatt på forhånd. På den andre siden har man strukturert intervju hvor både tema og 

spørsmålene har fast oppsett. Vi har valgt den mest vanlige formen for kvalitative intervju, 

semi-strukturert intervju, som er en mellomting mellom ytterpunktene. Her har man en 

overordnet intervjuguide som utgangspunkt, der temaer og underpunkter/underspørsmål er 

skrevet opp, men rekkefølgen kan varieres underveis i intervjuet. Man står altså friere til å 



Kapittel 2 

8 

hoppe frem og tilbake hvis informanten kommer inn på andre temaer (Johannessen et al., 

2004). Et semi-strukturert intervju kan altså gi en fin balanse mellom struktur og fleksibilitet. 

Siden vi skulle intervjue ulike personer om ulike temaer, var det ikke aktuelt å sammenligne 

svarene. Derfor hadde vi ikke behov for en veldig streng struktur som ville gjort det lettere å 

sammenligne. For oss var det viktig å få så mye informasjon som mulig under intervjuene. Vi 

ønsket derfor en sikkerhet for at vi kom til å komme innom alle de viktigste temaene og få 

svar på de viktigste spørsmålene vi hadde. Derfor trengte vi å ha litt mer struktur enn et 

ustrukturert intervju ville gi oss, samtidig som vi trengte å ha fleksibilitet til å kunne hoppe 

frem og tilbake under intervjuet. Et semi-strukturert intervju, med en overordnet intervjuguide 

med temaer og noen viktige spørsmål/stikkord, ble derfor det beste for oss. 

 

2.5.2 Forberedelse til utforming av intervjuguide 

Før vi begynte å utforme intervjuguiden sendte vi problemstillingen med tilhørende 

underproblemstillinger på e-post til Nordlaks, slik at de kunne få et bedre innblikk i hva vi 

ønsket å vite. På den måten kunne vi få tilbakemelding på om dette virket greit for deres del, 

og om det var gjennomførbart. Vi fikk positiv respons fra Nordlaks, og en oversikt over hvem 

som kunne være aktuelle å snakke med angående hver underproblemstilling. Vi satt da med 

syv navn. Tidsmessig ville det tatt for lang tid å gjennomføre syv intervjuer (altså ett intervju 

med hver enkelt person), og vi valgte derfor å dele det inn i tre intervjuer hvor vi i intervju 1 

ville ta for oss P2, P5 og P7, i intervju 2 ble det satt opp P1, P4 og P6, mens det i intervju 3 

ville være fokus på P3. Ut fra dette fikk vi e-post tilbake med hvem som kunne stille av de 

aktuelle personene og forslag til tidspunkter. Vi satt da igjen med tre personer på intervju 1, 

en person på intervju 2 og en person på intervju 3. Det ble satt opp intervjuer fra 0830 og 

utover, med en lengde på alt fra 1 time til 1,5 time. Og etter de tre intervjuene ville det bli 

mulighet til å snakke med avdelingsledere om valg av markeder Nordlaks selger/ønsker å 

selge til.  

 

Etter at det var sendt noen e-poster mellom oss og Nordlaks, gikk det opp for oss at 

underproblemstillingene var lite knyttet opp til temaet marked, noe vi i utgangspunktet hadde 

ment å se på. Vi så det derfor nødvendig å endre problemstilling P4 fra den opprinnelige 

utformingen: ”Hvor eksponert er Nordlaks for valutaendringer?” til dagens utforming: ”Hvor 

eksponert er Nordlaks for markeds-, kreditt- og valutarisiko?”. Det ble sendt informasjon om 
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dette til Nordlaks, hvor vi også uttrykte at vi gjerne ville ha en samtale med avdelingsledere 

om markeder. 

 

2.5.3 Utforming av intervjuguide 

Da vi kom til utformingen av intervjuguiden valgte vi å lage en intervjuguide til hvert 

intervju. Til alle intervjuene laget vi en felles innledning og noen enkle spørsmål samt en 

avslutning. I innledningen tok vi for oss punkter om hvem vi er, hvilket formål vi har med 

intervjuet, hva vi skal snakke om og ikke minst et punkt som sa at vi måtte huske på å varsle 

om at oppgaven kan gjøres anonym. De enkle spørsmålene som skulle åpne intervjuene gikk 

på hvem informantene var, hvor lenge de har arbeidet i Nordlaks og hvilken stilling og 

utdannelse de hadde. I avslutningen laget vi et spørsmål som spurte hva informantene mente 

var Nordlaks største risiko, og om det var noen andre risikoer de mente Nordlaks var særlig 

utsatt for som vi ikke hadde tatt for oss. Vi la også tilrette for kommentarer og innspill, samt 

et punkt for å huske å takke for at det ble satt av tid til oss. 

 

Hver intervjuguide ble bygget opp på basis av underproblemstillingene. Under hver 

problemstilling ble det delt inn i ulike undertemaer som det ble laget spørsmål til. 

Hovedsaklig ville vi satse på å få informanten til å fortelle og utdype hvert av temaene, og 

spørsmålene ble laget for at vi skulle kunne følge opp hvis det var noe vi følte var uklart, og 

hvis informanten skulle være svært kort i sin forklaring. Det skulle med andre ord være et 

hjelpeinstrument som kunne bli brukt, men som ikke måtte bli fulgt. Et viktig element med 

intervjuene var at informantene skulle få fortelle, og at intervjuene skulle bære preg av 

samtale mer enn å være et rent spørsmål-svar-intervju. 

 

2.6 Intervjuet, transkribering og koding 

Under intervjuet ble det brukt diktafon med mulighet til å lagre filen på datamaskin. Årsaken 

til bruk av diktafon er at vi da kan konsentrere oss om samtalen, selve intervjuet, i stedet for å 

måtte prøve å få notert ned alt som ble sagt. På den måten var det lettere å få en samtale siden 

vi ikke trengte å skrive ned alt, og derfor lettere kunne være mer med under intervjuet.  
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I utgangspunktet hadde vi en helt enkel diktafon, hvor man måtte spille av lydopptaket direkte 

fra diktafonen. Siden vi vet at transkribering er noe som tar lang tid, ønsket vi å ha mulighet 

til at begge kunne sitte å transkribere samtidig. Transkribering er en ”ordrett utskrift fra 

intervjuer … Utskriftene brukes som grunnlag for analyse av dataene”. (Johannessen et al.; 

2004; 408). Vi fikk lånt en diktafon av Studentsamskipnaden i Bodø, hvor det var mulig å få 

lagret filen på datamaskinen. Dette gjorde det lettere i forhold til avspilling av filen, og ga 

mulighet til at man kunne være flere om transkriberingen samtidig. I tillegg fikk vi da tatt 

kopier av filen slik at vi ikke skulle risikere å miste alt av innsamlet data. Når det kommer til 

transkribering av intervjuer blir det sagt at man må regne med å bruke 3-4 ganger så lang tid 

som det intervjuet tok (Løwendahl, Wenstøp, 2008). Vi satt derfor av rikelig med tid til 

transkriberingen, slik at vi ikke skulle risikere å få oss en overraskelse tidsmessig. 

 

Etter at transkriberingen var ferdig, satte vi oss ned for å kode materialet. Koding er en måte å 

systematisere og organisere materialet på. Dette kan skje ved å markere ett eller flere kodeord 

i margen. Ved å kode materialet vil det bli lettere å analysere og bruke dette. Vi kan også 

kategorisere materialet. Kategoriene kan komme fra forskningsspørsmålene, nøkkelbegreper 

eller temaer fra selve materialet (Johannessen et al., 2004).  

 

”Koding er følgelig et verktøy for å påvise og organisere meningsbærende informasjon. Dette 

tillater forskeren raskt å finne, fjerne og slå sammen alle tekstdeler som knytter seg til et 

spørsmål, en hypotese, et begrep eller et tema.” (Johannessen et al.; 2004; 193). 

 

Vi valgte å bruke farge for å markere det som handlet om det samme, basert på 

problemstillingen. Hver enkelt problemstilling fikk tildelt en farge, slik at hvis man for 

eksempel skulle finne tilbake til noe angående etikk kunne man se etter fargen som den etiske 

problemstillingen hadde fått tildelt. I tillegg valgte vi å lage stikkord i margen som skulle 

hjelpe oss å finne ut hvor det stod om spesifikke temaer. På den måten kunne vi lettere finne 

ut hvilke temaer den enkelte problemstilling tok opp. Stikkordene kunne også hjelpe oss med 

å finne aktuelle temaer, uavhengig av problemstillingene. Dette hjalp oss mye siden enkelte 

temaer ble tatt opp under ulike problemstillinger i de forskjellige intervjuene. 

 



Metode 

11 

2.7 Etter intervjuet 

Etter intervjuene har vi hatt mulighet til å komme med oppfølgingsspørsmål. Dette har vi i 

stor grad benyttet oss av. Under intervjuene var det vanskelig å ta innover seg all den nye 

informasjonen, noe som førte til at nye relevante temaer som dukket opp, ikke fikk så mye 

oppmerksomhet. Mange av disse temaene oppdaget vi i ettertid var meget relevante, og hadde 

nå mulighet til å sende oppfølgingsspørsmål for å få utdypet informasjon.  

 

2.8 Endringer og skriving av hovedkapitlene 

Etter at all informasjon var innhentet, transkribert og kodet begynte vi å skrive på 

hovedkapitlene. Vi oppdaget da at det meste som inngikk i første versjon av 

underproblemstilling P5 også gikk inn under underproblemstilling P7. Vi valgte derfor å kutte 

ut rømming, lakselus og utslipp/forurensning i P5 for å hindre for mye repetisjon, og derfor 

kun skrive om temaet i P7. Derfor så vi at P5 nå måtte endres. Vi hadde en del informasjon 

om ILA og Nordlaks’ eget smoltanlegg, og valgte derfor å omformulere P5 til bare å 

omhandle disse to emnene. P5 gikk derfor fra å være: ”Hvilke naturlige/miljømessige risikoer 

er Nordlaks særlig utsatt for?” til ”Hvor stor risiko utgjør ILA for Nordlaks, og hvorfor valgte 

de å starte med egen smoltproduksjon?”.  

 

Det ble også gjort en liten endring i underproblemstilling P7 som følge av at vi i tillegg til å se 

på miljøutfordringene, også ville se på hvordan Nordlaks håndterer disse. 

Underproblemstillingen gikk derfor fra å være: ”Er det etisk riktig å drive med lakseoppdrett 

når det kan skade villaksbestandene og miljøet?” til å være: ”Er det etisk riktig å drive med 

oppdrett når næringen står ovenfor store etiske og miljømessige utfordringer? Hva gjør 

Nordlaks for å håndtere disse?”. 
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3 Teori 

3.1 Innledning 

”To manage risk, you first have to understand the risk that you are exposed to.” (Damodaran; 

Risk management; Profiling and hedging; 1). 

 

I del en av dette kapittelet vil vi forklare hva helhetlig risikostyring går ut på og ta for oss de 

elementene som er særlig viktige i forhold til vår casestudie av Nordlaks. Vi har da valgt å ta 

utgangspunkt i ”Helhetlig risikostyring – Et integrert rammeverk” som ble utarbeidet av The 

Committee of Sponsoring Organizations of the Treadway Commission (forkortet COSO) i 

2004. Dette ble i 2005 oversatt til norsk av Norges Interne Revisorers Forening (forkortet 

NIRF).  

 

I del to av dette kapittelet vil vi se på tre risikoer som er særlig relevant for vår casebedrift; 

markeds-, kreditt- og valutarisiko. I tillegg vil vi presentere noen håndteringsalternativer for 

disse risikoene. 

 

3.2 Helhetlig risikostyring 

Helhetlig risikostyring kan defineres som: 

 ”en prosess, gjennomført av virksomhetens styre, ledelse og ansatte, anvendt i fastsettelse av 

strategi på tvers av virksomheten, utformet for å identifisere potensielle hendelser som kan 

påvirke virksomheten, og håndtere risiko slik at den er samsvar med virksomhetens 

risikoappetitt, for å gi rimelig grad av sikkerhet for virksomhetens måloppnåelse” (NIRF, 

2005:16).  

Det denne definisjonen sier er blant annet at risikostyring er noe som må gjennomføres i hele 

bedriften til enhver tid, for å kunne gi ledelsen en rimelig grad av sikkerhet for måloppnåelse. 

 

 



   Teori 

13 

COSO baserer helhetlig risikostyring på 8 komponenter: 

 Internt miljø – Går ut på ledelsens og de ansattes filosofi og holdninger til 

risikostyring. Ledelsen må fastsette en filosofi for risikostyringen og 

risikoappetitten. Der er nettopp her grunnlaget for hvordan de ansatte skal betrakte 

og håndtere risiko, og grunnlaget for de andre komponentene blir lagt. 

 Etablering av målsettinger – Det må fastsettes målsettinger før ledelsen kan 

identifisere potensielle hendelser som kan påvirke dem. Helhetlig risikostyring 

skal hjelpe til med å sikre at målsettingene samsvarer med bedriftens 

risikotoleranse og risikoappetitt. COSO deler inn i følgende målsettinger:  

o Strategiske målsettinger – hvordan virksomheten skal skape verdier 

o Driftsrelaterte målsettinger – hvordan virksomheten skal oppnå en 

målrettet og kostnadseffektiv drift. Eksempler er kvalitet og 

omløpshastighet. 

o Rapporteringsrelaterte målsettinger – ha pålitelig rapportering som skal 

sørge for at ledelsen får den informasjonen de skal ha om ulike temaer. For 

eksempel salgsrapporter, markedsføringsaktiviteter og 

produksjonsrapporter. 

o Etterlevelsesrelaterte målsettinger – skal sørge for at gjeldende lover og 

regler blir etterlevd. Eksempler kan være krav relatert til eksport og miljø. 

 Identifisering av hendelser – Etter at ledelsen har fastsatt målsettinger må det 

identifiseres potensielle hendelser, både interne og eksterne, som kan påvirke 

måloppnåelsen. Hendelsene kan være både muligheter og risikoer. 

 Risikovurdering – Etter at hendelsene er identifisert må risikoene analyseres. Det 

må ses på sannsynligheten for at risikoen skal inntreffe og konsekvensen av den 

for å bestemme hvordan risikoen skal håndteres. 

 Risikohåndtering – Ledelsen må velge håndtering for å sørge for at risikoen 

samsvarer med bedriftens risikoappetitt og risikotoleranse. COSO deler inn i 4 

ulike måter å håndtere en risiko på: å unngå, akseptere, redusere eller å dele 

risikoen. 

 Kontrollaktiviteter – Etablere kontrollrutiner og retningslinjer som skal sørge for 

at risikohåndteringen som ledelsen har valgt blir gjennomført på en hensiktsmessig 

måte. 
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 Informasjon og kommunikasjon – God informasjon og kommunikasjon i hele 

bedriften, men også eksternt, er viktig for at virksomheten skal nå sitt mål og klare 

å identifisere, vurdere og håndtere risikoer. 

 Oppfølging – Oppfølging for å se om helhetlig risikostyring funger som den skal 

er viktig. På denne måten kan ledelsen finne ut om endringer er nødvendige for å 

effektivisere risikostyringen. 

 

Oppbyggingen av helhetlig risikostyring og hva den omfatter kan beskrives ved hjelp av en 

tredimensjonal kube, som vist i figur 1 nedenfor. Vi ser her at forsiden på kuben er bygd opp 

av de 8 komponentene. På toppen av kuben har vi de ulike målsettingene, og til slutt har vi 

den tredje dimensjonen, siden på kuben, som representerer virksomheten og alle avdelingene 

den består av. Dette for å vise at helhetlig risikostyring skal berøre alle deler av bedriften. 

 

 

Figur 3-1 COSO-cuben Kilde: NIRF 

 

For at risikostyring skal fungere ordentlig, må den være effektiv. Det vil si at alle åtte 

komponenter må være iverksatt og fungerende i bedriften, til enhver tid. Det kan da ikke være 

noen betydningsfulle svakheter i komponentene, og den totale risikoen for bedriften må være 

innenfor risikoappetitten som er satt. 

 ”Risikoappetitt er den mengde risiko, i et vidt perspektiv, som en virksomhet er villig til å 

akseptere i sin streben etter verdier” (NIRF 2005:19).  
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For at ledelsen skal få en større grad av sikkerhet for at bedriften holder seg innenfor sin 

risikoappetitt, må de fastsette risikotoleranser. Risikotoleransen sier noen om hvor stor 

variasjon bedriften kan godta i forhold til måloppnåelse, og skal være i samsvar med 

risikoappetitten. 

 

Videre i dette kapitlet vil vi gå nærmere inn på 3 av komponentene; identifisering av 

hendelser, risikovurdering og risikohåndtering. Dette fordi disse komponentene er mest 

relevant for vår case. 

 

3.2.1 Identifisering av hendelser 

”En hendelse er en episode eller en begivenhet med utspring i interne eller eksterne kilder 

som påvirker implementeringen av strategi eller måloppnåelsen.” ( NIRF, 2005:41).  

I Helhetlig Risikostyring deles hendelser i hovedsak i to grupper: muligheter og trusler. En 

mulighet er en hendelse som gir positive konsekvenser for bedriftens eller en avdelings 

måloppnåelse, mens en risiko er en hendelse som kan inntreffe og virke negativt på bedriftens 

måloppnåelse (NIRF, 2005). Hvis det er fare for at en risiko kan inntreffe må ledelsen gjøre 

en vurdering om en håndtering er nødvendig, og eventuelt hvordan risikoen skal håndteres (jf. 

kap. 3.2.3).  

 

“...you have to be aware of the risk you face before you can begin analyzing them and 

deciding what to do about them.” (Damodaran; ”Risk management: Profiling and hedging ;2) 

 

Å identifisere hendelser er en viktig prosess innenfor helhetlig risikostyring, fordi denne 

prosessen legger grunnlaget for vurderingen av risikoer og hvordan disse skal håndteres. For å 

effektivt identifisere hendelser er det viktig å ha fokus på hvilke eksterne og interne faktorer 

som kan påvirke hendelsene. Man kan dele hendelsene inn i ulike kategorier, noe som kan 

hjelpe ledelsen å se om alle potensielle hendelser innenfor den enkelte kategori er identifisert. 

COSO deler kategoriene inn i to grupper; eksterne faktorer og interne faktorer. Under 

eksterne faktorer har COSO delt det inn i økonomiske, naturlige/miljømessige, politiske, 

sosiale og teknologiske faktorer, mens under interne faktorer har de brukt inndelingen; 
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infrastruktur, medarbeidere, prosess og teknologi. 

 

Vi kommer videre i oppgaven til å forholde oss til eksterne faktorer som kan påvirke 

Nordlaks. For å gi et eksempel på klassifisering, kan vi se på hvordan vi har klassifisert noen 

av risikoene som vi anså Nordlaks å være særlig utsatt for. Disse er basert på noen av 

kategoriene innenfor COSOs kategoriinndeling for eksterne faktorer: 

Politiske        

Rammebetingelser (biomasse, kvoter)   

Nye import/eksport regler  

    

Naturlige/miljømessige      

Global oppvarming      

Utslipp       

Uvær        

Laksesykdommer  

 

Økonomiske 

Fusjoner/oppkjøp 

Likviditet (med tanke på fare for sesongnæring) 

Valutaendringer   

Markedsendringer 

Markedspris   

 

Man kan selvfølgelig ha flere kategorier, slik som for eksempel markedsrisikoer hvor man 

kunne plassert markedsendringer og markedspris og så videre. 

  

 “Some risk mat not be easily categorized and the same risk can switch categories over time, 

but it still pays to do the categorization.” (Damodaran; ”Risk management: Profiling and 

hedging; 3). 
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Det kan ofte være vanskelig å plassere risikoer i kategorier. Vi opplevde dette da vi prøvde å 

kategorisere risikoene vi anså Nordlaks til å være særlig utsatt for. Noen risikoer kan plasseres 

under flere kategorier, mens noen kan være en risiko som har utspring i en annen risiko. Et 

eksempel på det siste er permitteringer, som er en risiko for Nordlaks som vi vil komme 

nærmere inn på i kapittel 5.5.2. Permitteringer kan være noe som oppstår som følge av en 

annen risiko, slik som rammebetingelser som er plassert under politiske risikoer, men kan 

også komme som følge av økonomiske, markedsmessige eller naturlige/miljømessige risikoer. 

Dette kan gjøre at plasseringen av risikoer kan bli vanskelig. 

 

Når mulige hendelser er identifisert er neste steg å vurdere risikoene man har kommet fram 

til. Dette vil vi redegjøre for i neste kapittel (3.2.2) 

 

3.2.2 Risikovurdering 

Når potensielle hendelser er identifisert, må bedriften vurdere hvilke konsekvenser disse 

hendelsene kan ha for måloppnåelsen. Det er viktig at både iboende og gjenværende risiko 

blir vurdert. Gjenværende og iboende risiko kan defineres slik:  

”Iboende risiko er risikoen for en virksomhet når en ser bort fra de tiltak som ledelsen 

iverksetter for å endre enten risikoens sannsynlighet eller konsekvens. Gjenværende risiko er 

den risikoen som blir igjen etter ledelsens håndtering av risikoen.” (NIRF, 2005:49).  

Hvis risikoene kan tenkes å påvirke flere deler av selskapet kan ledelsen vurdere den for hver 

av avdelingen/enhetene, og deretter for hele bedriften/konsernet. 

 

Ledelsen må vurdere hendelsene ut fra sannsynlighet og konsekvens.  For å få et bedre 

innblikk i hvilke hendelser det er størst sjanse for skal inntreffe, er det en fordel å se på 

risikoene innenfor samme tidsramme. Dette gjør det lettere å sammenligne ulike risikoer.  

 

Når risikoene er vurdert må ledelsen bestemme seg for hvordan de skal håndtere dem. Dette 

vil vi ta for oss i neste kapittel (3.2.3) 
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3.2.3 Risikohåndtering 

Når hendelser som kan utgjøre en risiko for bedriftens måloppnåelse er identifisert og vurdert 

må ledelsen fastsette hvordan de ønsker å håndtere risikoene. Håndtering av risikoer kan 

gjøres på fire forskjellige måter: å unngå, redusere, dele eller å akseptere den. Dersom en 

bedrift gjør et valg om å unngå en risiko, vil det si at de går ut av aktivitetene som er kilde til 

risikoen. Et eksempel på dette kan være valget om å gå inn i et nytt marked. Dersom det er for 

stor risiko knyttet til den handlingen, kan man velge å ikke gå inn i markedet, og dermed er 

risikoen unngått. Et annet valg er å redusere risikoen. Dette innebærer at en bedrift enten 

reduserer sannsynligheten, konsekvensen, eller begge deler, for at en risiko skal inntreffe. Et 

eksempel kan være dersom man tror at råvareprisene skal gå opp. Da kan man inngå opsjoner 

eller terminsikringer slik at man sikrer seg råvarene for dagens pris. Man kan også gjøre 

valget om å dele risikoen. Det vil si at man deler en bit av risikoen med noen andre, ved å 

overføre noe av sannsynligheten eller konsekvensen av utfallet. Dette kan gjøres blant annet 

ved å kjøpe seg forsikring. Siste valg man kan ta er å akseptere risikoen. Da gjør man ingen 

tiltak for å endre på sannsynligheten for at risikoen inntreffer, eller dens konsekvens. 

 

Bedrifter har ofte noen knappe ressurser. Dette gjør at når valget om håndtering av risikoer 

skal velges, må det tas hensyn til kostnad og nytte ved de aktuelle alternativene. Hvis 

kostnaden ved den valgte håndtering er høyere enn nytten, kan det lønne seg for bedriften å 

heller akseptere risikoen eller se på andre håndteringsmuligheter. 

 

Valget av håndteringen må være slik at den gjenværende risikoen i bedriften ligger innenfor 

bedriftens risikotoleranse. Et valg om å unngå en risiko forteller at det ikke finnes noen 

former for reduksjon eller deling av risikoen slik at den kommer innenfor bedriftens 

risikotoleranse. For å se om den gjenværende risikoen stemmer overens med bedriftens 

risikoappetitt må ledelsen vurdere det ut fra et porteføljeperspektiv. Dette gjør at hvis risikoen 

ut fra en porteføljesynsvinkel er lavere enn risikoappetitten til bedriften kan den godta større 

risiko på utvalgte områder. 

 

Videre i dette kapittelet vil vi se på noen risikoer som er særlig relevante for vår case; 

valutarisiko, markedsrisiko og kredittrisiko. Dette er risikoer som de fleste bedrifter er utsatt 
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for, og som de må forholde seg til. Som vi så i helhetlig risikostyring, kan bedriftene velge 

hvordan de vil håndtere risikoene de er utsatt for ved å akseptere, dele, redusere eller unngå 

dem, alt etter hva som gir størst nytte i forhold til kostnadene ved dem. Vi vil videre i dette 

kapittelet også se på noen håndteringsmetoder for de ulike risikoene. 

 

3.3 Valutarisiko 

Alle bedrifter som handler i ulike valutaer vil være utsatt for valutasvingninger. 

”Et selskap er utsatt for valutarisiko dersom dets verdi påvirkes av svingninger i en eller flere 

valutakurser.” (Norges Bank v/Børsum & Ødegaard).  

Disse svingningene kan både føre til økt risiko for tap og mulighet for gevinst. Om 

valutasvingningene utgjør en risiko kommer an på bedriftens rolle og hvilken vei kursen 

svinger. En økning i kronekursen vil ha ulike konsekvenser for en eksportør og en importør. 

For en eksportør som har inntektene sine i utenlandsk valuta, slik vår casebedrift har, vil en 

styrket krone (appresiering) få en negativ konsekvens for eksportøren. Dette fordi han vil få et 

lavere sluttbeløp når han veksler om til norske kroner.  

 

Alle bedrifter som er eksponert for valutaendringer bør utarbeide en valutastrategi med rutiner 

og retningslinjer for risikohåndtering og kontroll. En valutastrategi vil bidra til at bedriften 

håndterer valutarisikoen på best mulig måte, i henhold til bedriftens risikoappetitt og 

overordnede risikostrategi (Sparebank 1 SMN Markets, 2008). 

 

3.4 Markedsrisiko 

”Markedsrisikoen ved et kjøp eller salg av en vare er risikoen for at verdien endres fordi 

vareprisen endres.” (NOU 1999: 29). 

 

Oppdrettsnæringen er særlig utsatt for svingninger i markedsprisene, og dette kan utgjøre en 

stor risiko. Prisene kan svinge veldig bare i løpet av få dager, og få store utslag på 

inntektssiden. For lakseoppdretten kan en lav markedspris føre til at det ikke lønner seg å 

slakte og selge fisken, men heller å holde den tilbake til prisen har steget igjen. Selvfølgelig er 
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dette en midlertidig løsning, da det å stenge slakteriet heller ikke er positivt for bedriften. 

Faste kostnader vil fortsatt forfalle, og gjentatte permitteringer av ansatte kan gi bedriften 

utfordringer med å beholde ansatte og kunnskap innad i organisasjonen. I tillegg kan 

ansettelse av nye arbeidere bli en utfordring.  

 

Figur 3-2 Svinginger i laksepris (SSB, 2004) 

 

I figuren over ser vi svingningene i prisen for fersk og fryst oppdrettslaks fra 1996-2004. Det 

kan være ulike årsaker til svingninger i markedsprisen, og noen av dem kan være endringer i 

tilbud og etterspørsel, sesongsvingninger, nye aktører som ankommer markedet og 

prisdumping. Vi vil nå se nærmere på disse faktorene. 

 

Hvis etterspørselen av laks øker eller tilbudet av laks går ned, kan dette føre til at lakseprisene 

kan presses oppover. Motsatt har du hvis etterspørselen går ned eller tilbudet av laks øker. 

Dette kommer av at hvis etterspørselen etter laks øker vil kundene være mer villige til å betale 

for produktet, og motsatt hvis etterspørselen går ned. Hvis tilbudet derimot går ned vil det bli 

vanskeligere å få tak i laks, mindre konkurranse og tilbyderne kan derfor presse prisen opp.  

Øker tilbudet vil det bli større priskrig for å få solgt, og prisene vil derfor falle. 
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I tillegg til tilbud og etterspørsel må man også tenke på substitutter. Hvis en oppdretter selger 

laks til dagligvarehandlere vil substitutter kunne være svin, kylling og storfe, for å nevne 

noen. Prisen på disse vil også kunne påvirke prisen på laksen. Er det slik at substituttene er 

mye billigere enn laksen kan det føre til at konsumentene heller kjøper disse produktene enn å 

betale mer for laksen. Dette gjør at lakseforhandlerne må senke prisen for å klare å konkurrere 

med substituttene. 

 

Sesongsvingninger er også en faktor som kan påvirke markedsprisen. Dersom det kan tilbys 

mer laks en periode av året kan dette føre til at prisene varierer mellom disse periodene. Hvis 

det er mye som blir tilbudt første halvår kan prisen være lavere da, enn den perioden hvor det 

er mindre å tilby. 

 

En annen faktor som kan være en markedsrisiko er nye store aktører som kommer inn i 

markedet. Disse aktørene vil være med på å øke tilgangen på laks i markedet, og dermed 

påvirke prisene. Konkurransen vil bli hardere og bedrifter som har marginal fortjeneste kan 

risikere å miste en del av markedsandelen sin til de nye konkurrentene, og i verste fall bli 

”dyttet utfor stupet”. 

 

Prisdumping er også temaer vi kort vil nevne. Hvis en norsk eksportør av laks blir beskyldt 

for prisdumping kan dette føre til at Norge/aktøren blir stengt ute av noen markeder, slik som 

for eksempel medlemsland av EU. Det å bli beskyldt for prisdumping av en handelsblokk kan 

få store konsekvenser, da med tanke på å bli stengt ute av denne blokaden. Hvis en da har 

mesteparten av inntektene i disse markedene, fører dette til store inntjeningstap og i verste fall 

konkurser. Andre konsekvenser kan være straffetoll og minstepriser på for eksempel salg av 

laks.  

 

3.5 Håndtering av valuta- og markedsrisiko 

Når det er snakk om risikohåndtering for en produksjonsbedrift, som også driver med eksport, 

kommer man ikke unna temaet om finansielle instrumenter. Dette er instrumenter som en kan 

benytte for å redusere eller fjerne risikoen ved prisendringer eller valutaendringer i markedet. 
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Dermed vil det i et uforutsigbart marked være mulig for bedrifter å fastsette fremtidige priser 

på varer og valutaer. 

 

Siden valutamarkedet er åpent hele døgnet, hver dag, fører dette og handelen over hele verden 

til at valutakursene svinger mye. Dette gjør at bedrifter som handler med utlandet er eksponert 

for valutasvingninger, og derfor burde sikre sine pengestrømmer for å få mer forutsigbarhet i 

bedriften (DnB NOR Markets, A). De mest vanlige valutasikringsinstrumentene er opsjoner, 

forward, futures, swapkontrakter, valutakonto og valutalån. Vi vil derfor i dette kapittelet 

forklare hva disse instrumentene går ut på. Noen av disse instrumentene benytter vår 

casebedrift Nordlaks seg av for å sikre seg mot valuta- og markedsendringer. Blant annet 

benytter de futureskontrakter via Fish Pools futuresmarked. Vi vil derfor også fortelle litt om 

Fish Pool og hvordan dette fungerer. 

 

3.5.1 Opsjoner 

”En opsjon kan kort defineres som en rett til å kjøpe eller selge noe til en fastsatt pris innen 

eller på et bestemt tidspunkt i fremtiden” (Oslo Børs: 4). 

 

En opsjon gir deg rett til å kjøpe eller selge underliggende objekt til en avtalt pris, men du er 

ikke pliktig til å utføre handelen. Selgeren av opsjonen er derimot pliktig til å selge hvis 

kjøperen ønsker å kjøpe. For å få denne rettigheten må du betale en opsjonspremie. Prisen på 

denne avhenger av nåværende dagskurs, innløsningskursen, risikofri rente, volatilitet 

(standardavvik) og opsjonens løpetid (Korsvold, 2000). Det skilles mellom to typer opsjoner, 

CALL og PUT. En CALL (kjøpsopsjon) er en opsjon som gir deg rett til å kjøpe, mens en 

PUT (salgsopsjon) gir deg rett til å selge. 

 

Dersom du ønsker å sikre deg mot prisøkning på en vare, kan du benytte deg av opsjoner. 

Hvis markedsprisen på varen utvikler seg ugunstig for deg innen forfallsdato, i forhold til 

avtalt pris på opsjonen, kan du benytte deg av opsjonen for å oppnå en lavere pris. Dersom 

prisen i markedet er lavere enn opsjonsprisen, kan du velge å ikke benytte deg av opsjonen, 
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men i stedet handle varen til markedspris. På denne måten kan du fjerne risikoen for oppgang 

i pris, til prisen av obligasjonspremien.  

 

En valutaopsjon fungerer som en forsikring mot uønsket utvikling i valutakursen. Bedriften 

får ved hjelp av opsjoner muligheten til å veksle valutaen til en avtalt kurs på et fremtidig 

tidspunkt. Ved bruk av opsjon får bedriften mulighet til å utnytte en gunstig kursutvikling 

frem til oppgjørstidspunktet (DnB NOR Markets, A). En valutaopsjon innebærer at man 

bytter én valuta mot en annen. Et eksempel her er hvis du kjøper en salgsopsjon, vil du 

innløse denne hvis dagskursen er lavere enn innløsningskursen ved forfall. Hvis dagskursen 

derimot er høyere enn innløsningskursen vil du velge å ikke innløse opsjonen, men heller 

selge den utenlandske valutaen til dagens kurs (Korsvold, 2000). 

 

Vi vil nå si litt om de mest vanlige valutaopsjonene. Disse vil bli bygget på SpareBank 1 

SMN Markets' produkt ark om valutasikring (jf. kilde SpareBank 1 SMN Markets). 

 

3.5.1.1 Valutatak 

Blir brukt av bedrifter som driver med import, og ønsker å sikre at valutakursen ikke 

overstiger et gitt nivå ved kjøp av varer og tjenester. Skulle valutakursen (spotkurs) på 

tidspunktet for handelen være lavere enn valutataket, vil bedriften kjøpe varen/tjenesten til 

spotkurs. Hvis valutakursen (spotkursen) derimot skulle være høyere enn valutataket på det 

fremtidige tidspunktet, vil bedriften kjøpe varen/tjenesten til en kurs som tilsvarer valutataket. 
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Figur 3-3 Kjøp av valutatak (til en kurs på 8,00 med en opsjonspremeie på 0,10). Kilde: SpareBank 1 SMN 

Markets. 

 

3.5.1.2 Valutagulv 

Valutagulv er det motsatte av valutatak, og benyttes av eksportbedrifter. Her ønsker man å 

sikre en minimumskurs ved salg av varer/tjenester. Hvis valutakursen (spotkurs) er lavere enn 

valutakursen på det fremtidige handelstidspunktet, vil bedriften selge varen/tjenesten til en 

kurs som tilsvarer valutagulvet. Skulle valutakursen (spotkursen) derimot være høyere enn 

valutagulvet ved det femtidige tidspunktet for handelen, vil bedriften velge å selge til 

spotkurs. 

http://www.smn.no/weblink/felles/wlobjekter.nsf/viewunid/A6436D90C3A977BBC12572EA00280C7C/$file/Valutasikring%20Endelig.pdf
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Figur 3-4 Kjøp av valutagulv (til en kurs på 8,00 med en opsjonspremie på 0,10). Kilde: SpareBank 1 SMN 

Markets. 

 

3.5.1.3 Valutakorridor 

En kombinasjon av valutatak og valutagulv kalles en valutakorridor, og brukes av både 

import- og eksportbedrifter. Formålet med valutakorridor er å sikre at valutakursen er 

innenfor den fastsatte korridoren på det avtalte handelstidspunktet, og på denne måten 

redusere valutarisikoen. Ved bruk av valutakorridor kan en bedrift som driver med eksport 

kjøpe et valutagulv for å sikre seg en minimumskurs ved salg av varen/tjenesten på det 

fremtidige tidspunktet. Bedriften kan så finansiere valutagulvet ved å selge et valutatak 

(maksimalkurs).  

 

Hvis valutakursen (spotkursen) er lavere enn valutataket ved det fremtidige 

handelstidspunktet, vil bedriften være pliktig til å selge varen/tjenesten til valutatak-kursen. 

Dersom valutakursen (spotkurs) er lavere enn valutagulvet ved det fremtidige tidspunktet for 

handelen vil virksomheten selge varen/tjenesten til kursen som tilsvarer valutagulvet. Skulle 

http://www.smn.no/weblink/felles/wlobjekter.nsf/viewunid/A6436D90C3A977BBC12572EA00280C7C/$file/Valutasikring%20Endelig.pdf
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spotkursen være lavere enn valutataket, men høyere enn valutagulvet, altså innenfor 

korridoren, vil bedriften selge varen/tjenesten til spotkurs. 

 

 

Figur 3-5 Eksportvirksomhet. (Rett til å selge til en kurs på 7,90, men forpliktet til å selge til 8,20). Kilde: 

SpareBank 1 SMN Markets. 

 

3.5.2 Forwards  

En forwards er en:  

”avtale mellom to parter om å kjøpe eller selge underliggende verdipapir til en bestemt pris 

på et bestemt tidspunkt i fremtiden. Oppgjøret finner sted på bortfallsdagen.” (Oslo Børs: 38).  

I likhet med verdipapirer kan avtalen også gjelde for andre varer eller valuta. Ved bruk av 

forwards kan man dermed fastsette en fremtidig pris for kjøp eller salg av varer, slik at man 

reduserer den risikoen for prisendring som er i markedet. Alternativt, dersom man 

eksporterer/importerer varer, kan man fastsette en fremtidig valutakurs. 

 

http://www.smn.no/weblink/felles/wlobjekter.nsf/viewunid/A6436D90C3A977BBC12572EA00280C7C/$file/Valutasikring%20Endelig.pdf
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Forwardskontraktene er ustandardiserte og kan derfor skreddersys handelen og situasjonen. 

Disse kontraktene inngås med bankene, og omsettes ikke på børs (Korsvold, 2000). På grunn 

av at disse kontraktene kan skreddersys kan de være dyrere og mer ressurskrevende, men de 

kan også være enklere og billigere. Dette kommer an på omfanget av kontrakten, med tanke 

på blant annet prosessen med kontraktinngåelse, og det å bli enig med motparten om pris og 

mengde eller valutakurs. 

 

3.5.3 Futures 

En futureskontrakt er meget lik forwardkontrakten. Forskjellene ligger i at futures er 

standardiserte, slik at de kan omsettes på børs, i tillegg til at oppgjøret skjer daglig på 

bakgrunn av endring i markedspris fra dagen før. Dette medfører at kjøperen må ha en 

vedlikeholdsmargin gjennom kontraktens løpetid.  Debitering og kreditering tar børsen seg av, 

og bedriften er garantert oppgjør ved en klareringssentral. Bedriften kan på denne måten være 

sikret mot kredittrisiko i forhold til kontrakten (Korsvold, 2000) 

 

Ulempen med futures er at de ikke kan skreddersys, og at de av den grunn ikke passer helt 

med behovet til bedriften i forhold til oppgjørsdato og størrelse på kontrakten (Korsvold, 

2000). I tillegg setter futureskontrakter et krav om at bedriften har penger til å gjøre opp 

oppgjørene hver dag, hvis kursen skulle utvikle seg i en negativ retning. 

 

Dersom man skulle angre på kjøpet av en futureskontrakt, enten ved at prisen utvikler seg 

negativt og man er redd den skal fortsette den veien (ønsker å fjerne risiko for større tap), eller 

at prisen har utviklet seg positivt og man tror den skal snu (man ønsker å sikre gevinsten), kan 

man selge kontrakten videre på børsen.  

 

Det kan ofte være vanskelig å skille mellom futures og forwards. Vi har derfor valgt å ta med 

en tabell, som lettere kan gi oversikt (forwards her representert som terminkontrakt): 
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KARAKTERISTIKK TERMINKONTRAKT FUTURES KONTRAKT 

Beløp Iht. behov Standard 

Forfall Vanligvis faste tidsperioder Faste tidspunkter 

Omsetning Med bank eller megler På børs via megler 

Spekulering Ikke for publikum generelt Også for publikum 

Transaksjonskostnader 

 

Forskjellen mellom bankens 

kjøps- og salgskurs 

Publiserte meglerkommisjoner 

 

Depositum 

 

Ikke direkte, men må ofte ha 

kompenserende bankinnskudd 

Publiserte marginkrav 

 

Klarering/oppgjør Avhengig av den enkelte bank Klareringsentral 

Marked 

 

Telefonisk/elektronisk over 

hele verden 

På børs 

 

Tilgang 

 

 

Hovedsakelig for kunder med 

forholdsvis store valutabehov 

 

Åpent for alle med sikringsbehov 

eller som har risikokapital de ønsker 

å spekulere med 

Regulering Selvregulerende Offentlige børsinspeksjoner 

Fysisk levering Mer enn 90 % I praksis under 1 % 

Prisfluktuasjoner Ingen daglig grense Vanligvis daglig grense 

Varianter 

 

Stort antall, ingen formell 

begrensning 

Begrenset (for eksempel ingen 

NOK futures) 

 
Tabell 3-1 Forskjeller forwards og futures. Kilde: Korsvold, 2000: 77 

 

En av de spesielle tingene med futures er at de ofte ikke handler om fysiske handler, det blir 

aldri overlevert noen varer. I stedet kan man vedde mot clearingsentralen om hva prisen skal 

bli. I utgangspunktet er dette gambling, altså en risikofaktor. Men dersom man driver med 

kjøp eller salg av de gitte varene til daglig, kan det være med på å redusere risiko. Et 

eksempel på dette skal vi nå komme inn på, når vi skal fortelle om laksebørsen på Fish Pool. 
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3.5.4 Fish Pool 

”Fish Pool ASA driver en Regulert markedsplass for handel med fisk- og sjømatsderivater på 

et globalt nivå” (Fish Pool, A).  

I praksis vil det si at Fish Pool fungerer som en børs for futureskontrakter, da begrenset til 

fersk Atlantisk Laks. I februar 2010 startet de også opp med opsjonskontrakter for laks, for å 

øke sikringsmulighetene (Fish Pool, 2010). Vi vil imidlertid fokusere på futures, ettersom det 

er disse Nordlaks har drevet handel med. Det skal presiseres at kontraktene gjennom Fish 

Pool ikke innebærer en fysisk levering av fisk mellom kontraktspartene. 

 

Måten dette markedet fungerer på er at Fish Pool har laget deres egen indeks for pris på laks, 

Fish Pool Index™. Denne blir kalkulert ukentlig ved at de samler inn priser som laksen har 

blitt solgt for uken før. Denne informasjonen får de fra et utvalg uavhengige lakseoppdrettere 

i tillegg til noen andre kilder for frakt og avgiftspriser. Prisen skal være kalkulert som om 

laksen sto i Oslo, klar for utsendelse til utlandet. I tillegg er det kun prisen for størrelsene 3-6 

kilo som blir tatt med. Ved hjelp av denne indeksen kan dermed kundene, både kjøpere og 

selgere av laks, følge med på prisutviklingen for laksen. I tillegg vil det bli gjort en avregning 

mellom kontoene til kjøper og selger den 15. hver måned (Fish Pool, B). 

 

Et eksempel på en gjennomføring av en slik kontrakt kan være at en oppdretter skal selge 100 

tonn laks om 12 måneder, hvor han inngår en kontrakt gjennom Fish Pool, med en pris på 30 

NOK/KG. For hver måned gjøres det en avregning. Dersom spotprisen (fra Fish Pool 

Index™) ved første avregning er 29 kr/kg vil oppdretteren motta 1 kr/kg * 100 tonn, altså kr 

100 000, som blir satt på en konto i hans navn. På samme måte må han betale kr 100 000 

dersom prisen går opp med 1 kr/kg. Når det er gått 12 måneder må han selv selge de 100 tonn 

med laks, og den 15. i kommende måned vil kontrakten avregnes for siste gang. Da vil han 

motta, eventuelt betale, forskjellen mellom kontraktspris og spotpris fra Fish Pool Index™. 

 

http://www.fishpool.eu/comweb_no.asp?session=&ID=49&segment=2
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Figur 3-6 Oppgjør futureskontrakt (Fish Pool, C) 

 

3.5.5 Swapkontrakter 

”En valutaswap er en forpliktende avtale om å bytte et valutabeløp mot en annen valuta, og 

samtidig inngå en forpliktende avtale med rett og plikt til å bytte tilbake på et avtalt fremtidig 

tidspunkt til en avtalt kurs.” (SpareBank 1 SMN Markets). 

 

En valutaswaps første veksling består som regel av en spotforretning og en tilbakeveksling av 

terminforretning. Valutaswappens terminkurs baseres på spotkurs og rentedifferansen mellom 

de to ulike valutaene det handles med, mens spotkursen til swappen samsvarer med dagens 

spotkurs. Man kan oppnå et større beløp enn det opprinnelige hvis rentedifferansen går i din 

favør. Altså hvis renten på valutaen man bytter til seg er lavere enn den man gir fra seg. 

Beløpet blir derimot redusert med rentedifferansen hvis valutaen man bytter til er høyere 

forrentet (SpareBank 1 SMN Markets). 

 

Noen bruksområder til swapkontrakter: 

 Swapkontrakter brukes ikke bare med tanke på valutakurser, men kan også for 

eksempel benyttes som sikring mot svingninger i markedspris.  

 Likviditetsstyring – for eksempel hvis eksportinntekter er forsinket og derfor fører til 

http://www.smn.no/weblink/felles/wlobjekter.nsf/viewunid/A6436D90C3A977BBC12572EA00280C7C/$file/Valutasikring%20Endelig.pdf
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at utbetaling i en valuta og innbetaling i en annen valuta ikke er sammenfallende. 

Bedriften kan da benytte en valutaswap for å unngå å selge / kjøpe en valuta for så å 

måtte kjøpe / selge samme valuta til en annen kurs. Slik kan bedriften unngå mange 

vekslinger og på den måten redusere valutarisikoen (SpareBank 1 SMN Markets). 

 Forlengelse av terminkontrakt. Hvis man har inngått en terminkontrakt om kjøp/salg 

på et fremtidig tidspunkt, men ønsker å forlenge denne kontrakten ved forfall, kan en 

inngå en swapavtale  

 Bytte av valuta. Hvis man har en valuta, men har behov for en annen, kan man bytte 

disse i en bestemt periode (Storebrand). 

 Bytte av pris. En swapkontrakt kan brukes som en prissikringsavtale for en avtalt 

fremtidig periode, hvor en bytter en fast pris mot en flytende pris (DnB NOR Markets, 

B). 

 

3.5.6 Valutakonto 

En valutakonto kan være med å redusere valutarisikoen for bedrifter med inn- og utbetalinger 

i samme valuta. En slik konto gjør at bedriften kan foreta vekslinger av valuta til gunstige 

tidspunkt med tanke på kursnivå og likviditet. Slik unngår de å være bundet til dagens 

kursnivå. (SpareBank 1 SMN Markets) 

 

Valutarisiko og veksling kan unngås ved at innbetalinger fra eksportvirksomhet får godskrives 

en valutakonto. Disse pengene kan igjen brukes til betalinger i samme valuta. (SpareBank 1 

SMN Markets) 

 

3.5.7 Valutalån 

Bedrifter som har et kredittbehov i en annen valuta enn norske kroner, kan ta opp et valutalån. 

Altså et lån i en annen valuta. Bedriften vil da betjene lånet med avdrag og renter i den 

aktuelle valutaen. Rentene vil være basert på det aktuelle landets valuta. Bedriften vil så 

veksle om til norske kroner igjen ved terminforfall, med mindre de velger å trekke opp 

valutaen på nytt. Et valutalån kan utgjøre en risiko hvis en ønsker å ha låne for å spekulere i 

valutakurser. Lånet vil først være en sikring når bedriften har sine inntekter eller eiendeler i 

utenlandsk valuta. (DnB NOR Markets, C). 

https://www.dnbnor.no/markets/ravarer/sikring
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For å få mest mulig ut av valutalånet bør det tas opp når kursen er høy, enten ved at den 

norske kronen er svak eller ved at valutaen en låner i er sterk. Et valutalån kan påvirkes av 

ulike bevegelser i valutakursen, og bedriften må være klar over disse (DnB NOR Markets, C): 

 

 

 

 

 

 

 

Tabell 3-2 Valutalån: påvirkning ved endring av valutakurs Kilde: DnB NOR Markets, C 

 

Som vi ser av tabellen vil valutalånet bli påvirket negativt dersom NOK svekkes eller 

lånevalutaen styrkes. Dette kan føre til at lånet blir større og dyrere enn et kronelån. Hvis det 

skjer en styrking av NOK, eller dersom lånevalutaen svekkes, vil lånet kunne bli mindre. 

 

3.6 Kredittrisiko 

”Med kredittrisiko menes risiko for tap som følge av at en motpart misligholder sine 

forpliktelser.” (NOU 1999: 29). 

 

Det kan være vanskelig, nærmest umulig, for en selger å være helt sikker på at kjøperen 

kommer til å betale for varene. Dette kan komme av ulike grunner, for eksempel kan kjøperen 

gå konkurs, slite med likviditeten, det kan oppstå politiske uroligheter i landet man selger til, 

kjøperen kan være en generelt dårlig betaler og lignende. Selgeren bør derfor gjøre en 

vurdering om hvem han skal selge eller ikke selge til, og eventuelt hvor stor kreditt kundene 

skal få. 

 

Hendelse    Virkning

      

Kommentar 

NOK styrkes Positivt   

NOK svekkes Negativt Dersom NOK svekkes mer enn rentebesparelsen blir 

valutalån dyrere enn kronelån. 

Lånevaluta 

styrkes 

Negativt Dersom lånevalutaen stiger mer enn rentebesparelsen blir 

valutalån dyrere enn kronelån 

Lånevaluta 

svekkes 

Positivt 
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Det å ikke være sikker på at pengene fra salget kommer inn kan føre til mye usikkerhet og 

nervøsitet i bedriften, og ikke minst kan det få økonomiske konsekvenser hvis pengene 

uteblir. Det beste er derfor å gjøre en vurdering av kundene og bestemme seg for hvilke tiltak 

som skal gjøres for å sikre at pengene blir betalt. Dette kan være tidkrevende, men nødvendig 

for å redusere kredittrisikoen. 

 

Det finnes ulike måter å håndtere kredittrisiko på, og vi vil i det neste kapittelet se på nettopp 

dette. 

 

3.7 Håndtering av kredittrisiko 

Alle bedrifter som holder på med salg av varer og tjenester på kreditt er utsatt for 

kredittrisiko. Det finnes flere måter å håndtere denne type risiko på; kredittforsikring, 

forhåndsbetaling, kredittsjekk, bankgaranti og factoring for å nevne noen. Vi vil videre se 

nærmere på disse alternativene. 

 

”En kredittforsikring er en forsikring mot tap på utestående kundefordringer ved leveranse av 

varer eller tjenester.” (Euler Hermes Kredittforsikring, A).  

 

Ved bruk av kredittforsikring kan bedriften unngå å tape store summer på utestående 

fordringer, ved at kredittselskapet gir deg en økonomisk beskyttelse. I tillegg vil 

kredittforsikringsselskapet jevnlig overvåke kundene, slik at negative forhold med tanke på 

finansiell utvikling blir oppdaget tidlig. (Euler Hermes Kredittforsikring, B). Bedrifter kan 

velge å gi en intern kredittgrense til kunder de har hatt over lengre tid, som de vet er gode 

betalere med solide regnskap. På denne måten kan bedriften spare penger ved ikke å inngå 

kredittforsikring på denne kunden, men allikevel ha en rimelig grad av sikkerhet for at 

pengene kommer. 
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Hvis bedriften er usikker på kunden(e), og eventuelt ikke får forsikring på den aktuelle 

kunden, kan forhåndsbetaling være et alternativ. Dette innebærer at betalingen må komme inn 

før varene blir sendt til kunden. Dette gir bedriften sikkerhet for salget. 

 

En annen måte å håndtere kredittrisiko på er å benytte kredittinformasjonsbyrå til å få utført 

en kredittsjekk på kundene. Kredittinformasjonsbyrået foretar en analyse av dataene som 

foreligger om den aktuelle kunden, ut fra blant annet finansiell situasjon, 

betalingsanmerkninger og ligningstall. På denne måten kan salgsbedriften få vite hvor stor 

sannsynlighet det er for at kunden kommer til å betale. (Kredittsjekk.net). 

 

”En bankgaranti er et bindende løfte fra en bank om å betale til en kreditor et avtalt beløp i 

henhold til forutsetninger som er gitt i garantiteksten” (DnB NOR). 

 Bankgaranti er ganske lik kredittforsikring, bare at her stiller banken en garanti for at kunden 

er betalingsdyktig. For at banken skal gjøre dette må kundene gjøre en avtale med dem om en 

viss garanti, slik at leverandøren kan føle seg trygg på at pengene kommer. 

 

Et siste alternativ vi vil komme inn på er factoring. Ved factoring tar en tredjepart over 

kundefordringene til bedriften. På denne måten kan man oppnå fordeler som større trygghet, 

bedre likviditet og mindre arbeid. (DnB NOR Finans). Ved bruk av factoring står 

factoringselskapet som betaler av bedriftens faktura. På denne måten kan bedriften få inn 

pengene fortere, ved for eksempel å avtale 10 dagers kredittid. Bedriften selv trenger ikke å 

bruke tid eller ressurser på å kreve inn pengene, dette tar factoringselskapet seg av. Det er 

vanlig å måtte betale en viss %-andel av fordringene.  

 

Alle disse kredittsikringene koster penger, men det varierer hvem som må betale. For 

bankgaranti er det kundene som må stille med sikkerhet, mens det ved factoring, kredittsjekk 

og kredittforsikring er leverandøren som må betale.
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4 Etikk 

4.1 Innledning 

I dette kapitelet vil vi ta for oss den etiske underproblemstillingen "Er det etisk riktig å drive 

med oppdrett når næringen står ovenfor store etiske og miljømessige utfordringer? Hva gjør 

Nordlaks for å håndtere disse?". Det har i det siste vært mye oppstyr rundt lakseoppdrett, og 

oppdrett generelt. Miljøorganisasjoner, professorer og enkeltpersoner går hardt ut mot 

lakseoppdretten, mens andre mener at oppstyret er gått for langt, og noen mener til og med at 

oppstyret er korrupt. For å svare på problemstillingen vil vi i denne etikkdelen se litt på de 

ulike sidene av saken for så å knytte det opp mot ulike etiske syn. 

 

I første underkapittelkapittel (4.2.1) vil vi gjøre rede for hva kritikken går ut på. Deretter vil vi 

forklare begrepet bærekraftig utvikling. Dette er et begrep som vil dukke opp flere plasser i 

kapittelet, og som kan være vanskelig å forstå. I kapittel 4.2.3 vil vi se på det ene ytterpunktet, 

de som går hardt ut mot lakseoppdrett. Her vil vi se på for tidens kanskje største motstander 

av lakseoppdrett, og leder av Norges miljøvernforbund, Kurt Oddekalv. I kapittel 4.2.4 vil vi 

se på en annen synsvinkel, vår casebedrift, Nordlaks og hva de mener om temaet og hva de 

gjør for å håndtere problemene. Før vi tar for oss de etiske sidene vil vi også se på hva 

Bellona, som vi ser på som en mer nøytral/balansert part, har å si om oppdrett og kritikken. 

Dette har vi valgt fordi vi anser dem som troverdige da de tar for seg problemene, men også 

støtter opp der hvor kritikken synes å bli tatt for langt. 

 

4.2 Kritikken mot oppdrettsnæringen 

4.2.1 Hva kritikken går ut på 

Som nevnt ovenfor har det i det siste vært mye oppslag i media om oppdrettsnæringen. Dette 

er ikke noe som har oppstått det siste året, men som kanskje har blusset litt mer opp i det siste. 

Setter man seg og surfer på internett skal man ikke lese mange artikler før man ser at laksefôr, 

rømning, lakselus og forurensning er de store temaene kritikken mot oppdrettsnæringen tar for 

seg. Vi vil videre ta for oss disse temaene når vi ser på ulike syn på oppdrettsnæringen og 

basere dette på ulike artikler som vi har funnet på internett og intervju med Nordlaks. 
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4.2.2 Bærekraftig utvikling 

”En bærekraftig utvikling innebærer at dagens behov dekkes uten at dette går på bekostning 

av fremidige generasjoners muligheter.” (Regjeringen, A) 

 

Det vil si at skal oppdrettsnæringen drive bærekraftig så må oppdrettsanleggene stå på plasser 

som tåler påkjenningen. Når oppdrettsnæringen fjerner anlegget/merdene skal det ikke være 

tegn etter dem. Området skal altså forlates i samme stand som man fant det. Et eksempel til på 

bærekraftig oppdrett er bærekraftig utvikling med tanke på laksefôret. Dette må bestå av 

fiskebestander som er bærekraftige. Det vil si arter som ikke er utrydningstruede. I tillegg må 

det ikke være noen fare for at bestandene som brukes i fiskefôret blir utryddet, eller at den blir 

så kraftig redusert at det er fare for at den kommer til å forsvinne.  

 

4.2.3 Kurt Oddekalvs kritikk som det ene ytterpunktet 

Kurt Oddekalv er en miljøforkjemper og leder for Norges miljøvernforbund (heretter NMF). 

Han har gått hardt ut mot oppdrettsnæringen, og sammen med NMF har han laget en 

kampanje som heter ”Bevar villaksen”. I denne kampanjen sies det at oppdrettsnæringen er 

den verste næringen vi har. Den driver lovløs og kritikkverdig dyrehold. Her pekes det på at 

det er for mange laks i merdene, slik at laksene er for tett samlet. Oddekalv mener at 10-20 % 

av laksen dør før de når slakteriet som følge av for dårlige levekår og høy utbredelse av 

sykdommer. Lakselusen kan ses på som dyremishandling, fordi lusen påfører laksen store 

smerter. Andre problemer i forhold til sykdom er vintersår, store åpne sår, som Oddekalv 

mener oppdretterne lar laksen leve med fordi det ikke gir utslag på filéten. Det påpekes også 

at avlusingen påfører laksen mye stress og at det generelt er mye produksjonsskader/genetiske 

skader på laksen. I tillegg kritiseres også bedøvelsen som blir gitt til laksen før slakting. 

Bedøvelsen som blir gitt går ut på at CO2 blir pumpet ned i merdene, og Oddekalv mener at 

laksen trolig opplever dette som kveling (Norges Miljøvernforbund, A). 

 

Et annet punkt i kampanjen er at havet tømmes for villfisk, fordi at det brukes mye villfisk i 

fiskefôret. Oddekalv og NMF mener at det brukes mellom 2,5 kg og 5,5 kg villfisk for å lage 

1 kg oppdrettsfisk. Fisken som brukes i fôret er godt egnet som menneskemat (makrell, sild), 

og er i tillegg mat for sjøfugl som lever langs norskekysten, og som nå opplever massedød. I 

http://www.regjeringen.no/nb/dep/bld/tema/forbrukeromradet/etikk_miljo_og_barekraftig_forbruk.html?id=1099
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tillegg brukes det nå mer og mer vegetabilsk fôr, som inneholder mer omega 6 og mindre 

omega 3, noe Oddekalv mener er et problem da vi mennesker allerede får i oss for mye omega 

6 og for lite omega 3 (Norges Miljøvernforbund, B). Det pekes også på at to av stoffene, 

diflubenzuron og teflubenzuron, som brukes i medisinert fôr (mot lakselus), er 

kreftfremkallende for mennesker og at man derfor ikke burde spise norsk fisk fra områdene 

rundt og fra oppdrettsanleggene. Oppdrettsnæringen må holde tilbake medisinert fisk i 120 

dager før den slaktes, men problemet er at det ikke bare er oppdrettsfisken som får fôret i seg, 

men også villfisken (Norges Miljøvernforbund, C). 

 

I ”Bevar villaksen”-kampanjen sier Norges miljøvernforbund at det er grunnlag for å tro at ca 

3 millioner oppdrettslaks har rømt i løpet av 2009, selv om de offisielle tallene er på 156 000. 

Bakgrunnen til uttalelsen er at det er funnet rømt oppdrettslaks på steder hvor det ikke var 

meldt om rømning. Norges Miljøvernforbund mener også at oppdretterne slipper ut syk 

oppdrettslaks for å spare penger. Årsaken til rømning påpeker Miljøvernforbundet ligger i 

dårlige anlegg, uvær og ulykker. De ønsker derfor at tiltak for å hindre rømming og skade på 

villaksbestandene skal være merking av oppdrettslaks, begrense oppdrettsnæringen og at 

myndighetene må reagere ved rømming (Norges Miljøvernforbund, D). 

 

Kurt Oddekalv mener at et vanlig oppdrettsanlegg har større kloakkutslipp enn Bergen by, og 

er derfor bekymret over utslippene fra oppdrettsnæringen (Aftenposten, 2009). Han synes at 

oppdrettsnæringen må rense kloakken fra anleggene selv, og påpeker at norske husstander 

betaler kloakkavgift, men oppdrettsnæringen ikke betaler noe (Dagbladet, 2010). 

 

Kurt Oddekalv trodde tidligere at det var mulig å samarbeide med oppdrettsnæringen om en 

mer miljøvennlig produksjon, men det tror han ikke lenger. Han kritiserer både myndigheter, 

politikere og andre miljøorganisasjoner for å ha ”stengt dørene” og vil derfor ut til andre land 

med kritikken av norsk oppdrett. Han mener oppdrettsnæringen er det største miljøproblemet 

vi har i dag (Nationen, 2010). WWF samarbeider med forskere og oppdrettsnæringen for å få 

til en miljøsertifisering av oppdrettsanleggene, for å redusere skadene på miljøet. Dette 

samarbeidet er Oddekalv i mot, fordi han mener at oppdrettsnæringen ødelegger for villfisken 

i de norske fjordene (NRK, 2009). 
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4.2.4 Nordlaks’ syn på kritikken og utfordringene 

Nordlaks mener at mye av kritikken mot næringen fremføres som at oppdrettslaksen er det 

eneste som kan skade villaksstammene, for eksempel når det gjelder lakselus. Dette mener 

Nordlaks er usant, fordi det finnes mye som kan skade villaksen. Her kan det nevnes alt fra 

sportsfiske til tilsig av næringssalter fra landjorda, sur nedbør, utstyret til sportsfiskerne som 

ikke er desinfisert og generell forurensning. Nordlaks og næringen generelt ønsker ikke å 

være mistenkt for å ha store bidrag til det som skjer på villakssiden. De ønsker å ha en kraftig 

villaksbestand, og mener at dette er i deres interesse. De mener at det ikke er noen klare 

sammenhenger når det gjelder oppdrettsaktivitet og oppgang av laks i de enkelte elvene. I 

områder hvor det er lite oppdrett mener Nordlaks at det også der er problemer med lite laks i 

elvene. Men som sagt ønsker ikke Nordlaks å skade villaksbestandene, og synes ikke det er 

heldig for dem heller at de har et problem i næringen med lakselus. I 2010 brukte næringen, i 

følge Nordlaks, rundt en milliard kroner på lakselus. 

 

Nordlaks mener at de avlusningsmidlene som de har mulighet til å bruke i dag fungerer veldig 

bra. De bruker fôr på små fisk når de avluser, og behøver da ikke å avluse noe før det er gått 

et år, eller før man har kommet inn på neste høst, og da er det badebehandling som brukes. På 

små fisk vil Nordlaks bruke fôret, så lenge stoffene som brukes der fungerer godt, fordi dette 

er det mest effektive de har i dag. På større fisk vil de konsekvent bruke brønnbåt til 

badebehandling. Nordlaks ser problematikken når det gjelder resistent lus, og hvis de får et 

problem med dette vil de gå inn å badebehandle uansett størrelse på fisken. Der har de flere 

stoffer som fungerer uavhengig av resistens. Dermed vil de bruke brønnbåten, der man har et 

lukket system, og full kontroll på selve avlusingen. I tillegg har de da mulighet til å ta vare på 

den lusen som slipper under behandling. Når det gjelder leppefisk som behandlingsmåte har 

Nordlaks vært så vidt inne på det. Dette var for ca. 10 år siden. De mener at leppefisk er 

veldig interessant å kunne bruke, men at det har sine begrensninger. For jo lenger nord man 

kommer, dess vanskeligere blir det. Leppefisken må røktes like godt som laksen hvis det skal 

fungere. I dag er tilgangen på leppefisk så liten at de som er i området hvor leppefisken blir 

fisket, tar unna all leppefisken. Men Nordlaks mener at dersom leppefisk kommer i oppdrett, 

noe som det prøves på, og tilgangen dermed blir større, kan det være aktuelt å prøve leppefisk 

som avlusningsmetode igjen. 
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Nordlaks føler at de har god kontroll på sykdommer generelt gjennom de vaksinene de har. 

Allikevel ser de alvorlig på luseproblematikken, og ønsker full kontroll på denne. Med den 

måten næringen legger opp behandlingen på og de stoffene som er tilgjengelig, føler Nordlaks 

at en vil få kontroll på situasjonen. Dette på samme måte som næringen har fått kontroll på 

andre problemer og utfordringer de har hatt. Nordlaks peker på bakteriesykdommer som et 

eksempel, her med tanke på vibrose og hitra-syken. Dette var de største problemene på 70- og 

80-tallet. Oppdrettsnæringen mistet mye fisk på grunna dette, men når vaksinen kom så var 

det ikke lenger noe problem. Nordlaks har derfor tro på at de vil oppleve det samme for lus 

også. Det gjøres stor innsats for å prøve å finne frem til vaksiner mot lakselus. I tillegg mener 

de at man har en del å hente på å få frem stammer som takler lus bedre, og at en kombinasjon 

av flere ting vil bli en suksess i arbeidet mot lakselus. 

 

Bedøvelsen Nordlaks bruker før slakting er en elektrobedøver fra Seaside AS. Dette er en 

bedre måte å bedøve laksen på enn ved bruk av CO2. Det er dessuten kommet et forbud fra 1. 

juli 2008 mot bruk av CO2-metoden Oddekalv og Miljøvernforbundet tar for seg i sin 

kampanje mot oppdrett (Fiskeri- og havbruksnæringens landsforening, 2008) 

 

Når det gjelder fôr, påpeker Nordlaks at det er mange måter å regne ut hvor mye villfisk som 

benyttes per kilo fôr. Men de hadde følgende eksempel på hvor effektivt oppdrettslaks 

omsetter fôr: Hvis man har 100 kg fôr gir det 65 kg laksefilét, men bare 20 kg kyllingfilét, og 

bare 13 kg svinefilét. En villaks må spise 10 kg fisk for å vokse 1 kg, mens oppdrettslaksen 

spiser ca 1,1 kg fôr, som tilsvarer ca 1,5 kg villfisk. Men det blir fangstet ca 2,2 kg for å gi 

nok mel og olje til å produsere ett kilo laks, men bare ca. 1,5 kg brukes i fôret. Resten av 

fisken går til fiskemel som brukes for eksempel i produksjonen av andre oppdrettsarter, 

kylling, storfe, svin og så videre. Dette er måten Nordlaks mener man må se på utnyttelse av 

fôr på. I tillegg til at man må se på de alternative anvendelsene av den industrifisken som blir 

brukt, fordi det ikke er konsumfisk. De mener at man får problemer den dagen man bruker 

fisk i fra bestander som ikke er bærekraftige, fordi man da lager ubalanse. Nordlaks bruker fôr 

fra leverandører som forholder seg til det enkelte lands kvoter og reguleringer. Dermed føler 

de seg ganske trygg på at fôret de bruker bare kommer fra bærekraftige bestander. Problemet 

er at ikke alle er enige i de kriteriene som settes for å vurdere de ulike bestandene.  Nordlaks 
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mener at næringen bare kan forholde seg til hva de ulike landene har av reguleringer i forhold 

til forvaltning av de ulike bestandene.  

 

Når det gjelder medisinering av laksen, kunne Nordlaks opplyse om at ulike medisiner har 

ulik tilbakeholdelsestid av fisken, og at oppdrettsnæringen er pliktig til å melde fra om bruk 

av medisin. Oddekalv mente at oppdrettsnæringen måtte holde tilbake medisinert laks i 120 

dager, og Nordlaks sier til dette at det er godt mulig at ved bruk av noen typer antibiotika kan 

tilbakeholdelsestiden av laksen være opp i 120 dager. Nordlaks sier at de selv aldri har brukt 

antibiotika og at de håper de aldri kommer til å bruke det heller. De eneste medisinene 

Nordlaks per i dag bruker er avlusningsmiddel/medisin kalt Alfamax og Betamax. I tillegg 

brukes det slicefôr mot lakselus, og virkestoffet her heter emamectin.  

”Laks er Norges friskeste husdyr!” (Tor Anders Elvegård, direktør i Nordlaks Oppdrett AS).  

Medisinering av fisk er strengt regulert av Mattilsynets regelverk, og mattilsynet har jevnlige 

medisinrestkontroller hos Nordlaks og resten av oppdretterne. 

 

Det er mange som betviler rømningstallene, spesielt dem som ønsker at oppdrettsnæringen 

reduseres. Men Nordlaks mener at de kravene som gjelder for utstyr og slikt i dag, har bidratt 

til at rømningstallene har gått ned. I dag har oppdrettsnæringen et helt annet og bedre utstyr 

enn tidligere, slik at sjansen for at noe skal skje er vesentlig redusert. Det ble nevnt at de siste 

4-5 årene har det blitt brukt over 5 milliarder norske kroner på tiltak for å styrke det 

tekniske/merdene. Nordlaks har vært lite plaget med rømning, og sier at rømningstallene for 

oppdrettsnæringen generelt har gått drastisk ned. De peker på at det er noen enkeltrømninger 

som drar opp tallene, slik som for eksempel hvis det skjer en totalavrivning på en merd, hvor 

det er 50-60 000 laks, så vil det slå hardt ut. 

 

Nordlaks selv har hatt to mistanker om rømming, begge på ørret. For å hindre rømming følger 

Nordlaks de strenge kravene for utstyr og sertifisering av anlegg. De mener at hvis man gjør 

ting riktig med tanke på dette, er sjansen for rømming veldig lav. Men allikevel sier de at 

100% sikkerhet mot rømming får man aldri.  
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”All menneskelig aktivitet setter spor etter seg, sånn er det bare. Det som er cluet, er hvor 

flink du er til å minimere de sporene etter deg.” (Anita Olsen, markedsansvarlig i Nordlaks).  

Nordlaks mener at oppdrettsnæringen er dyktig på dette og at de tar ansvar for utfordringene 

de står ovenfor. Nordlaks har kameraovervåkning, og utfører inspeksjoner når de setter ut 

poser for å passe på at det ikke er hull, slik at laksen kan rømme. Posene kontrolleres nøye før 

de settes ut, i tillegg til at de er pålagt å utføre en ekstra sjekk med hjelp av dykkere etter at 

posene er satt ut. Dette gjøres for å hindre rømming som kan påvirke villaksen, men også for å 

sikre at Nordlaks får beholde og solgt alt som settes ut. Men noen tilfeller kan være 

vanskelige å sikre seg mot, slik som at en beruset skipper kjører lystbåten sin opp i et anlegg 

eller at en hval finner ut at han skal svømme i en oppdrettsmerd, noe Nordlaks en gang fikk 

oppleve. De klarte ikke å finne noe rømt fisk etter dette, og ut fra det som ble slaktet fant de 

igjen all fisken som skulle være i merden. Dette er allikevel hendelser som skjer svært 

sjeldent.  

 

Utslippene fra produksjonen til Nordlaks er næringssalter fra ekskrementer, 

stoffskifteprodukter og eventuelle fôrrester. Dette kan ikke sammenlignes med kloakk fra 

mennesker, fordi kloakk fra mennesker utgjør et hygieneproblem (såperester, kjemikalier med 

mer.), mens ekskrementer fra fisk består av stoffer som hører naturlig hjemme i det marine 

miljøet. Fjordsystemene er skreddersydd for å håndtere slike næringssalter. For å unngå for 

store lokale utslipp er det laget et strengt regelverk som oppdrettsnæringen må forholde seg 

til. Nordlaks må forholde seg til begrensningene som ligger på hver enkelt lokalitet når det 

gjelder hvor mye de kan produsere. Før Nordlaks kan sette ut igjen, må lokaliteten være i 

samme stand som før de startet der. Nordlaks er stadig på jakt etter nye og bedre lokaliteter, 

slik at de kan ha mer fisk, og slippe å bruke så mange lokaliteter over tid. Ved å ha større og 

bedre lokaliteter får man en mer bærekraftig produksjon, og man kan unngå å belaste mange 

mindre og eksponerte plasser. Når lokaliteten er slik som oppdretterne ønsker at den skal 

være, skal det være svært lite tegn til at det er drevet med oppdrett der, tre måneder etter at de 

er ferdigprodusert. Oppdretterne gjennomfører noe som kalles for MOM-undersøkelser. Dette 

er undersøkelser som utføres jevnlig for å overvåke havbunnen i forbindelse med driften. Det 

beste og mest optimale for oppdretterne og miljøet er at lokaliteten tåler utslippsbelastningen, 

hvis ikke vil det ikke bare få miljøpåvirkninger, men det vil også gå ut over oppdretternes 

fremtidige produksjon. En kan tenke seg til at hvis lokalitetene ikke tåler utslippene, og derfor 
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må ligge brakk en periode, kan dette også påvirke Nordlaks da de må skrifte lokaliteter og i 

verste fall stoppe produksjonen hvis alle lokalitetene de har er overskredet.  

 

Nordlaks sier at det levende fjordsystemet vårt trenger en viss tilførsel av næringssalter som 

gjødsel. Som et eksempel på dette nevner Nordlaks at kråkebollen har nedbeitet tareskogen. 

For yngel og småfisk i fjordene er tareskogen viktig for oppveksten. En gjødsling av fjordene 

ved for eksempel fiskeoppdrett kan gjøre at man får tareskogen tilbake. Nordlaks sier også at 

havet i Vesterålen er forholdsvis næringsfattig og kan ikke sammenliknes med Oslofjorden. 

 ”Havet kan sammenlignes med enga; dersom du tipper hele gjødselvogna på en plass er det 

et problem – dersom du sprer det utover er det en forutsetning for vekst.” (Tor Anders 

Elvegård, direktør Nordlaks Oppdrett AS).  

 

Nordlaks gir uttrykk for at media legger på litt når de skriver om oppdrettsnæringen, at de 

forverrer bildet. De mener at i en del tilfeller kan næringen dokumentere at det er 

forfalskninger av dokumentasjon som legges ut, men at det er vanskelig å nå frem i media om 

det. Media vil skrive om det som gir oppslag og om det som selger. Så selv om næringen vet 

at noe av det er forvridd og usann informasjon, så sliter de ofte med å få det frem. 

Oppdrettsnæringen konkurrerer mot andre produkter enn sjømat, slik som svin, kylling, storfe 

osv, og er kanskje blitt en trussel mot disse nettopp fordi næringen har vokst veldig. Nordlaks 

peker allikevel på at alle trenger mat, og at laksen er ett av de produktene som krever minst 

ressurser for å produseres, og Nordlaks mener de har ganske god dokumentasjon på at deres 

produkter er verdens sunneste og mest bærekraftige matvare. Uansett hvilken type kritikk 

oppdrettsnæringen får, sier Nordlaks at de selvfølgelig må ta den alvorlig. Enten ved å 

tilbakevise den eller gjøre noe med den. De mener at det ikke er heldig for dem at næringen 

for eksempel er plaget med lakselus, selv om Nordlaks ikke har vært spesielt plaget med det. 

Når næringen generelt blir rammet av laksesykdommer, rømning av laks eller andre 

problemer preger det også Nordlaks. Dette med tanke på oppslag i media og omdømme 

generelt, men Nordlaks mener at oppdrettsnæringen er flink til å erkjenne utfordringene 

næringen har, og gjøre noe med dem.  
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Kundene til Nordlaks blir mer og mer opptatt av de etiske sidene ved oppdrett, og vil gjerne 

ha informasjon om blant annet mikrobiologiske forhold, CV på fisken, fett- og fargemålinger 

og opplysninger om fremmedstoffer i fisk og fôr. Det blir utført en årlig tredjepartsrevisjon, 

som de fleste av kundene godkjenner. Nordlaks har i tillegg til denne mulighet til å ha opp til 

fem kunderevisjoner. Noen store matvarekjeder benytter Den Norske Veritas (DNV) eller 

Bureau Veritas til sine revisjoner, mens andre kunder bruker sine egne kvalitetsfolk til å 

utføre kontrollen. Revisjonene går som oftest ut på en gjennomgang i produksjonslokalene, og 

deretter en gjennomgang av dokumentasjon og kontrollpapirer. Disse revisjonene tar ofte 1-2 

dager. 

 

Sporbarhet på produkter er et tema som er lagt mye vekt på de siste årene, og Nordlaks har 

full sporbarhet på sine produkter. Her skal en kunne følge produktet fra rognstadiet og frem til 

det er ferdig pakket.  Nordlaks dokumenterer hvilket fôr som er brukt, hvor det er produsert 

og hvilke tilsetninger som er i det. I tillegg skal produktet kunne spores videre gjennom 

produksjonen hos Nordlaks og gjennom transporten ut til markedet. Når Nordlaks slakter fisk 

for andre oppdrettere krever Nordlaks CV på fisken, slik at de også her har kontroll på 

sporingen. 

 

Nordlaks har jevnlig kontakt med andre oppdrettere i regionen for å få informasjon om 

hendelser og andre oppdateringer. De fleste oppdretterne i regionen er tilknyttet 

organisasjonen Nordnorsk Havbrukslag, og her møtes de for faglig samvær. De har et utstrakt 

kollegialt samarbeid, og flere samarbeidsfora og prosjekter. Dette er ikke noe som er pålagt, 

men som Nordlaks synes er viktig fordi oppdrettsselskapene har mange felles utfordringer. I 

tillegg holder de hverandre oppdatert hvis det skulle oppstå sykdomssituasjoner, rømninger 

eller andre hendelser. 

 

Vi spurte Nordlaks om hvordan de ser på avveiningen mellom å jobbe maksimalt for å unngå 

å sette spor etter seg (miljømessig) kontra å gi størst mulig utbytte til eierne. Til dette svarte 

Tor Anders Elvegård:  
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”Vi som er fra distriktene, bor i distriktene og har eiere som er herfra, har fokus på å bruke 

og leve med naturen. Vi er helt avhengig av å ta vare på vårt miljø og våre lokaliteter 

ettersom det er de vi lever av! Dersom vi ødelegger miljøet på lokaliteten f.eks, gir det 

redusert produksjon, færre arbeidsplasser, lavere inntjening og mindre skatt til samfunnet!”.  

 

4.2.5 Miljøorganisasjonen Bellonas syn 

Bellona er en miljøstiftelse som ble stiftet i 1986. De jobber blant annet for bærekraftig 

havbruk, og mener at det er nødvendig å samarbeide med ulike aktører for å få til gode 

miljøløsninger (Bellona, 2010, A). Med bakgrunn i dette har Bellona laget et 

samarbeidsprogram med næringslivet, kalt B7, hvor de satser på langsiktig samarbeid 

(Bellona, 2008, A). I tillegg er Bellona med i en dialog kalt The Salmon Aquaculture 

Dialogue, hvor blant annet WWF har representanter. Denne gruppen jobber for miljøvennlig 

og bærekraftig oppdrett (Fiskeri- og havbruksnæringens forskningsfond). I et av møtene til 

The Salmon Aquaculture Dialogue påpeker Bellona at Kurt Oddekalv var tilstede kun for å 

protestere, noe Bellona mener er latterlig i og med at møtet var for at det nettopp skulle stilles 

strengere krav til næringen. De mener at hans svart/hvit-holdning ikke vil føre til noen 

endringer i oppdrettsnæringen. 

 

Bellonas samarbeid med industrien, andre organisasjoner og land har som formål å lage en 

bærekraftig standard for oppdrettsnæringen og redusere oppdrettsnæringens miljøbelastning. 

Bellona ønsker derfor at det ikke skal være noen produksjonsøkning før problemene er tatt 

hånd om, og har 4 fokusområder: 

 Lakselus 

 Laksefôr og fôrråvarer 

 Rømming 

 Utslipp fra anlegg 

(Bellona, 2009, C) 

  

Bellona mener at samordnet avlusing i regioner og andre metoder bidrar til å redusere 

lusepresset. Det må allikevel satses på lakselusvaksiner, økt bruk av leppefisk og alternative 

http://www.bellona.no/Aboutus/om_bellona
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metoder og utstyr for å redusere mengden lus. I tillegg til telling av lus i oppdrettsanleggene, 

må fokus rettes mot hvor mye hvert fjord- og kystområde tåler av slik belastning. Det må 

etableres et tak for total akseptabel luseproduksjon, og oppdrettsaktiviteten må justeres i 

forhold til denne. Det at flere lus utvikler resistens mot lusekjemikalene blir sett alvorlig på, 

og fagrådgiver Marius Dalen i Bellona mener at hvis det ikke tas tak i dette kan det være 

slutten på både villaks og oppdrettslaks (Bellona, 2009, C). Når det kommer til legemidlene 

som blir brukt for å bekjempe lakselusen sier Bellona at stoffene brytes ned langsomt, men er 

nedbrytbare. Det sies også at kjemikalene er giftige for flere arter, men at det er lokalt 

avgrenset. Bellona mener derfor at bruken er uheldig, men nødvendig, og at den bør 

kombineres med for eksempel bruk av leppefisk. I tillegg legger de vekt på at det bør være et 

langsiktig mål at forbruket av slike legemidler så og si elimineres (Bellona, 2006). 

 

Bellona mener at næringen må være mer åpne for utfordringene, innrømme at de er der og 

vise hva de gjør for å imøtekomme disse, i stede for å gå i full forsvarsposisjon. I 

dokumentaren ”Rosa gull” som ble sendt på NRK 17. mars 2009 mener Bellona at Fiskeri- og 

havbruksnæringens landsforbund (FHL) og Eksportutvalget for fisk (EFF) gir et feilaktig 

bilde av næringen når det kommer til mengden villfisk som brukes i fôret for å produsere et 

kilo oppdrettslaks, og om disse fiskebestandene som brukes er bærekraftige. I dokumentaren 

ble det sagt at det blir brukt 1 kg villfisk til 1 kg oppdrettsfisk. I følge regnestykker fra 2007, 

som samsvarer med fôrprodusenten Skrettings regnestykker, går det med 2,52 kg villfisk for å 

produsere 1 kg oppdrettslaks. Allikevel utnytter laksen fôret mye mer effektivt enn landbasert 

kjøttproduksjon, noe Bellona vil påpeke som er fortrinn som taler for at oppdrett absolutt 

burde få fortsette så lenge det kan gjøres bærekraftig, men at det er nettopp her det må tas tak 

i. Villfisken som brukes i fôret må være bærekraftig, ikke utryddingstruet. De mener at 

oppdrettsnæringen og fôrprodusentene må kunne dokumentere dette, i tillegg til å ha full 

sporbarhet (Bellona, 2009, A).  

 

Bellona mener at dagens situasjon når det gjelder rømning av laks ikke er bærekraftig. 

Oppdrettsnæringen sliter fortsatt med alt for mye rømming. 2006 var rekordåret når det gjaldt 

rømming, hele 935.000 oppdrettsfisk ble rapportert inn. I 2008 derimot var det 113.000 rømte 

individer rapportert. Men disse tallene har oppdrettsnæringen dessverre ikke klart å holde, og 

tallene steg utover 2009. I tillegg må man medregne mørketall som kan gjøre at antallet rømte 

http://www.bellona.no/artikler/artikler_2009/Laks_pa_rommen
http://www.bellona.no/factsheets/Havbruk-oppdrett
http://www.bellona.no/comments/feilaktig_om_oppdrett
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oppdrettsfisk kan gangens med fem. Rømt oppdrettslaks kan påvirke villaksbestanden både 

genetisk og økologisk. Dette gjelder både føde, gyting og at villaksen kan gyte med 

oppdrettslaksen og at det på den måten kan komme en ny generasjon villaks, som i verste fall 

ikke kan overleve i sitt opprinnelige miljø. I tillegg kan oppdrettslaksen bære med seg 

sykdommer og parasitter som kan smitte villaksbestandene. Bellona mener hovedårsaken til 

rømming er for dårlige anlegg i forbindelse med uvær, og mener at det må være et krav for de 

som ønsker å drive med oppdrett å ha anlegg som tåler en storm. I tillegg må det være gode 

rutiner for kontroller, overvåkning og vedlikehold på anleggene (Bellona, B). 

 

Bellona peker på at utslipp er et problem der hvor havets bæreevne er overskredet. Dette 

gjelder ikke for alle områdene hvor det drives med oppdrett, men de områdene dette gjelder 

for må identifiseres og håndteres. Et forslag Bellona kommer med for å redusere problemet er 

å dyrke for eksempel skjell og alger som utnytter overskuddsnæringen fra fiskeoppdrett 

(Bellona, 2009, C). Bellona avskaffet i 2006 myten om at et oppdrettsanlegg forurenset like 

mye som en by med 10 000 innbyggere. Her mener de at man må reflektere over hva man 

legger i begrepet forurensning. Bellona mente at anleggene ligger på såpass dype lokaliteter 

med god vannutskiftning, at problemet med overbelastning av fjorområdene var minimale. 

Hvis større produksjon i fremtiden fører til mer intensivt bruk av fjordarealene, må man lage 

et system som sikrer at produksjonen ikke går over naturens bæreevne (Bellona, 2006). 

 

4.2.6 Medias rolle 

Et moment vi mener er viktig å påpeke er medias rolle i denne saken. Media er jo som de 

fleste andre bransjer ute etter å tjene penger. De velger derfor å trykke og skrive om det som 

selger best, og det er jo ikke til å stikke under en stol at kritikk og negative saker er det som 

selger best. Man kan derfor tenke seg til at media heller trykker saker hvor det er sterk kritikk 

mot oppdrett, enn fakta og utsagn som oppdrettsnæringen kommer med. I tillegg hender det at 

media blåser opp saken, får den til å virke verre enn den er, og av og til vri litt på den slik at 

den blir mest mulig interessant for leseren. Dette er noe en burde ha i bakhodet når man leser 

om saker i media. 

 

http://www.bellona.no/Havbruksweb/Tema_havbruk/Romming
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Som vi kan lese ovenfor er det ulike syn på hvordan oppdrettsnæringen takler sine 

utfordringer, hvorvidt laksenæringen burde få fortsette og hvordan de ser på de ulike 

utfordringene: lakselus, rømning, forurensning og laksefôr. For å kunne svare på hva som er 

etisk riktig i forhold til å drive med lakseoppdrett må man vite hva slags etisk perspektiv som 

blir lagt til grunn. Vi vil derfor se på ulike etiske syn, men aller først skal vi forklare begrepet 

etikk. 

 

4.3 Etikk og etiske retningslinjer 

Mange blander begrepene etikk og moral, og vet ikke hva forskjellen er. Derfor vil vi begynne 

med å forklare forskjellen før vi går nærmere inn på etikken. Etikk er knyttet til hver enkelt 

beslutningstakers oppfatning av hva som er riktig og galt, mens moral knyttes til hva andre, 

samfunnet, mener er riktig (Gulden, 2003). 

 

”Etikk kan defineres som læren om ... de normer og verdier som skal styre våre handlinger 

med sikte på rett og galt, godt og ondt.” (Gulden, 2003: 17). 

 

Gulden (2003) sier at det ofte kan det være lett å påstå at noen har handlet uetisk når noen har 

handlet i strid med det en selv anser som riktig. Hvis man gjør det, vil det si at man bedømmer 

personens handlinger etter ens eget etiske syn. Men dette synet trenger ikke være mer rett enn 

den andre personens oppfatninger av hva som er riktig. 

 

Videre vil vi drøfte problemstillingen vår opp mot ulike etiske syn. Vi har da valgt å ta 

utgangspunkt i normative etiske teorier. Normative etiske teorier kan deles inn i to grupper, 

som igjen kan deles inn i ulike undergrupper: 

 Formålsetikk 

o Dydsetikk 

o Nytteetikk 

 Egoisme 

 Partikularisme 
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 Utilitarisme 

 Altruisme 

 Pliktetikk 

o Rettighetsetikk 

o Heteronom pliktetikk 

o Autonom pliktetikk 

 

En formålsetiker vil handle riktig/etisk hvis handlingen fører til at et formål blir oppfylt, mens 

en pliktetiker vil handle riktig/etisk hvis handlingen er i overensstemmelse med en plikt. 

Innenfor formålsetikken har du dydsetikk og nytteetikk. Dydsetikken ”..går ut på at man 

bedømmer om en handling er riktig ut fra om den er i overensstemmelse med en dyd...” 

(Gulden, 2003: 25). Eksempler kan være kjærlighet, håp, tro, mot, rettferdighet eller visdom. 

Nytteetikken går ut på å maksimere nytten, slik at en handling anses som riktig/etisk hvis den 

fører til størst mulig nytte. Nytteetikken kan igjen deles inn i flere undergrupper, alt etter 

hvem sin nytte som ønskes å maksimes. Ønsker en å maksimere sin egen nytte, selv om det 

kan gå på bekostning av andres nytte og/eller er i strid med lover, regler, rettigheter og dyder, 

kalles det egoisme. Utilitarisme kalles det hvis man ønsker å handle slik at man maksimerer 

menneskehetens totale nytte. Hvis man derimot ønsker å maksimere andre sin nytte, uten å 

tenke på sin egen nytte eller ta andre hensyn, er man en altruist. Et siste eksempel på 

nytteetikk er partikularisme, hvor en ønsker å maksimere en gruppes nytte. (Gulden, 2003). 

 

Pliktetikken kan også deles inn i undergrupper. Gulden (2003) peker på tre undergrupper: 

autonom pliktetikk, hvor ”..plikten er definert (bevisst eller ubevisst) av den som står overfor 

et etisk dilemma..” (Gulden, 2003: 25). Hvis andre har definert plikten har vi en heteronom 

pliktetikk. Den siste undergruppen som blir presentert av Gulden er rettighetsetikk. Her 

handler man riktig hvis alle andres rettigheter blir ivaretatt.  

 

Pliktetikken og dydsetikken bedømmer om handlingen er riktig eller uriktig i seg selv, og ser 

derfor bort fra konsekvensene, mens nytteetikken ser på konsekvensene av handlingene de har 

valget mellom (Gulden, 2003). 
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Vi vil nå drøfte hva oppdrettsnæringen, representert ved Nordlaks, vil velge å gjøre ut fra 

noen utvalgte normative etiske teorier. Vår problemstilling var som følger: "Er det etisk riktig 

å drive med oppdrett når næringen står ovenfor store etiske og miljømessige utfordringer? 

Hva gjøre Nordlaks for å håndtere disse?". 

 

4.3.2 Formålsetikk 

Hvis Nordlaks er en egoistisk nytteetiker, og derfor er opptatt av å maksimere sin egen nytte, 

ville de valgt å drive med oppdrett slik situasjon til oppdrettsnæringen er i dag. Dette fordi 

oppdrettsnæringen tjener gode penger på oppdrett for tiden, og denne handlingen vil derfor 

føre til høyere mulig nytte enn hvis de skulle legge ned oppdrettsnæringen. Som egoistisk 

nytteetiker vil ikke Nordlaks tenke på hvilke konsekvenser dette kan få for andre, naturen og 

miljøet. 

 

Dersom Nordlaks har et utilitaristisk nyttesyn er de opptatt av å maksimere 

menneskehetens/samfunnets nytte. Her kan det da være vanskelig å vite om Nordlaks ville 

valgt oppdrett eller ikke oppdrett, fordi å drive med oppdrett føre til flere arbeidsplasser, 

mindre arbeidsledighet og kan være svært viktig for distriktene. Mens på den andre siden kan 

det føre til større skader på miljøet i form av utslipp og næringssalter, og kan påvirke 

villaksstammene med tanke på rømning og lakselus. I tillegg kan man risikere at 

utryddingstruede arter som blir brukt i fôret blir utryddet, fordi det konsumeres for mye av 

dem. Nordlaks kan derfor mene at det vil være uetisk å drive med oppdrett, og at det vil 

maksimere menneskehetens og samfunnets nytte å ikke drive med oppdrett. Slik kan man ta 

bedre vare på miljøet, men samtidig mister man mange arbeidsplasser. Så her vil det være en 

vurderingssak hva som gir størst totale nytte for alle berørte parter. 

 

Hvis Nordlaks var en altruistisk nytteetiker ville de vært opptatt av å maksimere andres nytte, 

uten å tenke på sin egen nytte. Her ville Nordlaks vurdert på samme måte som utilitaristen 

Nordlaks, bare uten å tenke på sin egen nytte. 
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Partikularisten Nordlaks vil være opptatt av å maksimere nytten til en gruppe. Hvis Nordlaks 

for eksempel er opptatt av å maksimere nytten til fiskerne, ville de nok valgt å ikke drive med 

oppdrett. Dette fordi oppdrett kan påvirke villaksstammene som fiskerne fisker, i form av 

lakselus og rømt laks som blander seg med villaksstammene. På en annen side kan det alltid 

ha vært svingninger i villaksbestandene, både i størrelse, antall og lakselus. Derfor kan det 

hende at oppdrettsnæringen ikke påvirker fiskerne i vesentlig grad, og det må da drøftes ut fra 

andre faktorer om det ville vært uetisk å drive med oppdrett. 

 

Hadde partikularisten Nordlaks vært opptatt av å maksimere nytten til for eksempel seg 

selv/ansatte i næringen og deres nærmeste ville de valgt å drive med oppdrett da dette vil gi 

dem inntekter, og dem vil slippe å bli arbeidsledige å måtte lete etter ny jobb. 

 

4.3.3 Pliktetikk 

En autonom pliktetiker definerer plikten bevisst eller ubevisst selv. Hvis Nordlaks ser det som 

sin plikt å følge lover og regler, vil de fortsette med oppdrett siden de holder seg innenfor 

gjeldende lover og regler. Blir det derimot vedtatt en lov som sier at det ikke skal være lov 

med oppdrett vil de oppfatte det som uetisk å drive med oppdrett siden det er i strid med 

lovverket og derfor legge ned. 

 

En heteronom pliktetiker handler etisk så lenge han følger de plikter som er satt av andre. 

Hvis Nordlaks ser på en lovgiver som pliktbestemmer vil vi få samme resultat som en 

autonom pliktetiker. Men hvis det er en annen Nordlaks ser på som pliktbestemmer kan 

resultatet bli et annet. Nordlaks vil uansett se på hvilket handlingsvalg som er i samsvar med 

plikten, og se bort fra konsekvensene. 

 

Hvis Nordlaks var en rettighetsetiker vil de handle slik at andre sine rettigheter blir ivaretatt. 

Det vil si at hvilket valg de velger her kommer an på hvem sine rettigheter de vil i vareta. Det 

kan være alt fra de ansatte, til fiskere, miljøvernforkjempere, lokalbefolkning osv. 
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4.4 Konklusjon 

Oppdrettsnæringen har fått mye kritikk for miljøutfordringene de står ovenfor. Hvor store 

disse utfordringene er, og hvor flink næringen er å håndtere disse vil variere ut fra ulike 

personers/organisasjoners syn. Ser man på Kurt Oddekalv sitt syn, er det ikke mye positivt 

med næringen. Nordlaks derimot er mer optimistisk og mener at næringen er flink til å 

erkjenne utfordringene de står ovenfor. De mener også at kritikken mot næringen i noen 

tilfeller er forvridd.  Det er altså store uenigheter mellom Kurt Oddekalv og Nordlaks, selv om 

de begge erkjenner at næringen har flere miljøutfordringer. Noen miljøforkjempere, slik som 

Oddekalv, vil nok stille spørsmål ved enkelte av Nordlaks’ utsagn og mene at Nordlaks pynter 

på sannheten. Hvorvidt dette er tilfellet, er vanskelig for oss å si. Bellona på sin side er mer 

ballansert i sine utsagn om oppdrettsnæringen. De mener at oppdrettsnæringen i stor grad har 

livets rett, men at de må ta hånd om sine utfordringer før de vokser seg større.  

 

Når det kommet til hvorvidt det er etisk riktig for Nordlaks å drive med lakseoppdrett, 

kommer det an på hvilket etisk syn Nordlaks har. Dersom de handler ut fra sitt eget verdisyn, 

kan handlingen forsvares etisk. 

 

Nordlaks har stor fokus på de fire hovedtemaene vi har nevnt; lakselus, fôr, rømming og 

utslipp/belastning på lokaliteter. De forsøker å redusere risikoene for sykdom ved å vaksinere 

laksen, og bruker fôrleverandører som baserer fôret sitt på bærekraftige stammer og holder 

seg innen for gjeldende lands regler. For å unngå rømming har de tett kontroll av posene i 

merdene ved hjelp av dykkere og kameraovervåkning, i tillegg til kontroller før posene settes 

ut. Nordlaks har blant annet avtaler med ekstern veterinærtjeneste for kontroll og oppfølging 

av biomasse i sjøen, og sørger for hyppig rotasjon av lokaliteter for å ikke overbelaste disse. I 

tillegg har Nordlaks tett dialog med andre oppdrettere i regionen for å få informasjon om 

hendelser, sykdomsutbrudd og lignende.
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5 Empiri og analyse 

5.1 Innledning 

I dette kapittelet vil vi prøve å svare på vår hovedproblemstilling ved hjelp av 

underproblemstillingene våre. Hovedproblemstillingen vår var som følger: ”Hvilke risikoer er 

Nordlaks særlig utsatt for, og hvordan håndterer de disse?”. Dette kapittelet vil bli bygd opp 

ved hjelp av tre komponenter fra helhetlig risikostyring: identifisering av hendelser, 

risikovurdering og håndtering av risikoene. Disse komponentene utdypet vi i teorikapittelet, 

fordi det var disse vi anså som aktuelle for vår case. Vi får derfor følgende inndeling av dette 

hovedkapittelet:  

 

I kapittel 5.2 vil vi gi en introduksjon av Nordlaks, hvor vi kort forteller hvem de er, hvor de 

holder til og hva de driver med. 

 

I kapittel 5.3 vil vi ta for oss underproblemstilling P1, hvor vi ser på hvordan risikostyringen 

er organisert i Nordlaks. Deretter vil vi i kapittel 5.4 se på hvordan Nordlaks identifiserer 

risikoer. 

 

I kapittel 5.5 tar vi for oss hovedtemaene innenfor hva vi anså Nordlaks å være særlig utsatt 

for, og hvordan de vurderer og håndterer risikoene innenfor disse gruppene. Dette vil vi gjøre 

ved å gå inn på underproblemstillingene, P2 – P6. 

 

I kapittel 5.6 vil vi se på hva informantene mente var Nordlaks største risiko. Helt til slutt vil 

vi i kapittel 5.7 se på vårt syn på Nordlaks største risikoer. 
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5.2 Nordlaks 

5.2.1 Etablering 

Nordlaks ble etablert på Stokmarknes i Vesterålen i 1989 av Inge Berg. I utgangspunktet var 

selskapet et rent oppdrettsselskap som var nødt til å kjøpe smolt fra andre anlegg. Fisken som 

blir produsert ved Nordlaks er i hovedsak Atlantisk Laks, men de produserer også noe 

Regnbueørret. 

 

Som vi nå skal se så har Nordlaks utviklet seg veldig mye etter oppstarten. 

 

5.2.2 Utvidelse 

I 1992 etablerte Nordlaks et eget smoltanlegg, Smolten AS. Etter å ha jobbet med det i lengre 

tid, har de i de senere årene blitt selvforsynt med smolt, i tillegg til at de kan selge noe til 

andre oppdrettere. Videre har de i perioden 1996-2001 bygd slakteri, filétavdeling og fryseri. 

Dermed kan de produsere både frossen og fersk helfisk og filetert fisk, i topp moderne anlegg 

(Nordlaks, B). Dette gjør at Nordlaks har full kontroll på fisken, helt fra første stadiet som 

smolt til ferdig produkt solgt ut til markedet. De har også innført et sporingssystem, som gjør 

at enhver fisk som selges kan spores tilbake til stamfisken og hvilke merder den har stått i. I 

tillegg kan man vite hvilke medisiner, vaksiner og fôr den har fått, hvilke sykdommer den 

eventuelt har hatt og hvor den er slaktet. Man skal kunne vite alt fra ”vugge til grav”. 

 

En måte man veldig tydelig kan se utviklingen i produksjonen er ved å se på antall kilo 

slaktet. I år 2000 produserte Nordlaks Produkter AS 9300 tonn laks, sløyd vekt, mens de i 

2009 produserte 41942 tonn (hvorav 34314 tonn var egen fisk, resterende var slaktet for andre 

kunder). Dette er nesten en firedobling på ni år. 

 

I mai 2009 fikk de ferdigstilt en oljefabrikk, hvor en bioteknisk avdeling skal produsere 

marine oljer av fiskerester. På den måten får de utnyttet mest mulig av fisken de produserer. 
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Figur 5-1 Organisasjonskart Nordlaks Kilde: Nordlaks 

Som vi ser av organisasjonskartet er Nordlakskonsernet delt inn i fire datterselskaper, men det 

er i hovedsak Nordlaks Produkter AS og Nordlaks Oppdrett AS vi kommer til å fokusere på. 

Nordlaks Oppdrett AS eier 100 % av SPoN Fish som vi vil komme inn på i kapittel 5.5.5. 

 

5.2.3 Produkter 

Nordlaks Produkter AS, driver slakteri- og filét-avdelingene til Nordlaks. Her produseres det 

flere forskjellige produkter, slik som frossen og fersk sløyd laks og ørret med hode (hel fisk), 

og frossen og fersk laksefileter/lakseporsjoner. I tillegg leverer Nordlaks lakse- og 

ørretprodukter pakket etter kundespesifikasjoner og lakseprodukter produsert for private 

merker (Nordlaks, A).  

 

Nordlaks har ulike frysemetoder, IceBerg™ Freezing Technology og TruFresh®. 
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”IceBerg går ut på at den hele ferdig prosesserte fisken går gjennom ett kjøletårn som tar 4 

timer. Den fryses ned til svært lave temperatur og det blir dermed ikke dannet iskrystaller i de 

væskefylte cellene i fiskekjøttet.” (Kjell Olav Duås, økonomikonsulent i Nordlaks). 

Ved bruk av denne metoden unngår Nordlaks at fiskekjøttet forringes når det tines, og kunden 

vil da oppleve varen som fersk. IceBerg™ Freezing Technology har kapasitet til å fryse 80 

tonn laks på en dag, hvor laksen kan være så stor som 14kg. 

 

IceBerg™ Freezing Technology brukes også til filetprodukter, men her brukes det et litt 

mindre kjøletårn enn det som brukes til hel fisk.  

 

Den andre frysemetoden Nordlaks har brukes på en del filetprodukter for en spesiell kunde i 

USA. Denne metoden kalles TruFresh®, og går ut på at ferdigpakket filet i reoler senkes ned i 

en lake. Denne laken holder ca -42 grader, og laksen blir holdt her i 15 – 20 minutter. Denne 

metoden gjør også at man unngår dannelse av iskrystaller, slik at laksen også her oppfattes 

som fersk når den er tint igjen. 

 

Begge frysemetodene har som utgangspunk at laksen skal ha like god kvalitet når den tines, 

som det den hadde på innfrysningspunktet. På denne måten skal kvaliteten med tanke på 

smak, tekstur, lukt og farge være den samme som på fersk laks. 

 

Når fisken ikke fryses ved hjelp av IceBerg™ Freezing Technology eller TruFresh®, blir den 

solgt som ferskvare. Da pakkes fisken inn i isoporkasser. Disse fylles med is slik at fisken blir 

nedkjølt. På denne måten holder fisken en temperatur like over frysepunktet. 

 

5.2.4 Litt generelt om Nordlaks 

I dag består Nordlaks av totalt ca 350 ansatte. I 2008 fikk de totale driftsinntekter på 990 

millioner, og et negativt resultat før skatt på ca 110 millioner. Dette på grunn av store 

urealiserte tap, som i senere tid ble reversert (jf. kap. 5.5.3.7). Av produksjonen til Nordlaks 
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Produkter blir kun ca 40 % solgt innenlands. Altså eksporteres 60 %, hvor de største 

markedene er Russland (35 %) og øvrige Europa (20 %). Som tidligere nevnt klarte de i 2009 

en produksjon av egen fisk på 34314 tonn sløyd fisk. De har totalt 23 konsesjoner for 

oppdrett, fordelt i Nordre Nordland og Sør-Troms. Med den nye oljefabrikken er de også med 

på å finne nye måter å utnytte mest mulig av fiskeavfallet. 

 

5.3 Risikostyring i Nordlaks 

Det å ha kontroll over risikoen i en bedrift er veldig viktig. Det er ikke alle som kan ta de 

samme avgjørelsene. Dermed må man ha en viss styring på hvem som kan ta ulike 

avgjørelser. I dette kapittelet vil vi se nærmere på Nordlaks i forhold til 

underproblemstillingen P1: ”Hvordan er risikovurderingen organisert i Nordlaks?” 

 

En effektiv måte å holde kontroll på risikoer i en bedrift er ved å bruke et 

risikostyringssystem. Har man et slikt system, vil en ha full kontroll på hvilke avgjørelser en 

medarbeider kan ta i forhold til risiko, hvilke han ikke kan ta, og rutiner for rapportering av 

eventuelle feil og avvik. På en slik måte kan man se om risikoene er innenfor bedriftens 

risikotoleranse. 

 

Dette er imidlertid ikke noe som Nordlaks har fastsatt eller jobbet ut i fra. De har valgt å ta 

ting fra sak til sak når de oppstår, noe som vil gjøre at enhver sak blir vurdert individuelt. 

Dette kan føre til at hver risiko blir bedre vurdert, samtidig som det kan være ineffektivt i 

lengden. Hvis hver sak skal sendes opp til ledelsen for vurdering, vil dette være 

ressurskrevende i form av at det tar mye av ledelsens tid. Mange saker kan nok håndteres av 

mellomledere, og på denne måten får ledelsen frigjort tid til sine viktigste arbeidsoppgaver.  

 

Hos Nordlaks blir ikke alle avgjørelser i forhold til risikoer sendt opp til ledelsen. Når det er 

snakk om hvem som tar avgjørelsene, kommer det an på hvor risikoen oppstår og hva det 

omhandler. Som Roger Mosand sier:  
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”Dersom det er ting i produksjonen, som er produksjonsrelatert, så tar de det, som regel 

fabrikksjef eller produksjonssjef. Men hvis det er ting som vedrører økonomiske forhold, 

finansielle, eller ting mer utadrettet, eksternt, så er det ledergruppen”. 

Så selv om Nordlaks ikke har implementert et eget risikostyringssystem, så har de gjennom 

stillingsinstruks til hver enkelt delvis definert hvilke avgjørelser en kan ta og ikke ta. Dermed 

vil en avdelingsleder som får en risiko presentert for seg kunne ta stilling til om han kan ta en 

avgjørelse, eller om han er nødt til å sende saken videre til en av sine sjefer. 

 

5.4 Identifisering av risikoer 

Nordlaks bruker ulike risikoscenarioer for å identifisere og vurdere risikoer. Risikoscenarioer 

vil si at man ser på forskjellige utfall, både negative og positive. På denne måten får Nordlaks 

sett på mulige hendelser og vurdere utfallet på disse. Ut fra dette kan Nordlaks vurdere om 

tiltak skal iverksettes og eventuelt hvilke. Et eksempel kan være laksepris. Da kan Nordlaks 

se på ulike scenarioer hvor lakseprisen øker betydelig, øker litt, ikke endres, og på utfall hvor 

prisen synker. Hvor mange ulike scenarioer man ser på kan variere fra forskjellige risikoer.  

 

For å finne ut hvilke tiltak man skal iverksette kan det være aktuelt å gjennomføre en 

kostnads-nytte-analyse for de ulike tiltakene. På denne måten kan man se om kostnaden ved 

tiltakene overgår nytten. Hvis det gjør det, må det tas en vurdering om man skal finne andre 

tiltak hvor nytten er høyere enn kostnaden, eventuelt ikke iverksette noen tiltak. 

 

5.5 Vurdering og håndtering av risikoer basert på våre 

underproblemstillinger 

I dette kapitlet vil vi se på underproblemstillingene, P2 – P6. Det er ikke alltid like lett å holde 

alt adskilt da ulike problemstillinger kan omfatte samme tema. Et eksempel på dette er for 

eksempel hvilke markeder Nordlaks skal satse på. Dette kan bli påvirket av myndighetenes 

rammebetingelser, slik som eksport-/importregler, men også etterspørsel og 

markedsendringer. På grunn av dette vil man kunne komme inn på samme temaer under flere 

av problemstillingene. 
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5.5.1 Myndighetenes rammebetingelser 

I dette underkapittelet vil vi ta for oss underproblemstilling P2: ”Hvordan påvirker 

myndighetens rammebetingelser Nordlaks?”. Her vil vi komme inn på biomasse (MTB), 

konsesjoner, flytting av laks, eksportregler, handelsblokkader og politikk. 

 

5.5.1.1 Reguleringer av biomasse 

Nordlaks må forholde seg til myndighetens rammebetingelser. Myndighetene har satt krav til 

maksimalt tillatt biomasse (heretter MTB) for oppdrett av laks, og dette er en utfordring for 

Nordlaks. Biomassebegrensningen går ut på at man ikke kan ha mer enn 780 tonn biomasse pr 

standard konsesjon (12 000 m3). Et unntak er i Troms og Finnmark, hvor man kan ha opp til 

900 tonn biomasse pr konsesjon (Fiskeridirektoratet, 2008)  

 

Utgangspunktet til begrensningen i biomasse var at myndighetene ville ha styring på 

prisbildet ute i markedet. Dette ønsket de å regulere ved å begrense veksten i næringen. 

Ordningen går ut på at man må forholde seg til en biomasse som er likt regulert hele året. 

Problemet for Nordlaks er at det er stor forskjell på produksjonen fra første til andre halvår. 

Nordlaks produserer nemlig så mye som to tredjedeler av sin produksjon i andre halvår. Dette 

gjør at de må slakte mye fisk i denne perioden, og får da lite å slakte første halvår. Årsaken til 

dette er at det er temperaturene som styrer veksten på fisken, og disse temperaturene svinger i 

løpet av året. Konsekvensene av dette er at Nordlaks opplever at de må stoppe fabrikken fordi 

de ikke har nok råstoff å ta av. Dette fører igjen til permitteringer (som vi vil komme nærmere 

inn på i underkapittel 5.5.2) og gir derfor Nordlaks er problem arbeidsmessig.  

 

Slik Nordlaks ser det er ordningen med MTB dårlig tilpasset markedssituasjonen og markedet 

generelt. Derfor prøver Nordlaks å få endret begrensningene i MTB slik som de er i dag, og 

heller få en ordning basert på gjennomsnittlig beregning av MTB. Hvis dette ønsket slår 

gjennom, vil Nordlaks kunne bygge opp litt biomasse før årsskiftet slik at de da har mer å 

slakte av utover første halvår. De vil da i gjennomsnitt over året kunne forholde seg til MTB-

grensen som ligger i dag, men i tillegg ha mulighet til å fordele slaktekvantumet utover året på 

en måte som passer dem bedre.  
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En gjennomsnittlig beregning for MTB er imidlertid ikke noe Fiskeri- og Kystminister 

Lisbeth Berg-Hansen ønsker å innføre med det første. Dette er blant annet fordi en slik 

endring vil føre til en mye høyere produksjonsvekst enn ønsket. En vekst i produksjonen er 

positivt med tanke på flere arbeidsplasser langs kysten, men dersom den er for høy kan den 

også gå på bekostning av bærekraftig utvikling. I tillegg mener hun at det er mulig å utnytte 

dagens kapasitet på en bedre måte enn det som gjøres i dag: 

”Innenfor dagens system fins det muligheter til å utnytte vekstsyklusene bedre over større 

deler av året, og jeg tror vi kommer til å se en utvikling mot et jevnere slaktemønster – 

tilpasset etterspørselen i markedet – i løpet av de neste årene” (Fish.no, A, 2010). 

 

Noen mener at Nordlaks kan løse problemet med ujevn produksjon ved å produsere mindre på 

høsten. Til dette svarte Nordlaks at måten de setter ut smolten på er tilpasset regimet som 

ligger i dag, slik at de må forsøke å ha rett antall og rett størrelse til slakt til enhver tid. 

Dermed mener de at det på en måte er gitt hvordan de må sette ut fisken, hva slags type fisk 

som skal settes ut og når.  

”Når sjøtemperaturen er høy om sommeren fører det til stor vekst hos laksen, og da må man 

slakte for fullt, så man ikke bryter grensa. Dermed har man for lite laks igjen utpå høsten og 

vinteren, når etterspørselen i flere markeder stiger, og det ikke er tilvekst hos fisken på grunn 

av lav sjøtemperatur.” (Fish.no 2010). 

Slik som systemet er i dag føler Nordlaks at det ligger en naturlig begrensning på hvordan 

fordelingen av smolt kan foregå, og at det dermed er veldig lite de kan ta ut første halvår totalt 

sett.  

 

5.5.1.2 Fare for sesongnæring 

En stor utfordring Nordlaks står ovenfor når det kommer til dagens MTB-regulering er at de 

står i fare for å havne i en sesongnæring.  

”Dersom du ser på markedet, om ditt utgangspunkt er at du har laget er produkt som har sin 

styrke i at det er tilgjengelig med lik kvalitet 365 dager i året, så sier det seg selv at du stiller 

med et alvorlig handikap i forhold til andre produsenter dersom du plutselig bare kan levere i 

http://www.fish.no/oppdrett/2400-avslar-a-endre-mtb-reguleringen.html
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åtte høstmåneder ..., dersom det skulle være utfallet.” (Anita Olsen, markedsansvarlig i 

Nordlaks). 

Ikke bare er det produksjonen som vil bli rammet hvis Nordlaks havner i en sesongnæring, 

også økonomien og ansettelser vil bli sterkt påvirket. Selv om produksjonen stopper opp, vil 

Nordlaks allikevel ha store utgifter i faste kostnader disse månedene, og likviditeten vil bli 

preget av dette. I tillegg opplyser Nordlaks om at rekruttering i utgangspunktet er vanskelig 

for denne typen næring (på landsiden), og den vil absolutt ikke bli enklere om de ikke kan 

tilby 12 måneders ansettelse. Når det gjelder prisene for kundene, blir disse også påvirket, da 

disse vil få større svingninger. Det påpekes at slik situasjonen for Nordlaks er nå, gjenspeiles 

det i prisene over året at det er en ubalanse mellom tilbud og etterspørsel. 

 

Utfordringen med fare for sesongnæring, balansegangen i forholdet mellom tilbud og 

etterspørsel og påvirkningen på prisen føler Nordlaks at de kunne gjort noe med dersom de 

hadde fått større fleksibilitet i forhold til praktiseringen av MTB.  

 

5.5.1.3 Interregionalt biomassetak 

Når man har fått en konsesjon i et fylke, er man nødt til å avle frem fisken i det fylket. Derfor 

kan ikke en oppdretter søke på konsesjoner i for eksempel Troms, for så å avle fisken frem i 

Sogn og Fjordane. 1. januar 2010 kom imidlertid en endring i akvakulturdriftsforskriften. Den 

gjør at oppdrettere ”som enten selv eller gjennom avtale med en ekstern aktør videreforedler 

en høy andel av den fisk som innehaveren selv har oppdrettet, kan innvilges et interregionalt 

biomassetak” (Lovdata, 2008). Dette medfører at en oppdretter kan søke om mulighet til å 

disponere ledig kapasitet for konsesjoner mellom nabofylker. 

 

En slik søknad har Nordlaks fått innvilget, og kan dermed fritt disponere ledig kapasitet 

mellom Nordland og Troms, noe de vil ha god nytte av. Nordlaks har hatt problemer med 

ILA-sykdom i Troms flere år på rad (jf. kap. 5.5.4.1). Disse områdene kan nå legges brakk for 

en periode, slik at sjansen for nye utbrudd reduseres. I mellomtiden kan den ledige MTB’en 

bli utnyttet på et anlegg i Nordland med ledig kapasitet. 
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Dette vil også kunne hjelpe på bærekraften i det lange løp. For som Tommy Hansen sier, 

fleksibiliteten ved å kunne drive konsentrert vekselvis i Nordland og Troms, gjør at de kan få 

brakklagt større områder over lengre tid. Dermed kan de få utnyttet lokalitetene bedre, i 

tillegg til å få bedre bærekraft for områdene totalt sett. 

 

5.5.1.4 Handelsblokker 

Et av problemene til Nordlaks når det gjelder myndigheters rammebetingelser er 

handelsblokker. En handelsblokk ”er bygget på særfordeler for medlemmer og 

opprettholdelse av handelsbarrierene i forhold til omverdenen” (NHO, 2001). Det betyr at 

alle som er medlem i en handelsblokk vil nyte godt av de avtaler om tollreduksjon eller 

liknende som måtte bli fastsatt for handelsblokken. Et eksempel på en slik handelsblokk er 

EU. Som tidligere nevnt i kapittel 5.2.4 selger Nordlaks ca 20 % til Europa (utenom Norge og 

Russland), noe som vil si at de hadde hatt en fordel, handelsmessig, dersom Norge hadde vært 

med i unionen. Selv om Norge ikke er med i EU, oppnår norske bedrifter gjennom EØS-

avtalen generelt sett samme betingelser som medlemslandene. Dette medfører at norske 

eksportører fritt kan eksportere til EU-områder uten å måtte betale toll (Regjeringen, B). 

 

Dessverre for Nordlaks og andre norske fiskeeksportører finnes det imidlertid noen unntak fra 

denne hovedregelen. Deriblant er det et unntak for handel med fisk. Det betyr at EU kan 

iverksette tiltak mot den norske oppdrettsnæringen, for eksempel ved å sette en minstepris for 

laksen. Dette gjør EU dersom de føler at det skjer en prisdumping. Prisdumping vil si at 

eksportøren selger laksen billigere på eksportmarkedet enn hjemmemarkedet. I den nyere tid 

har det kun vært ca. 15 måneder uten prisregulering fra EU. Det siste tiltaket kom 21. januar 

2006, hvor de innførte anti-dumpingstiltak med minstepris på norsk laks som blir solgt inn til 

EU. Dermed stiller Nordlaks svakere i konkurransen om salg til EU, ettersom andre land 

innad i EU kan selge laksen til under denne minsteprisen. Denne prisen er for hel sløyd fisk 

satt til €3,11/kg (Regjeringen, B), noe som tilsvarer en pris på 24,35 kr/kg ved en eurokurs på 

7,83. Det skal imidlertid nevnes at denne prisen er veldig lav i forhold til lakseprisen som har 

vært den siste tiden (jf. kap. 5.5.3.6). Ettersom reguleringen fra EU gikk på en minstepris, har 

ikke denne noen effekt når prisene er så høye som de er nå. 
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Det er imidlertid ikke bare EU som har rettet slike tiltak mot Norge. Helt siden 1991 har 

norske bedrifter måtte betale 27 % straffetoll på laks solgt til USA, en avtale som sist ble 

fornyet for fem nye år i 2006 (Aftenposten, 2006). Dette tiltaket gjelder kun for fersk hel laks 

(Dagens Næringsliv, 2006). Nordlaks eksporterer noe bearbeidet frossen laks, og denne blir 

ikke berørt av straffetollen. 

 

Hadde Norge vært medlem i EU eller hatt særskilte handelsavtaler med USA eller EU, som 

gikk på frihandel med tanke på fisk/laks, ville ikke straffetoll og minstepris vært noe problem. 

Dermed hadde det vært enklere for Nordlaks å konkurrere på slike markeder. I tillegg ville det 

å være medlem av for eksempel EU være en støtte dersom noen store land eller 

handelsblokker innfører handelshindringer. Nordlaks vil alltid være utsatt for endringer i 

eksportregler. Selv om det kan diskuteres hvor stor sannsynlighetene er for dette, finnes det 

noen eksempler. Vi har allerede nevnt anti-dumpingstiltaket til EU og straffetollen til USA, 

men vi vil også trekke frem Russland som et godt eksempel. Russland innførte importforbud 

på laks fra Norge for ikke så mange år tilbake. For å få eksportere til Russland måtte du være 

godkjent av russiske veterinærmyndigheter, og ha en egen eksporttillatelse. Nordlaks fikk en 

slik eksporttillatelse ganske tidlig, men hadde allikevel ca. fire-seks måneder hvor de ikke 

fikk eksportert til Russland. På den tiden var det allerede et viktig eksportmarked for 

Nordlaks, og en slikt stopp i salget var derfor klart uheldig. 

 

Hvis prisene på laks skulle synke kraftig, vil minsteprisen EU innførte igjen bli relevant. Da 

vil Nordlaks og Tor Anders Elvegård måtte prøve å påvirke EU politisk til å fjerne denne 

reguleringen, slik at de kan konkurrere i EU på lik linje med andre oppdrettere som er 

innenfor EU.  Vi vil nå i neste kapittel (5.5.1.5) se på hvordan Nordlaks engasjerer seg 

politisk. 

 

5.5.1.5 Politikk 

Politikk er et viktig tema for lakseoppdrettsnæringen. Dette har Nordlaks innsett, og derfor 

bruker Tor Anders Elvegård, Direktør for Nordlaks Oppdrett AS, mye av sin tid på 

næringspolitikk. Han har engasjert seg på det næringspolitiske plan, ved å delta i de viktigste 

foraene og organisasjonene som diskuterer rammebetingelser for næringen. I forbindelse med 
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dette er Elvegård blitt leder for Nordnorsk Havbrukslag, arbeidsgiverorganisasjonen for 

fiskeoppdrettere i Nord-Norge. I tillegg sitter han også i flere råd og utvalg som er underlagt 

denne organisasjonen. På denne måten representerer han ikke bare Nordlaks, men også alle 

andre oppdrettsselskaper i Nord-Norge. 

 

Nordlaks jobber mot myndighetene/politisk nivå, i tillegg til at de jobber i mellom og på tvers 

av organisasjonsgrenser. Tor Anders Elvegård har møter med stortingspolitikere og andre 

politikere med jevne mellomrom hele året. Dette fordi at rammebetingelsene som 

myndighetene setter er helt avgjørende for at Nordlaks skal kunne skape arbeidsplasser i 

distriktene hvor de holder til. De jobber derfor for at rammebetingelsene skal bli best mulig 

for både dem selv og næringen generelt. Nordlaks opplever at jo lenger unna man kommer 

Vesterålen, jo mindre blir forståelsen for hva de driver med. Dette er en utfordring for 

Nordlaks, og for å øke forståelse for arbeidet de gjør, oppsøker Nordlaks politikerne og 

inviterer dem på besøk. Nordlaks har opplevd dette som positivt da politikerne ofte blir 

overrasket over arbeidet deres, og hva de gjør for samfunnet. 

 

Det er flere politiske spørsmål som er viktige for Nordlaks, deriblant rammebetingelsene for 

MTB. Nordlaks står som nevnt i fare for å havne i en sesongnæring på grunn av disse. Derfor 

jobber de aktivt mot myndighetene for å få til en ordning med gjennomsnittlig MTB. De føler 

at de da kan fordele slaktekvantumet på en bedre måte over året, slik at de kan ha nok laks til 

å komme seg gjennom de periodene hvor de nå er nødt til å stoppe produksjonen. Dette uten å 

måtte permittere ansatte. I tillegg sier Kristian Eilertsen, fabrikksjef for Nordlaks Produkter 

AS, at de da også kunne økt sysselsettingen med minst 15-20 stillinger.  

 

5.5.1.6 Konsesjoner 

Et annet tiltak Nordlaks føler kunne hjulpet mot sesongnæringen er en økning av konsesjoner. 

Ved forrige tildeling av konsesjoner la de inn søknad på to konsesjoner, men fikk ingen av 

dem. Nordlaks følte at de tilfredstilte de kriteriene som var satt for tildelingen, men mener at 

det nok ble lagt rimelig stor vekt på at det skal være et tak på 19 konsesjoner. Fra sentralt hold 

hadde de fjernet anmerkningen om taket på 19 konsesjoner, men Nordlaks tror at dette spilte 

inn allikevel. Hadde Nordlaks fått en ny konsesjon ville dette økt totalkvantumet deres, og 
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dermed kunne de kanskje fått en mulighet til å få en jevnere produksjon utover høsten og 

vinteren. De innser likevel at økning av antall konsesjoner ikke vil løse problemet, pga at de 

fortsatt vil slite med skjev fordeling av produksjonen i løpet av året. 

 

Økt antall konsesjoner vil gi flere arbeidsplasser. Dersom Nordlaks hadde fått disse 

konsesjonene kunne de mest sannsynlig økt sysselsettingen i distriktet. Forskjellen på 

Nordlaks og andre bedrifter som bare driver med oppdrett, og ikke med slakteri/filét, er at 

Nordlaks kunne økt stillingene i flere avdelinger. Altså ansatt flere enn en bedrift som bare 

driver med ren oppdrett. Et problem vil allikevel være reguleringen av MTB, og da kanskje i 

enda større grad. For hvis sysselsettingen i Nordlaks øker, vil det da bli enda flere å permittere 

i perioder med lite råvarer. 

 

5.5.2 Permitteringer 

Nordlaks har nylig måttet permittere flere av sine ansatte på grunn av for lite laks å slakte, 

som følge av myndighetenes rammebetingelser. Vi vil i dette underkapittelet ta for oss 

underproblemstilling P4; ”I hvor stor grad utgjør permitteringer en risiko for bedriften?”. 

 

5.5.2.1 Utfordringer 

Nordlaks har flere år hatt for lite fisk å slakte i første halvår, noe de mener kommer som følge 

av MTB-reguleringene (nevnt under P2). Dette har ført til at 150 av ca. 220 ansatte i Nordlaks 

Produkter har måttet permitteres i én måned. I 2009 fikk Nordlaks to permitteringsperioder. 

Den første permitteringen kom som følge av MTB-regulerinen og den andre permitteringen 

som følge av nødslakting på grunn av ILA-utbrudd.  (Bladet Vesterålen, 2009). Dette gjør det 

usikkert for de ansatte, kan føre til at ansatte ønsker å slutte og at det blir vanskeligere å 

rekruttere nye arbeidere. Kristian Eilertsen (fabrikksjef Nordlaks Produkter AS) mener at det 

ikke er til å stikke under en stol at det er noen ansatte som ønsker å slutte på grunn av 

usikkerheten rundt permitteringene. Det er nok også mulige fremtidige ansatte som ikke 

ønsker å begynne i arbeid hos Nordlaks på grunn av dette problemet. Nordlaks opplever 

likevel ikke at like mange ansatte ønsker å slutte nå, som det de gjorde før. Før følte de at 

mange ønsket å slutte fordi det var ganske stor usikkerhet rundt planleggingen av driften. Nå 
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føler Nordlaks at de har klart å styre permitteringene på en slik måte at de ansatte er klar over 

at det kommer, og får innordnet seg ut fra det.  

 

5.5.2.2 Tiltak og informasjon før en permitteringsperiode 

Før den siste permitteringsperioden Nordlaks hadde, gjorde de noen tiltak for å lette 

situasjonen for de ansatte, og legge til rette for at det skal gå mest mulig smertefritt. De kjørte 

overtid, et orienterings-/informasjonsløp, som skulle gjøre at de ansatte stod godt rustet til 

permitteringsperioden inntraff. Nordlaks hadde en rekke vedlikeholdsoppgaver i fabrikken, og 

benyttet de ansatte til dette i den grad det var mulig. I tillegg har Nordlaks avtaler med de 

tillitsvalgte om at de fraviker ansiennitetsprinsippet i forhold til de som skal på jobb, slik at 

hvis det er noen som for eksempel ikke får dagpenger, blir de prioritert for å få komme på 

jobb. På denne måten får noen bli i arbeid, selv om de egentlig skulle vært permittert. Dette 

for at man skal kunne ta vare på dem. Nordlaks ser altså på de sosiale forholdene til de 

ansatte, slik at man ikke skal risikere at noen går konkurs på grunn av at Nordlaks Produkter 

AS står stille i en måneds tid. I tillegg har Nordlaks et tett samarbeid med NAV. Alt av 

papirer blir oversendt slik at de får forhåndsfylt det som kan skrives. NAV har også kommet 

til bedriften for å hjelpe ansatte som ikke får til å registrere seg, slik at det skal gå så 

smertefritt som mulig for de ansatte. 

 

Nordlaks tror at årsaken til at det er blitt lettere å holde på folk, at færre slutter, er på grunn av 

god informasjon. De ansatte vet mer om hva som skjer, og Nordlaks selv har blitt bedre på 

langtidsplanlegging. De er i tillegg opptatt av å bygge arbeidsmiljø, ha tett oppfølging, gjøre 

Nordlaks til en triveligere arbeidsplass, ta vare på de ansatte og følge dem opp. Dette har de 

blant annet fått skryt for gjennom at Nordlaks Produkter AS ble kåret til månedens IA-bedrift 

i januar 2009 (Fiskeri- og havbruksnæringens landsforening, 2009). 

 

5.5.2.3 Oppfølging av de ansatte 

Nordlaks har et systematisk oppfølgingsarbeid av den enkelte ansatte fra dag én. Det 

gjennomføres medarbeidersamtaler så langt som de klarer ned i produksjonslinjen. De ansatte 

leverer sykemelding til den nærmeste lederen og gjør avtale for et opplegg hvor de ser på hva 

den ansatte kan klare å gjøre og om det eventuelt er noen andre oppgaver som kan gjøres. Det 
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er et fokus på at den ansatte ikke skal falle ut av bedriften, og han blir på en måte tvunget til å 

holde kontakt. Nordlaks håper at dette er en faktor som kan bidra til at færre ansatte ønsker å 

slutte, og at de føler at de blir tatt vare på når de er på jobb. På en måte får Nordlaks dette 

bekreftet ved at det er færre som slutter og de har fått en mer stabil arbeidsstokk. 

 

5.5.2.4 Kostnader ved permittering 

For Nordlaks vil en permitteringsperiode koste. De har folk på arbeid, faste kostnader som 

løper, og ingen inntekter, fordi de ikke får produsert noe i det hele tatt. Det inntektsmessige 

må da tas igjen resten av året. Hvis Nordlaks da i tillegg havner i en sesongnæring, slik vi 

drøftet under myndighetenes rammebetingelser (jf. kap. 5.5.1.2), vil disse månedene tære på 

likviditeten. I tillegg vil det bli vanskeligere å beholde de ansatte og kunnskapen i bedriften. 

 

5.5.3 Marked, kreditt og valuta 

”Hvor eksponert er Nordlaks for markeds- og kredit- og valutarisiko?”. I dette 

underkapittelet vil vi se på hvilke markeder Nordlaks er inne i og hvordan de vurderer disse. I 

tillegg vil vi se på markedspriser, kredittvurderinger og hva Nordlaks gjør for å håndtere 

valutarisiko. 
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5.5.3.1 Markeder 

 

Figur 5-2 Markedsfordeling Nordlaks. Kilde: Nordlaks 

 

Som vi kan se av figuren ovenfor er Europa Nordlaks' største marked, hvor Russland er 

største eksportmarked. Russland har vi tidligere nevnt en del om (jf. kap. 5.5.1.4) i forhold til 

deres regler for import og strenge krav til bedriftene de handler hos. Man kan si at Nordlaks 

var heldige som fikk eksporttillatelse til Russland tidlig, men dette er ikke en evig kontrakt. 

Nordlaks påpeker derfor viktigheten av å være god på det man driver med, for å få beholde 

Russland og andre som kunder. 

 

Nordlaks selger både helfisk og videreforedlede produkter, hvor over 70 % av slaktet 

kvantum blir solgt som helfisk. Når det gjelder helfisk er Russland og øvrige Europa, 

inkludert Norge, de viktigste markedene. I tillegg selger Nordlaks en liten andel til Asia. På 

viderefordelte produkter er det Frankrike som er det aller viktigste markedet, i tillegg kommer 

USA. 
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Som vi kan se på figuren kommer USA under øvrige, som bare er representert ved 1 %. 

Årsaken til at Nordlaks ikke har satset mer på USA er straffetollen på hel fersk fisk som vi 

skrev om i kapittel 5.5.1.4, og at Chile har et stort grep om det amerikanske markedet. Nå som 

Chile har problemer med begrenset produksjon, på grunn av mye sykdom hos laksen, 

opplever Norge et økt etterspørselstrykk fra potensielle kunder i USA. Skal Nordlaks selge 

hel fersk laks til dem, så vil det koste noen prosent ekstra på prisen på grunn av straffetollen.  

 

På grunn av straffetoll ser Nordlaks det som en større risiko å satse på fersk laks i USA, og 

siden de har hatt god avsetning på produktene sine i andre markeder, har de ikke hatt behov 

for å satse så tungt på dette markedet. Dette er likevel strategiske vurderinger som Nordlaks 

gjør hele tiden, og som derfor kan endre seg. Siden straffetollen bare gjelder for fersk hel fisk, 

selger Nordlaks mest fersk og fryst filét til USA. 

 

Når det gjelder salg av frossen fisk selger Nordlaks til Asia hele året. For fersk helfisk derimot 

har Nordlaks dempet ned satsingen, på grunn av at Asia er et krevende marked med en 

utfordrende logistikk. Årsaken er at Nordlaks må basere seg på flyfrakt hvis de skal selge til 

det dette markedet. Videre krever dette at man må være stabil, slik at man kan klare å ha en 

overkommelig transportpris. I tillegg må det være en stabil tilførsel av fisk inn i de enkelte 

markedene, det vil si at man må levere hver uke hele året. Like før julen 2009 tok de da den 

beslutningen om at de ikke kunne levere fersk laks til Asia på grunn av meget ujevn tilgang på 

råstoff. Dette kunne de unngått dersom Nordlaks hadde hatt en jevnere og mer stabil 

produksjon over året, enn det de har i dag. De håper imidlertid på å kunne komme inn i 

markedet igjen på et senere tidspunkt. I tillegg har også konkurransebildet gjort at Nordlaks 

ikke har satset så mye på Asia som de trodde de ville gjøre. 

 

Når det gjelder konkurransebildet i markedene Nordlaks er i, sier de at det er hard 

konkurranse i alle markedene. De mener at konkurransebildet er ganske komplekst, fordi laks 

ikke nødvendigvis bare substitueres av laks. Det finnes flere sjømat-arter og andre 

proteinkilder. Nordlaks sier at hvilke produkter de konkurrerer mot kommer an på hvilket 

segment av markedet de er inne i. Hvis man går inn i dagligvare så vil en konkurrere mot 

kylling, kyllingfilét, svin, biff og så videre. 
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5.5.3.2 Markedsfordel 

Nordlaks produserer både laks og ørret, og grovt sett så er 20 % av utsettene deres ørret. For 

mange oppdrettere har ørret vært litt til og fra, men Nordlaks har hatt en ganske fast strategi 

på å sette ut ørret. Dette kommer av at spesielt det russiske markedet er veldig interessert i 

ørret, og mange kunder som handler laks hos Nordlaks ønsker også ørret. Nordlaks kjører 

derfor både vår- og høstutsett med ørret. De føler at det er et ganske sterkt ønske fra kundene 

at de er leveringsdyktige også på ørret, og at dette kan gi dem et lite konkurransefortrinn i 

forhold til bare å selge laks. Dette gjør det enklere for kundene, i og med at de får en 

leverandør mindre å forholde seg til. 

 

5.5.3.3 EU 

Nordlaks, som baserer store deler av salget sitt på eksport, merker at de står utenfor en 

handelsblokk, og mener at det ikke er noen fordel for dem å stå utenfor EU hvis man isolert 

sett snakker om salg. De mener at du da alltid har en risiko for at du kan bli utsatt for 

handelshindringer, som det kanskje ville vært enklere å takle dersom en hadde vært en del av 

en handelsblokk. Det er imidlertid ikke så mye en kan gjøre med dette, bortsett fra å påvirke 

politikere og organisasjoner til å jobbe mot å få bedre samarbeidsavtaler med 

handelsblokkene. Vi vil ikke komme nærmere inn på dette temaet her siden det ble tatt opp i 

kapittel 5.5.1.4 om handelsblokker og kapittel 5.5.1.5 om politikk.  

 

5.5.3.4 Markedspris 

Det å finne rett pris når man skal selge laks er ikke lett. Som Anja Strand, salgssjef for 

Nordlaks sier, så er det på mange måter et spill, hvor målet er å samle inn mest mulig 

informasjon angående hvor stor tilgang det er på fisk. Altså hvilket kvantum man kan forvente 

på markedet neste uke. Det som selgerne da gjør, er å ringe rundt til forskjellige kunder og 

oppdrettere for å høre hva de tror om prisutvikling og tilbud/etterspørsel. Da kan det hende at 

de får vite at et oppdrettsanlegg har stopp i produksjonen, og da blir det med en gang mindre 

tilgang på laks i markedet. Dette kan føre til at man får solgt mer og/eller kan få presset 

prisene opp. Basert på ulik informasjon gjør selgerne seg opp en mening om hva Nordlaks 

skal ha som utgangspunkt for prissettingen. 
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En annen god kilde for markedsprisen til laks er store norske eksportører. Nordlaks har et 

godt samarbeid med en del av disse, og de vet som regel hva man kan forvente i markedet. 

Dersom Nordlaks får et pristilbud fra dem, kan de bruke det som utgangspunkt får deres egen 

prissetting. 

 

I følge Strand er det også mye vanskeligere nå enn før å sette pris. Da hun begynte å selge fisk 

for Nordlaks kunne man si at neste uke skulle prisen opp eller ned med 25 øre per kilo, mens 

nå kan prisen variere med fem kroner på to timer! Dermed føler hun at man har mer vondt i 

magen nå, med tanke på om man har solgt til rett pris eller ikke. Det vil jo da vise seg uken 

etter, når man får vite gjennomsnittlig markedspris uken før fra Fish Pool Index™. 

 

5.5.3.5 Kredittvurdering/-forsikring 

Kredittvurdering og forsikring er viktige sikringsmetoder for eksportbedrifter, og da også 

Nordlaks. Som Anja Strand, salgssjef for Nordlaks sier:  

”utgangspunktet så selger vi jo egentlig kun fisk til de vi har kredittforsikring hos”.  

Dermed er de fleste salgene deres sikret, slik at de vet at de får pengene de skal ha. I tillegg 

har Nordlaks også noen kunder som de har hatt i mange år, og som de vet har solide regnskap. 

Disse har Nordlaks da satt en intern kredittgrense på, slik at de ikke trenger å forsikre salgene. 

Dette sparer de da penger på, ettersom det koster for forsikringer. Er de usikker på noen 

kunder kan Nordlaks be om forskuddsbetaling, slik at de får pengene på konto før fisken 

forlater fabrikken.  

 

Det er imidlertid ikke alltid lett å få kredittforsikringer. Er det for eksempel nedgangstider blir 

det større risiko for at noen bedrifter ikke klarer å betale, og da blir det vanskeligere å få 

forsikring. Et godt eksempel på dette var under finanskrisen. Da trakk 

kredittforsikringsselskapet kreditten Nordlaks hadde til italienske, spanske og russiske 

selskaper, slik at det ble mer risiko og vanskeligere å selge til utlandet. Dette medførte at 

mellom 50-70 % av jobben til de ansatte i salgsavdelingen gikk ut på å sørge for at de hadde 

sikkerhet for pengene. Derfor solgte de mye til norske eksportører i den perioden, men også 

disse var det vanskelig å få kredittforsikring på. 
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5.5.3.6 Fish Pool og terminkontrakter 

Som tidligere nevnt er futureskontrakter gjennom Fish Pool et effektivt virkemiddel Nordlaks 

bruker til å redusere konsekvensene for prisendringer. Hvor stor reduksjon man får kommer 

helt an på hvor stor del av omsetningen som er sikret. Det betyr allikevel ikke automatisk at 

Nordlaks vil tjene på en slik kontrakt, noe Nordlaks har fått oppleve. I følge Tor Anders 

Elvegård, direktør for Nordlaks Oppdrett AS og ansvarlig for handelen med Fish Pool, har de 

for 2010 sikret ca 15 % av salgsvolumet til 28 kr/kg. Dette tilsvarer ca 5-6000 tonn laks. Til 

deres forargelse var prisen på laks i uke 1 for 2010 nesten 30 kr/kg, og har i etterkant steget 

ganske kraftig, med en topp i uke 15 på 39,60 kr/kg (SSB). Dette har medført at Nordlaks har 

gått glipp av en mulig fortjeneste på opptil 11,60 kr/kg laks som de har solgt, av den andel 

som var sikret, som de da har måttet betale til Fish Pools clearingsentral. 

 

Figur 5-3Eksportpris for fersk laks. Kilde: Statistisk sentralbyrå 

 

Men på den andre siden hadde de en motsatt situasjon i en periode før julen 2009. Da hadde 

de sikret prisen på nesten det samme, altså rundt 28 kr/kg, mens laksen vart solgt for 25-26 

kr/kg. Dermed fikk de betalt fra Fish Pool, slik at de fikk en ekstra fortjeneste i tillegg til 

prisen for laksen.  
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5.5.3.7 Terminkontrakter og ratio knock-in forward 

Ettersom Nordlaks er egeneksportør av laks, har de inntekter i annen valuta i tillegg til norske 

kroner. Dette vil dermed være et risikomoment med tanke på hva de tjener på et salg (i NOK), 

ettersom betaling oftest skjer en god stund etter datoen avtalen ble inngått, og valutakursene 

kan ha endret seg. Dette har Nordlaks gjort noe med, og bruker derfor terminkontrakter for å 

fjerne risikoen for endring i valutakursene. De har da en fast strategi om å sikre de beløpene 

de forventer å få inn i løpet av de neste 12 månedene i forskjellige valutaer.  

 

I tillegg til vanlige terminkontrakter bruker Nordlaks også en fleksibel terminkontrakt kalt 

ratio knock-in forward. Dette er en terminforretning de kan inngå for å sikre seg en garantert 

minimumskurs på kjøp eller salg av valuta. Avtalen inneholder da en minimumskurs og en 

barrierekurs. Dersom kursen stiger over den avtalte barrierekursen forplikter imidlertid 

Nordlaks seg til å kjøpe/selge det dobbelte av valutabeløpet til minimumskursen. I praksis 

betyr dette at dersom kursen holder seg innenfor den avtalte barrierekursen vil Nordlaks få 

dobbelt opp, mens går kursen utover denne må de betale dobbelt opp. For eksempel, har man 

en minimumskurs på 8,20 og en barrierekurs på 8,90, vil man ved forfall få kursen på 8,20 

selv om kursen faktisk er 8,85. Dette forutsetter imidlertid at man ikke har overskredet 

barrierekursen på 8,90 i løpet av perioden. Ved overskridelse av barrierekursen kan 

kontrakten omgjøres til en vanlig terminforretning, men da doblet. Da vil en terminforretning 

på 2 millioner euro ved forfall bli til 4 millioner. 

 

Terminkontraktene og svekkingen av den norske kronen var årsaken til det store underskuddet 

Nordlaks hadde per 31.12.2008. De hadde sikret Euro/NOK på ca 8,20-8,40, som var antatt 

som en god pris. Men på grunn av finanskrisen ble NOK kraftig svekket, og havnet på rundt 

10,20, noe som ville medføre store tap på disse kontraktene når de forfalt. På grunn av 

regnskapsprinsippene måtte Nordlaks bokføre et tap på 370 millioner. Nordlaks gikk ikke ut 

av posisjonene, men forlenget kontraktene når forfallsdatoen kom. På denne måten ville ikke 

kontraktene forfalle mens kursen var så høy, men i stedet når kursen kom tilbake til den prisen 

som var sikret. Dermed var store tap unngått, og Nordlaks gikk ut med en gevinst. Det å klare 

å forlenge kontrakter krever god likviditet, for å klare å betale differansen mellom kursen du 

har sikret og kursen på forfallsdatoen.  
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Nordlaks hadde de siste årene investert betydelig, og brukt mye egenkapital og inntjening 

gjennom driften til å investere med. Belåningen til dette var liten i forhold til størrelsen på 

investeringen. Så når finanskrisen kom i 2008, søkte Nordlaks banken om økt 

kreditt/finansiering. Det var hele tiden en kamp mot banken, fordi banken var skeptisk og 

ville ikke ha større engasjement. Nordlaks søkte da om et lån hos Innovasjon Norge som følge 

av investeringene, og fikk et lån på 100 millioner. Dette hjalp Nordlaks gjennom krisen, fordi 

Nordlaks nå hadde likviditet nok til å rullere terminkontraktene. 

 

Nordlaks har stort sett samme strategien hvert år når det gjelder valuta og sikring. De prøver å 

unngå valutasorter som det er stor fluktuasjon på, slik som yen og pund, og i dag opererer de 

bare i euro og dollar. Nordlaks har brukt å sikre omsetningen i ulike valutaer. Dette har 

fungert meget bra tidligere år, så i 2008 valgte Nordlaks å øke eksponeringen og få større 

ramme. Smellen de da fikk var at de hadde for mye i valuta, og tok en stor risiko ved å ha en 

portefølje som var større enn ren omsetning. Dagens Næringsliv gikk 27. februar 2010 ut og 

fortalte om bedrifter som hadde gått konkurs fordi de hadde sikret for mye av omsetningen sin 

ved bruk av ratio knock-in forward. (Dagens Næringsliv lørdag, 2010). Dette førte til at når 

kursen ble så høy, fikk de problemer med å forlenge kontraktene, og fikk derfor store tap. 

Nordlaks reddet seg som nevnt tidligere ut av dette ved å ha likviditet nok til å forlenge 

kontraktene. En slik kontrakt som ratio knock-in forward vil være en sikring hvis du sikrer 

riktig kvantum, men vil være en risiko og et spill hvis du sikrer mer enn omsetningen. Dette 

har Nordlaks tatt lærdom av, og har nå redusert nivået til det som er innenfor det de selger i de 

enkelte valutaene. 

 

5.5.4 ILA/Smolt 

Vi har tidligere skrevet om lakselus, og vi vil i dette underkapittelet ta for oss den 

laksesykdommen som har skapt mest problemer for Nordlaks, nærmere bestemt ILA. I tillegg 

vil vi se på smolt, og hvorfor Nordlaks valgte å starte med egen smoltproduksjon. 

Underproblemstillingen er: ”Hvor stor risiko utgjør ILA for Nordlaks, og hvorfor valgte de å 

starte med egen smoltproduksjon?”. 
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5.5.4.1 ILA 

ILA, eller Infeksiøs lakseanemi, er en alvorlig og smittsom virussykdom, som kun er påvist 

hos atlantisk laks. Sykdommen er en blodsykdom som tynner ut blodet, slik at det blir nesten 

et vannaktig blod, og kan føre til alvorlige blødninger. ILA starter som regel i en eller få 

merder, men smitter over til nabomerder i løpet av uker/måneder. På grunn av dette må all 

fisk på et oppdrettsanlegg slaktes innen 80 dager dersom sykdommen påvises in en merd. 

(Veterinærinstituttet, 2009). Men heldigvis, som Anita Olsen sier om infisert fisk:  

”Det er jo ikke skadelig for mennesker i det hele tatt”.  

Dermed kan fisken trygt selges videre som vanlig. Eneste problemet vil ofte være at fisken må 

slaktes før den er slakteklar, slik at den ikke får vokst seg til optimal størrelse, og man får 

dermed mindre betalt for den. 

 

For Nordlaks har ILA vært den mest problematiske laksesykdommen. De har hatt utbrudd i 

Troms tre år på rad, noe som har ført til at de har mistet 2-3000 tonn produksjon per 

generasjon, som de har måttet ta ut. Dette har dermed kostet Nordlaks mye. Heldigvis har 

laksen i alle tilfellene vært minimum 1,5 kilo, slik at de har fått solgt den, om enn til redusert 

pris. 

 

Når det gjelder forebyggende arbeid mot ILA har Nordlaks flere virkemidler de bruker og kan 

bruke. Et eksempel er vaksinering av fisk. Dette gjøres mens smolten blir oppdrettet, altså før 

den er kommet ut i merdene. Det negative er at du i dag kun kan vaksinere fisk som skal 

settes ut i spesielle områder som har vært plaget med ILA-utbrudd tidligere. Dermed er du 

ikke sikret mot sykdom i anlegg andre plasser. Det jobbes imidlertid med å lage en forordning 

som gjør det mulig å vaksinere all fisk som settes ut, noe som vil kunne redusere risikoen for 

sykdommen betraktelig. 

 

Et annet virkemiddel som kan brukes er å legge anlegg som har vært utsatt for ILA brakk for 

en periode, altså la merdene stå tomme, og heller flytte produksjonen til et annet område. På 

denne måten vil det være mindre sjanse for nye utbrudd når de starter opp produksjonen på 

anlegget igjen. Brakklegging av områder er også positivt i den forstand at sjøområdet som det 
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drives oppdrett på, får ligge brakk en stund, og på den måten får man fjernet eventuelt avfall 

fra fisken som kan ha samlet seg under anlegget. Dette er med på å bedre bærekraften for 

oppdrett i området, slik at ikke havbunn eller miljøet rundt tar skade. 

 

Et tredje tiltak mot ILA er ved å være konsekvent med og ”minimalisere sammenblanding av 

fisk av ulikt opphav: 

 Generasjonsskiller 

 Egne smoltlokaliteter 

 Færrest mulig smoltleverandører og transporter 

 Alt inn – alt ut prinsipp på matfisk lokaliteter 

 Smittehygieniske forholdsregler ved alle driftsrutiner som gir kontakt mellom anlegg” 

(Mattilsynet: 6). Et viktig poeng som kommer frem her er å ha kontroll på smolten, noe 

Nordlaks har jobbet aktivt med. For å unngå sykdom og smitte fra andre oppdrettere, har 

Nordlaks valgt startet med egen smoltproduksjon. Dette vil vi komme inn på i neste avsnitt 

(5.5.4.2). 

 

5.5.4.2 Smolt 

Smolt kan defineres som:  

”unger av anadrome laksefisk klare for utvandring fra ferskvann til saltvann. (…) Smolten 

har før utvandringen gjennomgått en fysiologisk tilpasning til det å tåle saltvann” (Store 

norske leksikon v/Asbjørn Vøllestad).  

Et smoltanlegg er derfor et anlegg som avler opp yngel fra laks, slik at den skal bli klar til å 

settes ut i merder. 

 

Nordlaks har i lengre tid jobbet med smolt, og i 1992 ble Smolten AS etablert. Dette selskapet 

eier Nordlaks 80 % av. De har likevel ikke vært selvforsynt med smolt før de senere årene, og 

har i lengre tid vært avhengige av eksterne smoltprodusenter. På grunn av lite tilbud i nord har 

Nordlaks da vært nødt til å importere smolt fra mange forskjellige leverandører. For bare to-

tre år siden opererte Nordlaks med inntil 12 forskjellige leverandører, hvor det kunne være 
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opp til fire leverandører for hvert utsett. I verste tilfelle måtte de få smolt helt fra vestlandet, 

noe Tommy Hansen (produksjonssjef i Nordlaks Oppdrett AS) ikke har vært helt glad for. For 

som han sier:  

”… det er ikke en gunstig situasjon, i forhold til muligheter for å drege inn smitte av ulike 

sykdommer. Det er klart mye av de utfordringene vi har hatt med sykdom, har vi nok kunnet 

spore tilbake til importert smolt”.  

Det bryter jo også med ett av punktene i forrige kapittel om tiltak mot ILA, angående færrest 

mulig smoltleverandører. Dersom man på et anlegg er uheldig med syk fisk fra en produsent, 

vil det ramme all annen fisk på anlegget også. 

 

I lys av dette har Nordlaks fokusert på å bygge opp produksjon av smolt som skal dekke deres 

eget forbruk, både på kort og på lang sikt. Det er også andre fordeler av å ha et eget 

smoltanlegg enn kun som tiltak mot ILA. For eksempel kan man i stor grad styre 

produksjonen slik at smolten er ved optimal størrelse når man trenger den, i stedet for at den 

skal være liten og sårbar. Dermed får Nordlaks en bedring av både overlevelse av fisken og 

utviklingen generelt sett. 

 

Å ha eget smoltanlegg gir ikke bare fordeler med tanke på redusert sannsynlighet for ILA, 

men også for andre sykdommer. I tillegg gir dette Nordlaks bedre sporbarhet da de selv har 

produsert produktet fra smolt til det kommer frem til kunden. Dette gir Nordlaks en større 

trygghet i forbindelse med laksens CV, og gir 100 % sporbarhet. En annen fordel er at 

Nordlaks ikke trenger å forholde seg til mange ulike leverandører. Dette er ressursbesparende 

i forhold til kontroll, bestillinger og eventuell frakt. I tillegg kan det tenkes at det er billigere 

for Nordlaks selv å produsere smolten enn å kjøpe den fra andre. Men man må også ha i 

bakhodet de kostnadene og ressursene dette fører med seg, slik som driftskostnader og 

ressurser til vedlikehold. I tillegg kan det oppstå uforutsette hendelser, slik som feil eller 

skade på anlegget, som kan medføre store reparasjonskostnader. Fordelen med kjøp av smolt 

er at man som regel vet hva kostnadene vil være. Så det som er utfordringen er å kunne gjøre 

en solid kostnads-nytte-analyse for å se om nytten ved å ha et eget smoltanlegg overgår 

kostnadene ved det. 
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I tillegg til en investering i smolt-anlegg, investerte Nordlaks i 2009 i Unik AS for å kunne 

drive med lakseoljeproduksjon. Her fikk Nordlaks med utstyr og kompetanse, og kan nå 

produsere høykvalitetslakseolje hver dag slakteriet drives. Bakgrunnen for investeringen var 

at Nordlaks produserer mye fiskeslog, hoder og skinn som før ble syrebehandlet og solgt. 

Etter hvert ble betalingen for dette så dårlig at Nordlaks valgte å se på andre alternativer. Da 

tilbudet om kjøp av Unik AS dukket opp, ble det besluttet at de skulle satse på 

lakseoljeproduksjon i stedet for å selge ”avfallet” til andre. Nordlaks så også en mulighet for å 

få avkastning på dette i en del markeder, i tillegg til at de ønsket å skape noe lokalt. Før 

oppkjøpet kjørte Nordlaks risikovurderinger på de driftskritiske delene av fabrikken, og har nå 

ukentlige avviksmøter for å holde seg oppdatert på utviklingen. Etter hvert har Nordlaks 

planer om å bruke det resterende tørrstoffet til fôrproduksjon. 

 

Ved å investere på mange ulike områder kan Nordlaks få større kontroll over produktene sine, 

men på den andre siden kan det være en risiko ved å spre fokus. Dette fordi de da kan miste 

fokus på kjerneområdet. Det krever kunnskap og ressurser å ha kontroll på alle de ulike 

enhetene i konsernet, og når de vokser fort må de sørge for å ha den kunnskapen og ressursen 

som trengs. 

 

5.5.5 SPoN Fish 

Nordlaks la inn anbud på SPoN Fish rett før jul 2009, og fikk like over nyåret kjøpt opp hele 

selskapet (Fish.no, B, 2010). Vi vil i dette underkapittelet ta for oss hvilke planer Nordlaks 

hadde da de kjøpte Spon Fish, hvilke risikoer de sto ovenfor og hvordan de vurderte disse. 

Underproblemstilling P6 var ”Hvilke risikovurderinger gjorde Nordlaks i forhold til 

oppkjøpet av SPoN Fish, og hva var bakgrunnen for kjøpet?” 

 

SPoN Fish var et selskap som drev med oppdrett av torsk, og hadde virksomhet i Finnmark og 

nordre Nordland. På grunn av vanskeligheter med å få foret frem fisken til slaktestørrelse, 

hadde SPoN Fish store problemer med underskudd, noe som førte til at konsernet i 2008 

hadde et underskudd på 53,3 millioner kroner (SPoN Fish). Dermed så Nordlaks en mulighet 

til å kjøpe opp hele selskapet, hvor de ville få flere fordeler, blant annet større 

http://www.sponfish.no/Årsrapport+2008.9UFRzUZx.ips
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oppdrettsområde, i tillegg til stort fremførbart underskudd fra tidligere år som Nordlaks 

kanskje kunne utnytte.  

 

SPoN Fish har over flere år opparbeidet 180 millioner i fremførbart underskudd. Nordlaks på 

sin side har hatt store overskudd, og dersom det skulle være mulig å overføre det fremførbare 

underskuddet fra SPoN Fish, vil Nordlaks kunne tjene ekstra på det. Før avtalen ble inngått 

rådførte Nordlaks seg med eksterne jurister, som mente at dette skulle de få, uten at de kunne 

garantere noe. 

 

Torsken som var i sjøen skulle de da prøve å få foret til slaktestørrelse, for så i etterkant sette 

ut laks i merdene. En risiko Nordlaks da måtte ta hensyn til, var om de kunne klare å få 

torsken som var i sjøen salgsklar. Når det gjelder å få frem torsken er det flere faktorer som 

utgjør en risiko. Torsk er en ganske ny fisk innenfor oppdrettsnæringen, og det er mange som 

har problemer med den. For det første er den vanskelig å holde fanget. Som Mosand sier: 

”Han prøver hele tiden å komme seg ut, han spiser, han gnager på nøtene, så det er ganske 

mye plager med rømming”.  

En slik rømning vil på mange måter skade Nordlaks som selskap. Ikke bare i form av bøter, 

men også på grunn av dårlig PR. I tillegg er flere andre torskeoppdrettere plaget med 

sykdommer, og det er også snakk om mulig deformert fisk fra anleggene (NRK, 2010). Dette 

vil gjøre jobben med å få fisken frem til slaktestørrelse vanskeligere, i tillegg til at 

konsekvensene blir større dersom fisk skulle rømme. Prisen på torsken vil også være et 

risikomoment. Både villfanget og oppdrettstorsk er priset lavt, noe som også er en av 

grunnene til at andre torskeoppdrettere sliter økonomisk. 

 

Nordlaks ønsker i midlertidig ikke å fortsette med oppdrett av Torsk. Når torsken som nå er i 

merdene er slaktet, vil Nordlaks benytte lokalitetene til laks. 

”Vi har ingen intensjon om å bli et oppdrettsselskap med torsk. Vi ser området i Tysfjord, som 

SPoN Fish hadde her som veldig interessant som oppdrettsområde, og det var den største 

grunnen til vi kjøpte” (Roger Mosand, viseadministrerende direktør, Nordlaks konsern). 

http://e24.no/lov-og-rett/article3532739.ece
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Den kanskje største risikoen ved oppkjøpet var at Nordlaks ikke fikk tid til å ta en ordentlig 

gjennomgang av selskapet, også kalt due diligence: 

”en prosess der man grundig undersøker ulike sider ved den bedrift man har kjøpt for å 

avdekke hvorvidt det som inngår i kjøpet svarer til forventningene og er i samsvar med 

avtalen” (Styreforeningen).  

Dette kan medføre at man i etterkant finner svakheter i selskapet i forhold til det man 

forventet, for eksempel ved at styret i SPoN Fish kunne holdt tilbake opplysninger når avtalen 

ble inngått. 

 

Det å kjøpe opp et selskap uten å ha gått grundig gjennom det, er i utgangspunktet en meget 

stor risiko. Spesielt med tanke på at selskapet har hatt økonomiske problemer. På grunn av at 

Nordlaks ikke ønsket å fortsette med torskeoppdrett i selskapet, men var ute etter lokalitetene, 

ble risikoen noe lavere.  

 

Det som var mest interessant for Nordlaks, var som nevnt SPoN Fish sine lokaliteter. 

Nordlaks har vært plaget med laksesykdommer i Troms, noe som gjorde at de måtte 

brakklegge områder der. Denne produksjonen kan de da flytte ned til SPoN Fish i Tysfjorden, 

noe som er fordelaktig i forhold til bærekraftig oppdrett. For med flere oppdrettsanlegg kan de 

unngå å overbelaste områder som trenger å ligge brakk for en periode.  

 

Det vil også være viktig med store produksjonsområder dersom man skulle få tildelt nye 

konsesjoner. Og som Mosand nevner: 

”det kommer til å bli utfordringen for oppdrettsnæringen, lakseoppdrett i hvert fall, det å ha 

nok produksjonsareal i sjøen i fremtiden”.  

 

Ettersom det var mange interessenter som var i kontakt med SPoN Fish, var Nordlaks nødt til 

å ta en rask avgjørelse. I den sammenhengen var det de gode lokalitetene som bidro mest til at 

Nordlaks inngikk en avtale før all risiko var kartlagt. Likevel fikk ikke Nordlaks kjøpt opp 

http://www.styreforeningen.no/default.asp?side=kurstypeinfo_vis&id=7
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hele selskapet med en gang da kun 95 % av aksjonærene solgte sine aksjer. De resterende 5 % 

har i etterkant blitt tvangsinnløst (Bladet Vesterålen, 2010). 

 

5.6 Nordlaks største risikoer 

Hovedproblemstillingen vår går som nevnt tidligere på hvilke risikoer Nordlaks er særlig 

utsatt for. I den forbindelse syntes vi det var interessant å vite hva de personene vi intervjuet 

mente var den største risikoen for Nordlaks. På den måten kunne vi se om det var varierte 

meninger om hva som var den største trusselen, ettersom det var personer med ansvar i 

forskjellige deler av konsernet og forskjellige arbeidsoppgaver. Vi har valgt å se på hva Roger 

Mosand (viseadministrerende direktør i Nordlaks AS), Kristian Eilertsen (fabrikksjef 

Nordlaks Produkter AS) og Tommy Hansen (produksjonssjef Nordlaks Oppdrett AS) mener 

er de største risikoene til Nordlaks. Disse personene har vi valgt fordi de representerer ulike 

deler av konsernet, og kan derfor gi et bredt grunnlag for hvilke risikoer Nordlaks er særlig 

utsatt for. 

 

5.6.1. MTB 

Den risikoen som virker å være størst, som både Tommy Hansen og Kristian Eilertsen trekker 

frem, er MTB-problematikken. Denne påvirker i stor grad både Nordlaks som bedrift og de 

ansatte, med blant annet stopp i produksjonen for en periode i året, med påfølgende 

permitteringer. Får de en friere MTB-regulering, slik at de får mer fleksibilitet, kan de styre 

produksjonen i større grad, slik at de unngår permitteringer hvert år. I tillegg får de en jevnere 

produksjon, mer stabil tilgang på laks som de kan selge ut i markedet, og dermed har de større 

mulighet for å utfordre nye markeder. 

 

5.6.2 Omdømme 

Det Roger Mosand trekker frem som største risiko er omdømmet, med tanke på den kritikken 

som er mot oppdrettsnæringen (jf. kap. 4). Nordlaks selv har vært lite plaget med rømninger 

og lakselus, men når andre i næringen er plaget skaper dette mye negativ omtale i media. 

Dette er noe som igjen påvirker hele laksenæringen, og derfor påvirker omdømmet til 

Nordlaks negativt. Utfordringen blir derfor å kunne komme med tilstrekkelig dokumentasjon, 

slik at Nordlaks klarer å beholde kundene sine. 

http://www.blv.no/lokalsider/hadsel/article4800546.ece
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5.6.3 Fôr 

Tommy Hansen trekker også inn et tredje risikomoment: for å drive med lakseoppdrett trenger 

man fôr til fisken, og her er det noen som betviler bærekraften til noen av fiskebestandene 

som brukes. Fiskene som brukes til fiskefôret brukes ikke som matfisk, men brukes blant 

annet som fôr til svine- og kyllingproduksjon. Her er det bevisst at laksen utnytter fôret bedre 

enn landjordsproduksjonen. Dermed vil det være fordelaktig å bruke fisken til 

lakseproduksjon, i forhold til hvor mye man får ut av den. Hansen mener at man i dag har nok 

kunnskap til å lage fôret kun basert på vegetabilske råvarer, slik at man kan unngå denne 

problematikken. 

 

5.7 Vårt syn på Nordlaks største risikoer 

I løpet av denne casestudien har vi fått et godt innblikk i Nordlaks risikoer, og vi har i løpet av 

prosessen endret noen av våre oppfatninger av Nordlaks’ største risikoer. I starten, da vi satt 

og leste andrehåndsinformasjon, anså vi MTB, endringer i eksportregler, permitteringer, 

valutaendringer og miljømessige risikoer slik som rømming og lakselus som Nordlaks største 

risikoer.  

 

Etter hvert som vi fordypet oss inn i førstehåndsinformasjonen fra informantene fikk vi litt 

andre syn på risikoene. Vi oppdaget at myndighetenes rammebetingelser i forhold til MTB-

reguleringen var en større risiko for Nordlaks enn vi først hadde ansett den til å være, mens 

endring i eksportregler/importregler fra andre land/handelsblokker ikke ble ansett som en 

særlig stor risiko, da sannsynligheten for at disse hendelsene inntreffer er liten.  

 

Nordlaks var også mer politisk aktiv enn vi hadde sett for oss. Dette var de for å kunne 

påvirke politikerne, og øke forståelsen for arbeidet Nordlaks gjør i distriktene, og på den 

måten kunne skaffe bedre rammebetingelser for oppdrettsnæringen. 

 

Når man leser om oppdrettsnæringen oppdager man fort at lakselus er et stort problem, og vi 

anså derfor dette til å være en stor risiko for Nordlaks. Det viste seg at Nordlaks ikke var 

særlig plaget med dette, og at lakselusproblemet var størst lenger sør i Norge. Utfordringene 
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med lakselus påvirket dermed Nordlaks mest gjennom omdømmet til næringen, og man kan 

derfor se på omdømme som en større risiko for Nordlaks. I forhold til laksesykdom var det 

ILA som var den største risikoen, da Nordlaks har vært plaget med flere utbrudd de siste 

årene. Dette var en sykdom vi ikke hadde tenkt så mye over i starten, men som vi hadde lagt 

merke til. ILA utgjør en risiko miljømessig, men gir også risiko for masseslakting av fisk som 

ikke er ferdigvokst. Dette gir lavere pris for laksen og fører også til en etterfølgende periode 

med mindre laks å slakte. 

 

Årsaken til at risikoene ovenfor blir pekt ut som de største kan ligge i Nordlaks’ muligheter 

for å håndtere disse. Dette kan være fordi det er vanskelig å sikre seg helt imot 

laksesykdommer, selv om man tar forhåndsregler. Ser man på myndighetenes 

rammebetingelser er det vanskelig for Nordlaks å gjøre noe med dem, da disse delvis er 

prisgitt. Også hvis man ser på omdømmet til næringen generelt, er det vanskelig for Nordlaks 

alene å påvirke dette.  

 

Ser man derimot på valuta-, kreditt- og markedsrisiko er dette risikoer som lettere kan 

håndteres. Her kan man bruke tilgjengelige instrumenter, slik som terminkontrakter, 

kredittforsikringer og Fish Pools futuresmarked. 
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6 Konklusjon 

I dette kapittelet vil vi besvare underproblemstillingene P1 – P6 som vi drøftet i kapittel 5 

(Empiri og analyse). Ut fra disse og kapittel 5.6 (Nordlaks største risikoer) og 5.7 (Vårt syn på 

Nordlaks største risikoer), vil vi svare på hovedproblemstillingen vår. Denne var: 

”Hvilke risikoer er Nordlaks særlig utsatt for, og hvordan håndterer de disse”  

Helt til slutt vil vi si litt om aktuell videre forskning. 

 

6.1 Konklusjon underproblemstillinger 

P1: ”Hvordan er risikovurderingen organisert i Nordlaks?” 

Nordlaks har ikke etablert et eget styringsverktøy for håndtering av risiko. Allikevel blir 

risikoene identifisert og vurdert ved bruk av scenarioanalyser. På denne måten får Nordlaks 

identifisert mulige hendelser, både muligheter og trusler, og kan ut fra dette vurdere 

sannsynligheten for ulike utfall. Hver enkelt risiko blir vurdert hver for seg. Dette kan føre til 

at risikoene ikke blir sett i et helhetlig perspektiv. Ved bruk at et risikostyringssystem kan det 

tenkes at Nordlaks kan effektivisere identifiseringen og vurderingen av risikoer. Samtidig kan 

et slikt system være svært ressurskrevende å implementere og få til å fungere effektivt i hele 

bedriften. Hva som er det mest optimale for Nordlaks er vanskelig for oss å si, fordi vi 

mangler oversikt over Nordlaks’ totale organisasjon. For å se hva som hadde vært optimalt, 

måtte vi ha gjort en større analyse, og dette kunne man kanskje skrevet en hel oppgave om. 

 

Hvilke risikoer som blir vurdert av ledelsen kommer an på omfanget av risikoen. Er det 

økonomiske, finansielle eller mer utadrettede avgjørelser som skal tas, er det ledelsen som tar 

disse. Er det derimot risikoer/avgjørelser som er produksjonsrelatert blir de håndtert av 

mellomledere. På denne måten får ledelsen frigjort tid til viktigere oppgaver. 
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P2: ”Hvordan påvirker myndighetenes rammebetingelser Nordlaks?” 

Nordlaks må forholde seg til regler om maksimalt tillatt biomasse (MTB), som betyr hvor 

mange tonn levende fisk man kan ha per konsesjon. Disse reglene påvirker Nordlaks i meget 

stor grad, og har gitt Nordlaks en utfordring i forhold til å holde en jevn produksjon. Dette har 

satt Nordlaks i fare for å havne i en sesongnæring. Nordlaks jobber derfor for å få endret disse 

reglene slik at de kan få en jevnere produksjon gjennom året. Så langt har de ikke lyktes med 

dette, ettersom fiskeri- og kystdepartementet ikke ønsker å endre på reglene med det første. 

 

Nordlaks engasjerer seg politisk for å påvirke politikere slik at det skal bli bedre 

rammebetingelser for oppdrettsnæringen. I tillegg inviterer de politikere på besøk til fabrikken 

for å øke forståelse av arbeidet Nordlaks gjør i distriktene. Slik kan Nordlaks prøve å endre 

reguleringen i MTB, både for å få en jevnere produksjon, men også skape flere arbeidsplasser. 

 

Salgsmessig er det ikke en fordel for Nordlaks å stå utenfor handelsblokker, som for eksempel 

EU. Dette fordi de ikke har noen å lene seg på hvis det skulle komme handelsrestriksjoner fra 

store land eller handelsblokker. Handelsrestriksjoner påvirker også Nordlaks i valg av 

markeder. På grunn av straffetollen USA innførte mot fersk hel laks fra Norge, har Nordlaks 

utelatt denne delen av markedet. 

 

P3: ”I hvor stor grad utgjør permitteringer en risiko for bedriften?” 

I utgangspunktet vil vi anse permitteringer til å utgjøre en større risiko for Nordlaks, men på 

grunn av de håndteringene Nordlaks gjør i forhold til perioder med lav produksjon, vil vi anse 

risikoen som delvis redusert. Vi vurderer derfor permitteringer til å utgjøre en middels risiko 

etter håndtering. Hvis Nordlaks derimot går mer over i en sesongnæring vil risikoen ved 

permitteringer kunne øke betraktelig. Dette fordi det vil være vanskeligere å rekruttere og 

holde på ansatte når de ikke kan tilby arbeid 12 måneder i året.  
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P4: ”Hvor eksponert er Nordlaks for markeds-, kreditt- og valutarisiko?” 

Å bestemme en salgspris for laksen er en utfordrende jobb for salgsavdelingen, da prisen kan 

variere mye på kort tid. Nordlaks bruker derfor en del ressurser for å skaffe seg god 

informasjon angående prisutviklingen, og hva man kan anta som en god pris. På grunn av at 

volatiliteten er høy på lakseprisene, vil vi anse Nordlaks til å være over middels eksponert for 

markedsrisiko. Nordlaks sikrer seg en pris for en viss % av kvantumet ved bruk av Fish Pools 

futuresmarked. Dette for å unngå at volatiliteten på lakseprisen påvirker hele salgsvolumet.  

 

Kredittrisiko er en risiko vi vil anse næringen til å være middels eksponert for. Ettersom 

Nordlaks i hovedsak kun selger til kunder de har kredittforsikret, vil vi imidlertid anse den 

gjenværende risikoen for å være lav. 

 

Nordlaks opererer i ulike valutaer, og 60 % av salget deres er basert på eksport. Vi anser 

dermed Nordlaks for å være svært eksponert for valutarisiko, men med de sikringsmetodene 

Nordlaks bruker, klarer de å redusere denne risikoen betraktelig. Gjenværende risiko kan 

derfor vurderes til litt under gjennomsnittlig. Hvis Nordlaks derimot sikrer mer enn 

omsetningen, vil risikoen deres øke. 

 

P5: ”Hvor stor risiko utgjør ILA for Nordlaks, og hvorfor valgte de å starte med egen 

smoltproduksjon?” 

ILA er den laksesykdommen som har skapt størst problemer for Nordlaks. Vi vil anse denne 

risikoen til å være over gjennomsnittlig slik situasjonen har vært til nå, da den har ført til store 

tap for bedriften. Den nye loven om interregionalt biomassetak gir Nordlaks lov til å flytte 

ledig kapasitet mellom nabofylker. Dette gjør at Nordlaks kan flytte produksjonen og la ILA-

utsatte områder ligge brakk en stund, og på den måten redusere risikoen for sykdommen. Hvis 

det i tillegg blir tillatt å vaksinere all fisk mot ILA, vil dette også kunne redusere risikoen for 

nye utbrudd betraktelig. 
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Nordlaks valgte å starte med egen smoltproduksjon for å få bedre kontroll over smolten. 

Mange av laksesykdommene Nordlaks har vært plaget med, har man sporet tilbake til 

importert smolt. Nå har Nordlaks bedre kontroll over smolten og slipper å blande smolt fra 

ulike leverandører. I tillegg gir et eget smoltanlegg Nordlaks muligheten til å tilpasse 

størrelsen på smolten, slik at de øker sannsynligheten for at fisken overlever. 

 

P6: ”Hvilke risikovurderinger gjorde Nordlaks i forhold til oppkjøpet av SPoN Fish, og hva 

var bakgrunnen for kjøpet?” 

Da SPoN Fish fikk problemer var det mange selskaper som var interesserte i å kjøpe dem opp, 

deriblant Nordlaks. På grunn av høy konkurranse fra andre interessenter, måtte de ta en 

avgjørelse om oppkjøp raskt. Dette medførte at noen risikovurderinger ikke ble gjennomført, 

blant annet en grundig gjennomgang av selskapet. Som følge av dette kan Nordlaks få noen 

overraskelser i ettertid.  

 

Lokalitetene SPoN Fish eide var hovedårsaken til ønsket om å kjøpe opp selskapet. Dette var 

lokaliteter som kan gi Nordlaks en fordel med tanke på bærekraftig utvikling, og gode 

lokaliteter for fremtiden. På grunn av denne planen med selskapet var dermed risikoen ved 

oppkjøpet betydelig lavere enn ved å drive SPoN Fish videre som tidligere. 

 

6.2 Konklusjon hovedproblemstilling 

”Hvilke risikoer er Nordlaks særlig utsatt for, og hvordan håndterer de disse” 

Vi kan med ganske stor sikkerhet konkludere med at våre antakelser om hvilke risikoer 

Nordlaks er særlig utsatt for stemte. Dette er basert på de svar vi fikk fra informantene om hva 

de anså som Nordlaks største risikoer. Vi er klar over at svarene vi fikk av informantene kan 

ha vært påvirket av temaene vi tok opp i intervjuet, men vår vurdering er at informantene ga 

oss et så oppriktig svar som mulig. En god indikasjon på at våre antakelser traff var i tillegg at 

Nordlaks i en eller annen grad håndterer de risikoene vi tok opp. Hvis for eksempel MTB-

reguleringen ikke hadde vært et problem, ville ikke Nordlaks brukt så store ressurser på å 

påvirke disse. Det ble allikevel nevnt en risiko som vi i utgangspunktet ikke hadde så stor 

fokus på, nemlig omdømme. Dette er helt klart et viktig moment. De miljømessige risikoene 
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som vi har tatt opp i denne oppgaven, har lagt grunnlaget for det omdømmet som næringen 

har fått. Nordlaks har stor fokus på dokumentasjon, noe som kan hjelpe dem å holde på 

kundene til tross for medias kritiske oppslag. 

 

Risikoene Nordlaks er særlig utsatt for kan oppsummeres i myndighetenes rammebetingelser, 

omdømme, markeds- kreditt- og valutarisiko og miljømessige risikoer. 

Underproblemstillingene våre har gitt svar på de fleste av Nordlaks’ største risikoer. Noen 

risikoområder, slik som eksportregler og lakselus, lærte vi underveis i prosessen at de ikke 

betydde like mye som først antatt. Fôr, omdømme og ILA var derimot større risikoer enn vi 

først hadde forutsett. Ser man på gjenværende risiko etter håndteringer vil vi konkludere med 

at de tre største risikoene er: 1) Myndighetenes rammebetingelser i forhold MTB, 2) 

Miljøutfordringer (omdømme, fôr) og 3) ILA. 

 

Som vi kan se av konklusjonene til underproblemstillingene gjør Nordlaks en rekke tiltak for 

å håndtere risikoene. Dette viser at Nordlaks har fokus på risikostyring, og har oppnådd en 

god kontroll over risikoene sine gjennom de håndteringer de gjør. 

 

6.3 Videre forskning  

I forhold til videre forskning har vi fått en økt interesse for risikostyring og miljøutfordringer 

som oppdrettsnæringen står ovenfor. Ved en eventuell masteroppgave kunne det vært 

interessant å se nærmere på hvordan oppdrettsnæringen i andre deler av landet ser på 

forholdet mellom å skape avkastning til eiere og det å ta vare på miljøet. Dette er en 

problemstilling som kan være utfordrende for bedriftene.  I tillegg ville det vært interessant å 

se på hvordan andre oppdrettsselskaper ser på risikoen som miljøutfordringene representerer. 

Er alle like opptatt av miljøet som det Nordlaks er? 
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Vedlegg 1: Informanter 

 

Navn      Stilling 

Duås, Kjell Olav    Økonomikonsulent, Nordlaks AS 

Eilertsen, Kristian    Fabrikksjef, Nordlaks Produkter AS 

Elvegård, Tor Anders    Direktør, Nordlaks Oppdrett AS 

Hansen, Tommy    Produksjonssjef, Nordlaks Oppdrett AS 

Mosand, Roger    Viseadministrerende direktør 

Olsen, Anita     Markedsansvarlig, Nordlaks AS 

Strand, Anja     Salgssjef, Nordlaks Produkter AS 
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Vedlegg 2: Intervjuguide 

 

Intervju 1 

- Tor Anders Elvegård, Tommy Hansen og Anita Olsen (P7) - 

 

Innledning: 

 Presentere oss selv og hva vi skal snakke om (rammebetingelser, 

naturlige/miljømessige risikoer og litt etikk i forhold til miljøorganisasjonenes kritikk) 

 Tilbakemelding (få oppgave og resultat) 

 Anonymitet (ønsker? Hvor lenge?) 

 Samtale (ikke rent spørsmål-svar) 

 

Faktaspørsmål: 

 Jobbet lenge i Nordlaks? 

 Hvordan stilling har dere? 

 Arbeidsoppgaver/ansvarsområder? 

 Utdanning (karriere)? 

 

Tema 1 – Myndighetens rammebetingelser 

P2: Hvordan påvirker myndighetens rammebetingelser Nordlaks? 
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Kvoter og biomasse: 

 Stemmer det at det er forskjell på kvoter i ulike fylker f.eks. når det gjelder MTB? (for 

eksempel Troms?) 

 Kan dere fortelle kort om kvoter og biomasse? 

 Hva er årsaken til at dere ikke har fått flere kvoter de siste årene og hvordan påvirker 

dette dere? (konkurransemessig osv) 

 Står dere i fare for å utvikle sesongnæring pga biomasseregelverket? 

 Kan dere gjøre noe for å jevne ut uttaket av slaktefisk? (med tanke på utsetting av 

smolt) 

 Biomasse beregning er i dag basert på pr kvote. Dere har til Bladet Vesterålen sagt at 

dere ønsker å få en gjennomsnittlig beregning. Hvorfor? Vil dette hjelpe dere med å 

hindre sesongnæring? 

 Ut fra artikler vi har lest har vi forstått det slik at det finnes regler ang å flytte laks 

mellom fylkene, hvordan er disse reglene? Og hva har skjedd siden dette nå ha blitt 

enklere? 

 Dersom dere får flere kvoter, vil det motvirke utviklingen mot en sesongnæring? 

Hvorfor? 

Eksportregler: 

 Dere eksporterer en del. Er det stor risiko for at det kan komme endringer i regelverket 

for eksport, som kan påvirke dere? 

 Hvordan vil det påvirke dere om Norge ble med i EU? 

 

Tema 2 - naturlige/miljømessige risikoer 

P3: Hvordan naturlige/miljømessige risikoer er Nordlaks særlig utsatt for? 

Utslipp (går også under P2): 
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 Har dere mye utslipp? (giftig avfall, laksefôr, forurensning under mære) 

 Hva gjør dere for å begrense utslippsmengden? 

 Klarer dere å holde dere innenfor utslippsgrensen? 

Global oppvarming: 

 Hvis det blir varmere i havet pga global oppvarming, vil dette påvirke 

oppdrettsnæringen? Konkurransemessig  fordel å holde til i nord? 

 Har dere gjort noe for å redusere risikoen hvis global oppvarming skulle begynne å 

påvirke dere? (planer?) 

Storm og uvær: 

 Kan storm og uvær få store konsekvenser for dere? 

 Hva gjør dere for å redusere denne risikoen? (godta, forskning, sikring osv) 

 Har dere vært plaget med rømming av laks pga uvær? 

Laksesykdommer: 

 Har dere vært mye plaget med laksesykdommer som lakselus og ILA? 

 Utgjør dette en stor risiko for dere? 

 Hva gjør dere for å håndtere denne risikoen? (vaksinering? Leppefisk?) 

 Hvis dere får utbrudd, får dette store økonomiske konsekvenser for dere? (overtid, tap 

av fisk?) 

 Hvis dere får utbrudd, får dere bruke laksen eller må den kastes? 

 Lakselus kan smitte villkasbestanden hvis en laks med lus rømmer. Hvilke tiltak gjør 

dere for å unngå dette? Har dette vært et stort problem? 

   

Tema 3 – Etikk 
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P7: Er det etisk riktig å drive med lakseoppdrett når det kan skade villaksbestanden og 

miljøet? 

 Miljøorganisasjonene har gått hardt ut mot lakseoppdrett, hva mener dere om demmes 

påstander? 

 Hvordan ligger dere an i forhold til konkurrentene når det gjelder forurensning og 

lakserømming? 

 Er det noe dere gjør som konkurrentene ikke har tenkt på?(fordel for dere) Som 

kanskje også konkurrentene burde gjort for miljøet sin del? 

 Noen mener at kritikken mot lakseoppdretten er korrupt, har dere noen formening om 

dette? 

 

Avslutning: 

 Hvilke risiko anser du/dere som Nordlaks største? 

 Er det noen andre risikoer dere vil si at Nordlaks er særlig utsatt for? 

 Er det noen av de risikoene vi har snakket om som dere mener dere ikke er særlig 

utsatt for? 

 Spørsmål? 

 Kommentarer? 

 Innspill? 

 Takk for hjelpen og for at du/dere har satt av tid til oss 
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Intervju 2 

- Roger Mosand – 

Innledning: 

 Presentere oss selv og hva vi skal snakke om (Fordeling av risikostyring, 

valutaendringer (og evt litt om marked) og oppkjøp av SPoN Fish) 

 Tilbakemelding (få oppgave og resultat) 

 Anonymitet (ønsker? Hvor lenge?) 

 Samtale (ikke rent spørsmål-svar) 

 

Faktaspørsmål: 

 Jobbet lenge i Nordlaks? 

 Hvordan stilling har dere? 

 Arbeidsoppgaver/ansvarsområder? 

 Utdanning (karriere)? 

 

Tema 1 – Fordeling av risikostyring 

P1: Hvordan er risikohåndteringen fordelt i bedriften? 

 Har dere et styringssystem for risiko slik som f.eks. Helhetlig risikostyring? 

 Hvem sitter med ansvar for risikovurderinger? 

 Hva kan ulike avdelingsledere avgjøre? Har de stor makt eller må mye sendes oppover 

i organisasjonen? 

 Har dere retningslinjer for hvilke risikoer avdelingslederne kan ta/håndtere/vurdere og 

hva som må sendes videre? 
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 Har dere retningslinjer for rapportering dersom en risiko skulle bli et faktum? 

 Har dere noen fokus på risikoappetitt og risikotoleranse? 

 

Tema 2 – valutaendring 

P5: Hvor eksponert er Nordlaks for valuta- (og markeds)endringer? 

 I 2008 gikk dere for første gang med underskudd. Men i avisen uttalte dere at det ikke 

var så ille som det så ut til. Hvordan endte dette? 

 Det stod også at dere benyttet valutakontrakter og valutalån for å redusere risikoen ved 

valutaendringer. Stemmer dette? For hvilke valutaer? Er det noen dere ikke bruker det 

for? 

 Hvilke andre sikringsmetoder bruker dere? (valutakontoer, valutakorridorer, derviater, 

opsjoner osv) – Ratio knock-in forward? 

 Har dere noen gode/dårlige erfaringer med ulike sikringstyper? 

 Bruker dere ulike sikringsmetoder for ulike kunder? 

 Har dere vært mye preget av finanskrisen (både markeds- og valutamessig ++)? 

(Marked 

 Hvor viktig er russland som marked for dere? 

 Er det et krevende marked med tanke på strenge kontroller og regelverk? 

 Er det stor risiko for at myndighetene i russland kommer til å endre på importreglene 

og stille strengere krav til dere? 

 Hvilke andre markeder enn russland er viktige for dere? 

 Ut fra presentasjonen vi fikk på mail fra dere så vi at USA ikke var et stort marked hos 

dere, hvorfor ikke? 

 Er det store endringer/svingninger (volatilitet) i markedsandelene? 
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 Er konkurransen om markedsandelene hard? 

 Er det noen markeder dere ønsker å komme inn i, men som dere ikke klarer å komme 

inn i?) 

 

Tema 3 – oppkjøp av SPoN Fish 

P6: Hvilke risikoer stod Nordlaks ovenfor da de kjøpte opp SPoN Fish, og hvordan vurderte 

de disse? 

 Hvilke vurderinger gjorde dere i forkant av kjøpet? 

 Har dere gjort noen grep for å redusere de risikoene dere evt så at dere stod ovenfor 

ved kjøpet? 

 SPoN Fish gikk ikke så bra før oppkjøpet, tror dere at dere klarer å drive 

oppdrettsanleggene på en bedre måte? 

 Skal det fortsatt være torsk i noen av merdene eller vil det etter hvert være kun laks? 

 Hvilke fordeler/risikoer bærer oppkjøpet med seg? (kvoter, kostnader osv) 

 

Avslutning: 

 Hvilke risiko anser du/dere som Nordlaks største? 

 Er det noen andre risikoer dere vil si at Nordlaks er særlig utsatt for? 

 Er det noen av de risikoene vi har snakket om som dere mener dere ikke er særlig 

utsatt for? 

 Spørsmål? 

 Kommentarer? 

 Innspill? 

 Takk for hjelpen og for at du/dere har satt av tid til oss 
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Intervju 3 

- Kristian Eilertsen - 

 

Innledning: 

 Presentere oss selv og hva vi skal snakke om (permitteringer) 

 Tilbakemelding (få oppgave og resultat) 

 Anonymitet (ønsker? Hvor lenge?) 

 Samtale (ikke rent spørsmål-svar) 

 

Faktaspørsmål: 

 Jobbet lenge i Nordlaks? 

 Hvordan stilling har dere? 

 Arbeidsoppgaver/ansvarsområder? 

 Utdanning (karriere)? 

 

Tema – Permitteringer 

P4: I hvor stor grad utgjør permitteringer en risiko for de ansatte og bedriften? 

 Opplever dere at mange ansatte ønsker å slutte pga av usikkerhet rundt permitteringer? 

 Utgjør permitteringer en stor kostnad for bedriften? 

 Tidligere i dag har vi snakket om at dere kan havne i en ”sesongnæring”, hvilke 

risikoer utgjør dette for dere i forhold til ansatte? (vanskeligere å ansette, holde på de 

ansatte/kunnskap) 

 Hvor ofte har dere i gjennomsnitt måtte permitter de siste årene? 
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 Hvor stort omfang får permitteringene? Hvor mange permitteres? 

 Hva gjøres for de ansatte under slike tider? 

 Nordlaks er en IA-bedrift, hvordan tiltak har dere gjort for å følge opp de ansatte? 

 Oppfatter dere det som at de ansatte føler at de blir tatt godt vare på og trives på jobb? 

 

Avslutning: 

 Hvilke risiko anser du/dere som Nordlaks største? 

 Er det noen andre risikoer dere vil si at Nordlaks er særlig utsatt for? 

 Er det noen av de risikoene vi har snakket om som dere mener dere ikke er særlig 

utsatt for? 

 Spørsmål? 

 Kommentarer? 

 Innspill? 

 Takk for hjelpen og for at du/dere har satt av tid til oss 
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Avdelingsledere 

Innledning: 

 Presentere oss selv og hva vi skal snakke om (nevn temaene) 

 Tilbakemelding (få oppgave og resultat) 

 Anonymitet (ønsker? Hvor lenge?) 

 Samtale (ikke rent spørsmål-svar) 

 

Faktaspørsmål: 

 Jobbet lenge i Nordlaks? 

 Hvordan stilling har dere? 

 Arbeidsoppgaver/ansvarsområder? 

 

Tema - markeder og risikoer 

 Si noe om hvilke markeder dere oppererer i? 

 Hvilke utfordringer møter dere? Hva er den største utfordringen? (priser, lovverk osv?) 

 Er det forskjellig markedssatsing for filét og hel laks? (ulike markeder) 

 Er det stor risiko i markedet(ene)? Andre risikoer? 

 Hvilket marked er mest krevende? 

 

Avslutning: 

 Takk for oss 
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